
شروطپایانخوبدولت

 دستیاران دیروز بایدن در سنا
وزرای امروز کابینه اش می شوند؟

همه لژیونرهای 
کاخ سفید

عقب نشینی 
تاکتیکی ترامپ؟

وش آتش   خر
در آرامکو

 رئیس جمهور آمریکا دیروز از موافقت خود
با آغاز روند انتقال قدرت به بایدن خبر داد

 سعودی ها حمله موشکی مقاومت یمن
به تأسیسات نفتی خود را تأییدکردند
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 پاسدار 
ینب)س( حضرت ز

یان   در جر
نیست!

تروئیکای اروپا )آلمان، انگلیس و 
فرانسه( در تازه ترین بیانیه خود 
مدعی شده به رغم تلاش های مبتنی بر »حسن نیت«)!( 
آنها، ایران اقدامات متعددی در نقض توافق برجام انجام 
داده است. در قسمتی مهم از این بیانیه آمده است: »ما 
به عنوان مش��ارکت کنندگان برجام، بار دیگر بر تداوم 
تعهد خود برای حفظ توافق هسته ای و اجرای کامل آن 
تأکید می کنیم. ما 3 کشور اروپایی سخت برای حفظ 
این توافق تلاش کرده ایم. همواره صراحت داشته ایم که 
از خروج آمریکا از برجام و احیای تحریم ها متأسفیم. ما 
تحریم ها را به نحو پیش بینی شده در برجام رفع کرده و 
مضاف بر آن از طریق ایجاد سازو کار مالی »اینستکس« 
تلاش هایی اضافی جهت مجاز کردن تجارت مشروع با 

ایران به کار بسته ایم«. 
نکته مهم تر اینکه تروئی��کای اروپایی این ادعاهای 
وقیحانه را در بیانیه  خود که خطاب به ش��ورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی صادر شده مطرح کرده ! 
حتما مسؤولان محترم دستگاه دیپلماسی و سیاست 
خارجی کش��ورمان به یاد دارند آژانس در نشست 30 
خرداد 99 با اکثریت آرا به قطعنامه پیشنهادی انگلیس، 
آلمان و فرانسه علیه ایران رای مثبت داد. این قطعنامه 
با هدف تس��هیل پیشبرد اس��تراتژی فشار حداکثری 
آمریکا علیه کشورمان صادر شد. شورای حکام با استناد 
ب��ه این قطعنامه، از ایران خواس��ت بی درنگ با آژانس 
همکاری کامل انجام دهد و دسترسی آژانس را به تمام 

س��ایت های هسته ای ]و هر مکانی که مدنظر بازرسان 
آژانس می باشد![ فراهم کند. 

در تحلیل محتوای بیانیه اخیر تروئیکای اروپا، قصد 
ندارم بار دیگر ماجرای همیشگی »وقاحت طرف اروپایی« 
را به ش��هروندان عزیزمان یادآوری کنم. بیانیه اخیر 3 
کش��ور اروپایی دخیل در برجام با هدف زمینه س��ازی 
جهت »پیشبرد استراتژی فشار هوشمندانه دولت جو 
بایدن« علیه ایران منتش��ر شده است. به عبارت بهتر، 
بیانیه اخیر، نوعی »ابراز وفاداری مطلق« مکرون، مرکل 
و جانسون به دولت بایدن در مسیر منازعه با ملت و نظام 

ما محسوب می شود. 
موض��وع دیگری ک��ه باید مدنظر ق��رار داد، دلیل 
»مخاط��ب قرار گرفتن آژانس« در این بیانیه اس��ت. 
تروئیکای اروپا بارها در تهدیدات پنهان و آشکار خود 
تاکید کرده: »ارجاع پرونده هسته ای ایران از آژانس به 
ش��ورای امنیت« را در صورت عدول ایران از تعهدات 
برجام��ی خود مدنظر ق��رار خواهن��د داد. حتی آنها 
پس از کاهش تعهدات برجامی ایران- که در پاس��خ 
به عهدشکنی مش��ترک آمریکا و اتحادیه اروپایی در 
قبال توافق هسته ای انجام شد- فعال سازی »مکانیسم 
ماش��ه« علیه جمهوری اس��لامی ایران را کلید زدند. 

اکنون، با وجود شکست ترامپ برای بقا در کاخ سفید، 
هم افزایی ضدایرانی آمریکا و 3 مهره اروپایی آن، وارد 

فاز آشکارتری شده است. 
صورتبندی بازی ضدایرانی مشترک آمریکا و اتحادیه 
اروپایی علیه ایران در دوران ریاست جمهوری جو بایدن، 
با توجه به بیانیه اخیر صادرشده از سوی تروئیکا دیگر 
دشوار و پیچیده به نظر نمی رسد. این »بازی مشترک«، 

دارای ۲ »جزء مهم« است:
نخست دموکرات ها بدون آنکه در عمل تحریمی را 
علیه جمهوری اسلامی بردارند و به تعهدات اقتصادی، 
اعتب��اری و تجاری خود تن دهن��د، در ظاهر به توافق 
هس��ته ای بازمی گردن��د و با ش��عار زیبا ام��ا فریبنده 
»چندجانبه گرایی«، تس��خیر »افکار عمومی« را آغاز 

می کنند! 
دوم تروئیکای اروپا، با بالا بردن چماقی به نام »آژانس 
بین المللی انرژی اتمی«، تهدید »ارسال پرونده ایران به 
شورای امنیت« را همواره زنده و به لحاظ زمانی نزدیک 
نگاه می دارد. در این صورت، با توجه به بازگشت ظاهری 
آمریکا به برجام، دولت بایدن نیز حق فعال سازی مکانیسم 
ماشه را )همگام با اروپا( پیدا خواهد کرد و دیگر نمی توان 
بابت ارسال پرونده ایران از سوی آژانس)یا کمیته مشترک 

برجام( به ش��ورای امنیت، به لحاظ حقوقی انتقادی به 
واشنگتن دی سی وارد کرد! 

همان گونه که مش��اهده می کنیم، بازی مش��ترک 
تروئیکا و دموکرات ها، معطل حضور بایدن در کاخ سفید 
باقی نمانده است. بیانیه اخیر تروئیکای اروپا، خروجی 
مذاکره محرمانه ای بود که بایدن ۲ روز پس از پیروزی اش 
در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در مکالمه تلفنی با 
امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانسه و بوریس جانسون، 
نخست وزیر انگلیس انجام داد. به عبارت بهتر، آمریکا از 
اتحادیه اروپایی خواسته است منتظر جا به جایی رسمی 
قدرت در کاخ سفید نماند و »مین گذاری جدید در مسیر 
برجام« را آغاز کند. تروئیکای اروپا نیز به این دستور بایدن 

به سرعت عمل کرده است! 
با تأسف بسیار زیاد باید گفت درست در زمانی که 
جناب آقای دکتر ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان 
مش��غول تاختن و متهم کردن همیشگی جریان های 
منتقد سیاست خارجی منفعل و دیپلماسی التماسی 
حاکم ب��ر وزارت خارجه بود، تروئی��کای اروپا تدوین 
بیانیه هدفمن��د اخیر ضدایرانی خود در آژانس را آغاز 
کرده بود! بهتر بود آقای ظریف که گویا از هول پیروزی 
بایدن در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، کنترل شان 

بر احساس��ات و هیجانات خود را نیز از دست داده اند- 
 چنانکه در سخنان اخیر ایشان نیز متاسفانه این موضوع 
مشخص بود- به فکر ارسال یک ویدئو یا حداقل انجام 
یک مصاحبه علی��ه تروئیکای اروپا و بازی کثیف آنها 
علیه جمهوری اسلامی ایران بودند! کاش ایران دارای 
وزیری در دستگاه دیپلماسی بود که به جای »دلجویی از 
دشمنان ملت ایران« بابت »خشم ملت ایران از بدعهدی 
و بدذاتی آنها«، از ملت ایران می خواست قدرتمندانه و 
عزتمندانه پشتیبان کشور و نظام در مسیر خنثی سازی 
توطئه های مشترک و پایان ناپذیر آمریکا و کشورهای 
اروپایی باش��ند! کاش آقای ظریف به جای آنکه »لغو 
تحریم ها تا قبل از انتخابات ریاس��ت جمهوری س��ال 
1400 در ایران« را نگرانی جریان های داخلی )کنایه به 
جریان های منتقد عملکرد دولت( بدانند، اساسا به این 
سوال پاسخ می دادند: آیا اساسا قرار است تحریمی علیه 

ایران لغو شود یا خیر! 
امیدواریم پاسخ دهی آقای ظریف به این سوال مهم، 
مانند پاس��خ دهی ایشان در س��ال ۲015 )زمان انعقاد 
اولیه برجام( به سوال »امکان خروج دولت بعدی آمریکا 
از توافق هس��ته ای« نباشد؛ جایی که ایشان با صدایی 
رسا گفتند: »برجام توافقنامه ای چندجانبه است که به 
تایید 15 عضو شورای امنیت رسیده و قطعنامه ۲۲31 
نیز پیرو آن به تصویب رس��یده اس��ت. بدیهی اس��ت 
رئیس جمهور بعدی آمریکا، حتی اگر بخواهد نمی تواند 

از برجام خارج شود!«. 

دست مریزاد اروپاییان برای رجزخوانی آقای ظریف! دیدگاه

 گفت و گوی »وطن امروز« با محبوبه بلباسی
همسر شهید مدافع حرم محمد بلباسی
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  طی 24 ساعت 483 نفر از هموطنان 

بر اثر ابتلا به کرونا جان خود را از دست دادند

  ترامپ: این انتخابات  فاسدترین انتخابات
تاریخ سیاسی آمریکا بود

  آنتونی بلینکن؛ یار غار جو
  جیک سالیوان؛ مسؤول پرونده ایران

در شورای امنیت ملی آمریکا
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نگاه

منطق سرمایه گذاری دولت 
در زمان تحریم

حمی�د کم�ار: رهب��ر حکیم  انقلاب اس��لامی 
روز گذش��ته در دیدار رؤس��ای 3 ق��وه و دیگر 
اعضای شورای  عالی هماهنگی اقتصادی، برخی 
راه حل های پیشنهاد شده کارشناسان و متخصصان 
برای بی اثر کردن تحریم را برشمردند که یکی از 
آنها »افزایش س��رمایه گذاری دولتی و نهادهای 
عمومی« بود. اما منطق سرمایه گذاری دولت در 
شرایط تحریم با توجه به افت درآمدهای حاصل 

از فروش نفت خام چیست؟
برای درک منطق این راهکار، می بایست ابتدا 
اثر تحریم بر اقتصاد کشور را تحلیل کرد. تحریم، 
اقتصاد کشور را در ۲ بعد داخلی و خارجی تحت 
تاثیر قرار می دهد. یکی از مهم ترین کارکردهای 
تحریم در بعد داخلی، محدود کردن درآمد دولت 
از محل فروش نفت خام با هدف سوق دادن اقتصاد 
کشور به سمت رکود است. رکود مورد هدف تحریم 
به طور عمده از مس��یر محدود شدن هزینه کرد 
دولت در بودجه میس��ر می شود. همین رکود به 
شکل ش��وک منفی عرضه به تشدید تورم دامن 
می زند. در چنین ش��رایطی بی اثر کردن تحریم، 
حفظ و حتی افزایش هزینه کرد دولت اس��ت. با 
این حال چند سوال در این رابطه مطرح می شود. 

  تأمین مالی از کدام مسیر؟
با محدود ش��دن درآمد دولت از فروش نفت 
خام، موضوع تامین مالی دولت بیش از گذشته 
اهمیت می یابد. هر چند در نهایت هیچ منبعی 
سالم تر و کم هزینه تر از مالیات برای دولت وجود 
ندارد اما با توجه به اهمال دولت در اصلاح نظام 
مالیاتی در سال های گذشته و زمانبر بودن افزایش 
درآمدهای مالیاتی بودجه، این مسیر در کوتاه مدت 
جوابگو نیس��ت. از همین رو می بایست به فکر 
راه های دیگری برای تامی��ن مالی فوری دولت 
بود. مسیرهای مختلفی برای تامین مالی دولت 
در قدرت های بزرگ اقتصادی تجربه شده است؛ 
فروش اوراق بدهی نخس��تین راهی است که در 
این کشورها اجرا می شود. این روش، ساده ترین 
راهکار تامین مالی فوری برای دولت است. از قضا 
دولت برای جبران کس��ری بودجه سال جاری 
بشدت بر استفاده از این روش تکیه کرده است. 
علاوه بر این روش، اس��تفاده از اوراق مش��ارکت 
و صندوق های پروژه می تواند کمک ش��ایانی به 
تامین سرمایه برای دولت کند. این راهکار البته 
در کشور چندان مورد توجه قرار نگرفته به طوری 
که تعداد صندوق های پروژه در کشور اکنون کمتر 
از انگشتان یک دست است. راهکار دیگر، بازنگری 
سریع و جدی در هزینه های دولت و شرکت های 
دولتی است. حذف هزینه های غیرضرور دولت، 
منابع جدیدی برای تامین هزینه های طرح های 

زیرساختی تامین می کند.
ادامه در صفحه 6

اص��ل  نجارصادق�ی:   محم�د 
معط��ل نگه نداش��تن اقتصاد 
برای دیپلماسی خارجی و لزوم 
توانمند سازی اقتصاد کشور بار 
دیگر توسط رهبر انقلاب مطرح 
ش��د. حضرت آیت الله العظمی 
خامنه ای روز گذشته با تأکید 
بر اینکه برای علاج تحریم ها ۲ مس��یر »خنثی سازی 
تحریم ه��ا و غلبه بر آنها« و »رفع تحریم« وجود دارد، 
فرمودند: البته ما مسیر رفع تحریم را یک بار امتحان و 
چند سال مذاکره کردیم اما به نتیجه ای نرسید. رهبر 
انقلاب اسلامی با اشاره به مسیر غلبه بر تحریم ها و بی اثر 
کردن آنها گفتند: این مسیر ممکن است در ابتدای کار، 
سختی ها و مشکلاتی داشته باشد اما خوش عاقبت است. 
ایشان خاطرنشان کردند: اگر با تلاش و ابتکار و با سینه 

سپر کردن در مقابل مشکلات بتوانیم بر تحریم ها غلبه 
کنی��م و طرف مقابل بی اثر ش��دن تحریم ها را ببیند، 

به تدریج دست از تحریم برخواهد داشت. 
این گزاره بارها هم توسط ایشان و هم کارشناسان 
اقتص��ادی پیش از این مطرح ش��ده ب��ود. با واکاوی 
مش��کلات کنونی معیشتی و اقتصادی کشور هم به 
این نتیجه می رس��یم بیش از تحریم ها، معطل نگه 
داشتن اقتصاد برای رفع تحریم ها باعث پدیدار آمدن 
شرایط کنونی شده اس��ت. مادامی که راهبرد اصلی 
دولتمردان رفع تحریم ها باشد، اساسا گام موثری در 
توانمندسازی داخلی برداشته نخواهد شد. نباید فراموش 
کرد تسهیلی که پس از توافق برجام برای کشور محقق 
شد و دولتمردان علاقه وافری به بازخوانی روزهای به 
زعم خود ش��یرین س��ال های 95 و 96 دارند، صرفا 
معطوف به فروش نفت بود و جالب تر آنکه فشاری هم 

که پس از خروج آمریکا از برجام به اقتصاد کشور آمد، 
به  دنبال مسدودی مسیرهای صادراتی نفت و بلوکه 

ارزهای حاصل از صادرات نفت بود. 
دشمن بخوبی پاشنه آشیل اقتصاد کشورمان را پیدا 
کرده است؛ در مقطعی به اقتصاد کشور زمان می دهد 
ک��ه نفت خود را صادر کند و در خواب زمس��تانی آن 
به سرخوش��ی بپردازد و در مقطعی هم با همان ابزار 
کشورمان را تهدید می کند. درآمدهای نفتی در شرایط 
کنونی تبدیل به بهترین اسلحه برای حمله به اقتصاد 
ایران ش��ده است. ش��اید اگر در سال های اخیر سران 
اقتصادی دولت به این حقیقت می رسیدند که راهبرد 
رفع تحریم محقق نخواهد ش��د، فک��ری برای تامین 
جایگزی��ن درآمدهای نفتی می کردند. متاس��فانه در 
سال های اخیر شاهد این بوده ایم که دولت نمی خواهد 
اساس تحریم ها و کاهش درآمدهای حاصل از صادرات 

نفت خام را بپذیرد و با همین دست فرمان کشور را به 
ورطه کسری بودجه منجر به تورم می کشاند. 

کارشناسان سال گذشته بارها به دولت هشدار دادند 
در بودجه دست از بلندپروازی برای محاسبه درآمدهای 
نفتی بردارد اما دولتی ها به این هشدارها هیچ توجهی 
نکردند و اینچنین شد که در 6 ماه ابتدایی سال جاری 
تنها 11 درصد درآمدهای پیش بینی شده برای فروش 
و صادرات نفت محقق و دولت مجبور ش��د یک چهارم 
هزینه های خود را از طریق اوراق تامین کند یا به عبارت 
دیگر هزینه های خود را به حس��اب دولت های آینده 
نوشت. حالا ش��رایط فروش اوراق هم بشدت متزلزل 
است و فروش آن با کاهش چشمگیری مواجه شده است 
به طوری که موضوع استقراض از بانک مرکزی مطرح 
شده که در صورت چنین کاری باید منتظر تبعات شدید 
تورمی این اقدام در س��ال های آتی باشیم. با همه این 

تفاسیر امسال دیگر رو به پایان است اما این اشتباه نباید 
سال آینده تکرار شود، البته اطلاعات جسته و گریخته ای 
که از بودجه 1400 منتشر شده است، حاکی از تکرار 
این رویه توسط دولتی هاست. دولت بیش از ۲00 هزار 
میلیارد تومان معادل یک چهارم هزینه های کشور را قرار 
است از راه فروش اوراق سلف نفتی تامین کند؛ روشی 
که نقدهای بسیاری به آن وارد است و از سوی دیگر در 
راستای وابسته سازی هر چه بیشتر اقتصاد کشورمان به 

درآمدهای نفتی است. 
اگر دولتمردان به هش��دار های رهبر معظم انقلاب 
توج��ه کنند، باید هر چه زودتر درآمدهای ش��کننده 
نفتی را در بودجه سال آینده به حداقل برسانند و طبق 
پیشنهادات کارشناسان سراغ درآمدهای پایدار مانند 
مالیات بروند. به عبارت دیگر دولت باید بودجه غلبه بر 

تحریم را جایگزین بودجه رفع تحریم کند. 

بودجه غلبه بر تحریم به جای بودجه رفع تحریم
یادداشت

رهبر انقلاب در دیدار اعضای شورای  عالی هماهنگی اقتصادی: 
 اگر حرکت و عمل در دستور کار قرار گیرد و کارهایی که می تواند به نفع مردم باشد، انجام شود

 یقینا دولت دوازدهم پایان خوبی خواهد داشت
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ما مسیر رفع تحریم را یک بار امتحان و چند سال مذاکره کردیم 
اما به نتیجه ای نرسید. مسیر غلبه بر تحریم ها و بی اثر کردن آنها 

 ممکن است در ابتدای کار، سختی ها و مشکلاتی داشته باشد
اما خوش عاقبت است

وضع آمریکا مشخص نیست
کسانی که برخی چشم امید به آنها دارند، با ما دشمنی می کنند 

 ضمن آنکه شرایط داخلی آنها به هیچ وجه روشن نیست
و نمی توان روی حرف آنها حساب و برنامه ریزی کرد

صفحه   2

صفحه   3

 4 محور لازم برای اقتصاد کشور
 حل مشکل کسری بودجه

  افزایش سرمایه گذاری، جهش تولید 
و حمایت از قشرهای ضعیف است



سیاسی

گروه سیاسی: حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، رهبر حکیم 
انقلاب اسلامی صبح دیروز )سه شنبه( در دیدار رؤسای ۳ قوه 
و دیگر اعضای شورای عالی هماهنگی اقتصادی، با اشاره به 4 
محور لازم برای اقتصاد کشور یعنی حل مشکل کسری بودجه، 
افزایش سرمایه گذاری، جهش تولید و حمایت از قشرهای ضعیف 
خاطرنشان کردند: باید با همت جدی و تلاش پیگیر مسؤولان، 

تأثیر اجرای راهکارهای عملی در زندگی مردم مشخص شود.
به گزارش »وطن امروز« به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای اقتصاد را موضوع اصلی 
کشور خواندند و افزودند: اینکه در سال های اخیر شعار هر سال، 
موضوعی اقتصادی انتخاب شده، به همین دلیل است. ضمن آنکه 
معیشت مردم حقا دچار تنگی شده و در ماه های اخیر نیز کرونا، 

مشکلات را بیشتر کرده است.
ایش��ان افزودند: هدف از برگزاری این جلسه، بیان راهکارهای 
عملی اس��ت که در کوتاه مدت نتیجه دهد و تأثیر آن در زندگی 
مردم مشخص شود که البته لازمه اجرای این راهکارهای عملی و 
تأثیرگذاری آنها، همت جدی و تلاش پیگیر رؤسای قوا و مسؤولان 

مرتبط با ۳ قوه در تشکیلات و سازمان های آنها است.
رهبر انقلاب اس��لامی قبل از بی��ان راهکارها، ۲ نکته مهم را 
بیان کردند و افزودند: کارشناسان برای مشکلات اقتصادی کشور 
راهکارهای مش��ترکی دارند بنابراین مشکل، نداشتن یا ندانستن 
راهکار نیست، بلکه نیازمند همت، شجاعت و اهتمام جدی و پیگیری 
هستیم. رهبر انقلاب اسلامی نکته دوم خود را به موضوع تحریم ها 
به عنوان یک واقعیت تلخ و جنایت آمریکا و شرکای اروپایی ضد 
ملت ایران اختصاص دادند و افزودند: این جنایت سال ها ست ضد 

ملت ایران انجام می شود اما در ۳ سال اخیر شدت یافته است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه برای علاج تحریم ها 
۲ مسیر »خنثی سازی تحریم ها و غلبه بر آنها« و »رفع تحریم« 
وجود دارد، افزودند: البته ما مسیر رفع تحریم را یک بار امتحان و 

چند سال مذاکره کردیم اما به نتیجه ای نرسید.

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به مسیر غلبه بر تحریم ها و بی اثر 
کردن آنها گفتند: این مسیر ممکن است در ابتدای کار، سختی ها 

و مشکلاتی داشته باشد اما خوش عاقبت است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: اگر با تلاش و ابتکار 
و با سینه سپر کردن در مقابل مشکلات بتوانیم بر تحریم ها غلبه 
کنیم و طرف مقابل بی اثر شدن تحریم ها را ببیند، بتدریج دست 

از تحریم برخواهد داشت.
ایش��ان ۲ نکته مقدماتی خود را اینگونه جمع بندی کردند: ما 
ظرفیت ها و توانایی های فراوانی برای بی اثر کردن تحریم ها داریم، 

به شرط آنکه بخواهیم و همت کنیم و به دل مشکلات برویم.
حضرت آیت الله خامنه ای س��پس با بی��ان بعضی راه حل های 
پیشنهادشده کارشناس��ان و متخصصان در 4 سرفصل »کسری 
بودجه«، »افزایش س��رمایه گذاری دولت��ی و نهادهای عمومی«، 
»جهش تولید« و »حمایت از قش��رهای ضعیف« ابراز امیدواری 

کردند با اجرای این راهکارها، آثار مثبتی در اقتصاد کشور و زندگی 
مردم پدید آید.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به اینکه با وجود برخی کارها، 
شعار سال در حد انتظار تحقق نیافته، افزودند: کارشناسان بخش های 
دولتی و غیردولتی برخی راهکارهای عملیاتی مش��خص را برای 
جهش تولید پیشنهاد کرده اند از جمله: »افزایش تولید خودرو با 
اتکا به ظرفیت قطعه سازان داخلی«، »افزایش تولیدات صنعت نفت 
با تکیه بر دانش بنیان کردن صنایع نفتی« و »افزایش تولید خوراک 

دام و دانه های روغنی«.
رهبر انقلاب همچنین بر »ضرورت حمایت از قشرهای ضعیف« 
تأکید کردند و افزودند: اقتصاد خانواده ها به علت رکود تورمی در چند 
سال اخیر بشدت تحت فشار بوده و اکنون نیز کرونا بر مشکلات 
افزوده و دشواری های جدی معیشتی برای گروه های زیادی از مردم 
به  وجود آورده اس��ت که باید در این زمینه اقدام جدی انجام داد. 

ایشان »ایجاد نظام متمرکز تأمین اجتماعی برای آحاد مردم« و 
»ایجاد پایگاه ملی ایرانیان با اتصال پایگاه های مختلف اطلاعاتی به 
یکدیگر« را از جمله پیشنهادهای کارشناسان برای کاهش مشکلات 

مردم برشمردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه با تأکید بر اینکه باید بنا را بر 
این بگذاریم که گشایشی از خارج انجام نخواهد شد، افزودند: کسانی 
که برخی چش��م امید به آنها دارند با ما دشمنی می کنند، ضمن 
آنکه شرایط داخلی آنها به هیچ وجه روشن نیست و گرفتاری های 
اخیر، امکان صحبت و موضع گیری در مسائل بین المللی را به آنها 

نمی دهد و نمی توان روی حرف آنها حساب و برنامه ریزی کرد.
ایش��ان همچنین به یاوه گویی های اخیر ۳ کشور اروپایی نیز 
اشاره کردند و گفتند: وضع آمریکا که مشخص نیست و اروپایی ها 
هم دائما در حال موضع گیری ضد ایران هستند. آنها در حالی که 
خودشان بیشترین دخالت های نادرست را در مسائل منطقه دارند، 
به ما می گویند در منطقه دخالت نکنید و در حالی که انگلیس و 
فرانسه دارای موشک های مخرب اتمی هستند و آلمان نیز در این 

مسیر قرار دارد، به ما می گویند موشک نداشته باشید.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: به شما چه ربطی دارد، شما اول 

خودتان را اصلاح کنید و بعد اظهارنظر کنید.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: به بیگانگان نمی توان 

اطمینان کرد و به امید گشایش آنها بود.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان خاطرنشان کردند: اگر حرکت و 
عمل در دستور کار قرار گیرد و کارهایی که می تواند به نفع مردم 
باشد، انجام شود، یقینا دولت دوازدهم پایان خوبی خواهد داشت.

پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی آقای روحانی، رئیس جمهور 
به برگزاری ۵۰ جلس��ه شورای  عالی هماهنگی اقتصادی از زمان 
تش��کیل این شورا اش��اره کرد و افزود: در این جلسات ۲۲۶ طرح 
در بخش های مختلف از جمله مسائل ناظر به اشتغال، اصلاح امور 
بانکی و بودجه، شفافیت، نظام پرداخت، سرمایه گذاری، فروش نفت 

و کنترل قیمت ارز و کالاهای اساسی مصوب شد.

 رهبر انقلاب در دیدار اعضای شورای  عالی هماهنگی اقتصادی:   اگر حرکت و عمل در دستور کار قرار گیرد 
 و کارهایی که می تواند به نفع مردم باشد، انجام شود یقینا دولت دوازدهم پایان خوبی خواهد داشت

شروطپایانخوبدولت

بیگانگان اجازه صید ترال ندارند
فرمانده نیروی دریایی سپاه درباره برخورد با صید ترال گفت: انجام صید ترال اگر در جایی خطراتی را برای محیط زیست ما داشته باشد و موجب از 
بین رفتن درختچه ها، مرجان ها و آبزیان شود، برای مقابله با آن کوتاهی نخواهیم کرد. به  گزارش سپاه نیوز، دریادار پاسدار علیرضا تنگسیری ادامه داد: 
بیگانگان نباید از محیط و جغرافیای ما برای صید ترال استفاده کنند اگرنه ما آنگونه عمل می کنیم که مجلس و قانون می گوید. 

گروه سیاسی: حدود 4۰ روز از تشییع پیکرهای شهدای مدافع 
حرم خان طومان می گذرد؛ ش��هدایی که حدود ۵ سال پس از 
شهادت شان در دفاع از حرم آل الله در منطقه خان طومان سوریه، 
پیکرهای  پاک شان شناسایی شد. شهید مدافع حرم محمد بلباسی 
و همرزمان شهیدش از شهدای لشکر عملیاتی ۲۵ کربلا بودند 
که س��ال ۹۵ در منطقه خان طومان سوریه به شهادت رسیدند 
و پس از ۵ سال به کشور عزیزمان بازگشتند. پیکر مطهر شهید 
بلباسی پس از تش��ییع در امامزاده سیدملال قائمشهر استان 
مازندران خاکسپاری شد.  شهید بلباسی یکی از ۱۳ نفری بود 
که ۱۷ اردیبهشت  ۹۵ در نبرد خان طومان به شهادت رسیدند. 
آنان که محمد بلباسی، شهید قائمشهری را می شناسند، از او به 

عنوان »نامدار گمنام« یاد می کنند.
شهید محمد بهاری از همرزمان شهید درباره نحوه شهادت 
شهید محمد بلباسی در معرکه خان طومان که دشمن تکفیری 
ناجوانمردان��ه آتش بس را نقض ک��رده بود، می گفت: من از روز 
چهارشنبه با دوربین حرارتی ای که داشتم، متوجه شدم دشمن 
کاملا در حال آماده شدن است و اطلاع هم دادم اما گفتند چون 
آتش بس اعلام شده و بچه های سازمان ملل اینجا هستند، دشمن 
حمله نمی کند. با این حال بچه های نیروی قدس به این اکتفا 
نکردند و گفتند شما آمادگی داشته باشید. شهید کابلی هم با 
اصابت خمپاره به شهادت رسید. شهید بلباسی که در مناطق 
عملیاتی راهیان نور همیشه با او بود، رفت شهید کابلی را بیاورد، 
شهید بریری هم برای کمک به بلباسی رفت تا در میان تیر و 
ترکش تنها نباشد. وقتی پیکر کابلی را روی ماشین گذاشتند، 
با قناصه هر دو را از پشت زدند. عکس های شهید بلباسی را اگر 
ببینید، صاف دراز کشیده و پشت سرش خون جاری شده است. 
اینها واقعا مردانه ایس��تادند. من خط به خط عقب می آمدم و 

شاهد این قضایا بودم. 
 محبوبه بلباسی، همسر شهید مدافع حرم محمد بلباسی زنی 
است که از سال ۹۵ بعد از شهادت محمد بلباسی 4 فرزند به یادگار 
مانده همسرش را تنها بزرگ کرده، در حالی که فرزند کوچکش 
زینب هرگز پدرش را ندیده است. »وطن امروز« به همین مناسبت 
گفت وگویی با محبوبه بلباسی، همسر شهید مدافع حرم، محمد 

بلباسی درباره ویژگی های این شهید والامقام انجام داده است.
***

  خانم بلباسی! آنطور که در وصیتنامه شهید بلباسی خواندم، 
گویا مساله اعزام ایشان به سوریه خیلی ناگهانی رخ داده است. 
از شما هم در متن وصیتنامه یک سپاسگزاری ویژه کرده اند که 
با وجود شرایط سختی که داشتید، ایشان را برای سفر به سوریه 
تشویق هم کرده اید. لطفا داستان اعزام شهید بلباسی به سوریه 
را برای ما روایت کنید. البته قبل از اینکه پاسخ بدهید، باید از 
شما عذرخواهی کنم که مجبور می شوید خاطراتی را که روایتش 

برای شما سخت است، یادآوری کنید. 
نه! خواهش می کنم. محمد تازه از ماموریت راهیان نور برگشته 
بود، تقریبا 4 روز بود از این مأموریت برگشته بود که حوالی ساعت 
۱۰ شب تلفنش زنگ خورد. یکی از دوستان سپاهی اش بود، دیدم 
صحبت از سفر و پاسپورت و اینگونه حرف هاست، اول فکر کردم 
درباره سفر کربلا صحبت می کنند، چون آقامحمد به ما وعده 
داده بود یک سفر خانوادگی کربلا برویم اما تلفن را که قطع کرد 
گفت از لشکر تماس گرفته  و گفته اند تعدادی از بچه های سپاه را 
می خواهند اعزام کنند سوریه. گفته بودند چون این اعزام ناگهانی 
ش��ده و باید همین امشب حرکت کنند، برخی نیروها گفته اند 
نمی توانند در این فرصت کم کارهای شان را جفت و جور کنند به 
همین خاطر چند نیرو کم دارند. این شخصی که با آقامحمد تماس 
گرفت از دوستانش بود، آقامحمد به او سپرده بود اگر می تواند 
برایش جور کند که به سوریه اعزام شود. او هم زنگ  زده بود که 

امشب این فرصت فراهم شده است. 
  یعنی شهید بلباسی داوطلبانه به سوریه اعزام شد؟

بله! داوطلبانه اعزام شد. 
  مگر ایشان عضو سپاه نبود؟ یعنی اعزام به سوریه مأموریتی 

نبود که به ایشان ابلاغ شود؟
چرا! محمد عضو سپاه بود اما جزو نیروهای ستادی سپاه بود. 

کارهای دفتری و اداری سپاه را انجام می داد. اینطور نبود که به 
صورت مأموریت به سوریه اعزام شود. به بچه های لشکر سپرده 
بود که اگر می توانند زمینه را فراهم کنند تا او هم به سوریه اعزام 
شود که این اتفاق هم افتاد. تلفن را که قطع کرد، به من گفت 
شرایطش فراهم شده که اعزام شود اما خیلی فرصت ندارد تصمیم 

بگیرد، چون 4 صبح باید عازم شود. 
  واکنش شما چه بود؟

از من پرسید راضی هستم یا نه؟ من گفتم که تو مدت هاست 
دوس��ت داری به سوریه بروی، حالا که این فرصت پیش آمده 
استفاده کن و برو. محمد هم آماده رفتن شد. شروع کرد زنگ 
زدن به این و آن. به فرمانده اش زنگ زد که اجازه بدهد اعزام شود. 
محمد چون تازه از سفر راهیان نور برگشته بود، بخش زیادی از 
مسؤولیت کاری اش را انجام داده بود و به همین خاطر فرمانده اش 
مخالفتی نکرد و اجازه داد برود. بعد هم ش��روع کرد به نوشتن 
بدهی هایش. در عرض چند س��اعت کارهایش را راست و ریس 
کرد. البته چون دیروقت شده بود، نتوانست از مادر و خواهرش 
خداحافظی کند. تنها کسی که از خانواده می دانست محمد عازم 

سوریه شده است، من بودم. 
  ب�رای مادر ش�هید بلباس�ی س�خت نب�ود که فرزندش�ان 

بی خداحافظی عازم سوریه شد؟
البت��ه محمد ب��ه تهران که رفته بود زن��گ زده بود و تلفنی 
خداحافظی کرده بود ولی خب! برای یک مادر خیلی س��خت 
است، چون محمد پسر بزرگ خانواده بود، خیلی هم به خانواده اش 
می رس��ید. گاهی شب ها دیر می آمد خانه، وقتی می گفتم کجا 
رفتی؟ می گفت رفتم پیش خواهرم، نیاز داشت با کسی درددل 
کند. اینطور کسی بود برای خانواده. اعزام محمد واقعا به گونه ای 
بود که انسان احساس می کرد دعوت شده است. انگار واقعا خدا 

برایش دعوتنامه فرستاده بود. 
  همان طور که گفتم ش�هید بلباسی در وصیتنامه اش به طور 
خیلی خاص از شما تشکر می کند. می نویسد این توفیق را مدیون 
شماست. گویا همراهی و رضایت شما با این اعزام ناگهانی برای 

شهید بلباسی خیلی قابل توجه بوده است. 
بله! یک دلیلش هم این بود که وقتی محمد عازم سوریه بود من 
۳ ماهه باردار بودم، هیچ کس هم نمی دانست، فقط من می دانستم 
و خودش. به محمد گفتم تو برو، من به کسی نمی گویم باردار 
هستم که تو حرف بشنوی و بگویند چرا با این وضعیت گذاشت 
و رفت. بعد از برگشتنت به بقیه می گوییم باردار هستم اما دقیقا 
یک ماه بعد از رفتنش، محمد به ش��هادت رسید. ۲ روز بعد از 
شهادتش به خانواده گفتم باردار هستم و چند ماه بعد، یعنی ۵ 

آبان، زینب به دنیا آمد. 
  صفحه اینستاگرام شما را که نگاه کردم دیدم مطلبی نوشته 
و با لحنی گلایه آمیز گفته بودید کاش مثل دهه 60 چند نفر با 
لباس رزم به در خانه شما می آمدند و خبر شهادت همسرتان را 
به شما می دادند، نه اینکه از خبرگزاری ها این خبر را بشنوید. 

علت این گلایه چه بود؟
حقیقتش نحوه خبردار شدن من از شهادت محمد اصلا خوب 
نبود. واقعا به من آسیب زد. من در جمع خانواده نشسته بودم که 
دیدم تحرکات خانواده غیرطبیعی شده. شک کردم. بعد دیدم 
رفتند اینترنت خانه را قطع کردند. فهمیدم حتما موضوعی شده 
که اطرافیان نمی خواهند من باخبر شوم. یواشکی سراغ گوشی 
موبایلم رفتم. وقتی وارد تلگرامم شدم با عکس پیکر محمد مواجه 
شدم، خبر شهادتش را خبرگزاری ها و سایت ها  زده بودند. این 
نحوه خبردار شدن از شهادت محمد واقعا به من آسیب زد. برایم 
خیلی س��خت بود. کاش طوری برنامه ریزی می کردند که ابتدا 
من به عنوان همسر شهید خبردار شوم و بعد از آن خبرش در 

اینترنت و فضای مجازی پخش شود. 
بعد از این اتفاق، من نزدیک به 4 سال و خرده ای هم گوشی 
خودم و هم گوشی محمد دستم بود تا اگر جایی خبر بازگشت 
پیکر شهدا را زد، نخستین نفری باشم که از آن خبردار بشوم، 
نه اینکه مثل شهادتش بعد از دیگران بفهمم. متاسفانه همین 
اتفاق در مسأله بازگشت پیکر شهدا هم رخ داد، آنهایی که از 
آشنایان دورتر و غریبه تر بودند به من زنگ زدند و گفتند خبر 
داری که پیکر شهدا را قرار است بازگردانند؟ گفتم نه، گفتند 
چطور خبر نداری؟ خب! این هم باز برای من س��خت بود که 
خبر بازگشت پیکر همسرم را غریبه ها باید به من بدهند و من 
آخرین نفری باشم که می فهمم. این بود که آن استوری را در 
اینستاگرام گذاشتم و گلایه کردم. البته بعدش همسر شهید 
همت با من تماس گرفت و گفت دهه ۶۰ هم اینگونه نبود که 
خبر ش��هادت هر شهید را شخصا ابتدا به خانواده اش بگویند. 
همسر شهید همت گفت من خودم خبر شهادت حاج همت 
را در تاکسی شنیدم. به هر حال من انتظار داشتم در این باره 

منسجم تر عمل شود. 
  از ای�ن مس�أله که بگذری�م، فکر می کن�م گاهی نحوه 
مواجهه ای که برخی رسانه ها با خانواده شهدای مدافع حرم 
دارند، موجب آسیب هایی برای این خانواده ها می شود، شاید 
گاهی لازم است روند طبیعی کنار آمدن با مسأله شهادت 
پدر برای فرزندان کوچک شهدا طی شود اما توجه رسانه ها 
و ی�ادآوری چند باره آن، این روند طبیعی را با خلل مواجه 

می کند. نظر شما چیست؟
بله! واقعا این مطلب را قبول دارم. گاهی اوقات توجه رسانه ها 
به یک فرزند شهید باعث می شود این کودک خردسال در تمام 
کشور شناخته شود، بعد همه تلاش می کنند ارتباط ویژه تری 
با این فرزند خردسال بگیرند و به او محبت کنند و مورد توجه 
قرارش دهند، این در مرکز توجه قرار گرفتن به این ش��دت و 
حدت کار را بر ما سخت می کند. به هر حال این مسأله ای است 
که بهتر است رسانه ها موقع پرداختن به موضوع خانواده شهدای 

مدافع حرم به آن توجه کنند.
  خب! برگردیم به موضوع اصلی. وقتی خبر بازگش�ت پیکر 

شهید بلباسی را به شما دادند، چه اتفاقی افتاد؟ روند بازگشت 
و تشییع پیکر ایشان چگونه بود؟

در مدتی که پیکر آقامحمد برنگشته بود، مدام پیش خودم 
می گفتم که اگر پیکرش برگشت با این پیکر به زیارت مشهد 
می رویم، زینب هم که تاکنون پدر را ندیده با پدرش به زیارت 
مشهد برود. این خواسته و آرزوی من بود. وقتی خبر بازگشت 
پیکر شهدای خان طومان آمد متوجه شدیم قصد دارند ابتدا پیکر 
شهدا را بدون حضور خانواده ها به مشهد ببرند و سپس به شهر 
ما برای تشییع و تدفین بیاورند. من از این موضوع ناراحت شدم، 
چون می خواستم با پیکر محمد به زیارت امام رضا بروم. به همین 
خاطر بود که با همسر یکی دیگر از شهدا شبانه خودمان را به 
تهران رساندیم و با پرواز به مشهد رفتیم تا خودمان را به کنار 
پیکر شهدا برسانیم. به این ترتیب قسمت شد و در کنار پیکر 
شهدا به زیارت امام رضا رفتیم. هیچ وقت آن صحنه را فراموش 
نمی کنم، حرم به خاطر مساله کرونا به روی مردم بسته بود، هیچ 
کس در حرم نبود جز ما. ما و پیکر شهدا و تعدادی از خدام امام 
رضا، چند قدمی ضریح ایستاده بودیم و اشک می ریختیم، گویی 
در بهشت بودیم. آن صحنه معنوی یکی از زیباترین صحنه های 
زندگی من اس��ت. بعد از اینکه برگشتیم، دوستان آقامحمد و 
خانواده بی تابی می کردند که به خاطر شرایط کرونا آن مراسمی 
را که شایسته است نمی توانند بگیرند اما من گفتم اشکالی ندارد، 
این حرف حضرت آقا است که باید پروتکل ها را رعایت کنیم. قرار 
شد تشییع پیکر شهدا به صورت خودرویی انجام شود و کسی از 

خودرویش پیاده نشود. 
روزی که تشییع پیکر آقامحمد انجام شد، واقعا صحنه های 
تکان دهنده ای دیدم. با اینکه قرار بود کسی از خودرو پیاده نشود، 
خیلی ها انگار بی اختیار از خودروها بیرون آمده بودند و پیاده تابوت 
را مشایعت می کردند. مأمورها هم تذکر می دادند که این کار را 
نکنند اما می گفتند ما به نیت پیاده روی اربعین می خواهیم تابوت 
شهید بلباسی را پیاده تشییع کنیم. مازندرانی ها رسمی دارند که 
وقتی کسی فوت می کند، زنان مسن تر نوعی عزاداری می کنند 
که آن را »مویه کردن« می گویند، می دیدم زنان مسن تر اینگونه 
برای محمد عزاداری می کردند و در عالم خودشان در سوز و گداز 
بودند. خیلی از مغازه دارها اسپند دود کرده بودند، خیلی از کسانی 
که اصلا ظاهرشان هم مذهبی نبود، با اشک و گریه به دنبال تابوت 
راه افتاده بودند، هیچ کدام از اینها برنامه ریزی شده نبود؛ اینکه کسی 
به کسی بگوید اسپند دود کند، نه اصلا، همه چیز خودجوش بود 
و من از دیدن این حجم از مهر و محبت مردم واقعا شرمنده شدم. 
این را هم بد نیست بگویم که عده ای گاهی می گویند به همسران 
شهدای مدافع حرم طعنه و زخم زبان می زنند. دیگران را نمی دانم 
اما درباره من اصلا اینگونه نبود، هر چه بود مهر و محبت و احترام 
بود. فکر می کنم کسانی که این حرف ها را می زنند آنقدر کم و 
نادر هستند که در سیل عظیم مهربانی ها و محبت ها و احترام های 

مردم اصلا آن حرف ها گم می شود. 
  گویا شب قبل از تشییع هم تا صبح پیکر شهید بلباسی در 

منزل شما بود؟
بله! این هم خاطره ای اس��ت که ش��یرینی آن تا آخر عمرم 
فراموشم نمی شود. قبل از تشییع، یک شب تا صبح پیکر محمد 
در منزل بود. فقط من و بچه ها و مادر و خواهرانش بودیم. باور 
کنید اینطور نبود که ما مدام گریه و بی تابی کنیم، نه، انگار خود 
محمد بین ما آمده بود، حتی خاطرات مشترک خنده دارمان را 
تعریف می کردیم و می خندیدیم؛ خاطره هایی که با محمد داشتیم. 
زینب هم توانست بعد از ۵ سال یک شب تا صبح با پدرش باشد. 
من اینقدر در این ۵ سال استرس داشتم که دوست داشتم آن 
شب یک س��اعت با آرامش کنار پیکر محمد به خواب بروم. از 
اینکه او به خانه برگشته و آن شب در خانه بود، آرامش داشتم. 
در دلم به محمد می گفتم تو برای دلخوشی ما کاری کرده ای 
که ما فکر کنیم پیکرت برگشته، شاید ۷۰۰ گرم از آن پیکر به 
کشور برگشته بود. به محمد می گفتم تو هنوز سوریه مانده ای، 
تمام عش��قت ای��ن بود که همان جا بمانی، برای دلخوش��ی ما 
اینگونه برگش��تی. به هر حال خاطره آن شب هیچ گاه از خاطر 

من پاک نمی شود.

گفت و گوی »وطن امروز« با محبوبه بلباسی، همسر شهید مدافع حرم محمد بلباسی

پاسدارحضرتزینب)س(

چهار شنبه ۵ آذر 1399
وطن امروز     شماره 3081

 آمادگی سازمان انرژی اتمی
برای افزایش درصد غنی سازی

بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی درباره 
طرح اقدام راهبردی لغو تحریم ها که در کمیسیون امنیت 
ملی مجلس مطرح است، گفت: طرح اقدام راهبردی در 
مجلس در حال بررسی است و کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی از ما خواسته نظر خود را درباره جنبه های 
فنی این طرح عنوان کنیم. بر همین اساس چند جلسه 
مش��ترک داشتیم و در نشست امروز )دیروز( نیز حضور 

پیدا کردیم. 
به گزارش خانه ملت، سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
افزود: صرف نظر از جنبه های سیاس��ی این طرح و اینکه 
تصمیم نظام جمهوری اسلامی چه خواهد بود، ما درباره 
ملاحظات فنی طرح اظهارنظر می کنیم. موارد مطرح در 
حوزه های مختلف غنی سازی، طراحی رآکتور و تحقیق و 
توسعه است که بخش مهمی از آنها برای سازمان انرژی 
اتمی قابل اجراس��ت، بویژه با توجه به پیشرفت هایی که 
در چند سال اخیر در حوزه توسعه ماشین های پیشرفته 

داشته ایم. 
وی تصریح کرد: سازمان انرژی اتمی در صورت تصمیم 
نظام جمهوری اسلامی برای تولید ماشین های پیشرفته 
در حد صنعتی، افزایش ظرفیت تولید و درصد غنا برای 

نیازهایی که داریم، امکان اجرا دارد. 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی یادآور شد: ما در تلاشیم 
ملاحظات فنی سازمان در طرح دیده شود تا در صورت 

تصویب، سازمان در اجرای آن مشکلی نداشته باشد. 

 برجام و مسائل منطقه ای
محور گفت وگوی تلفنی ظریف و لاوروف

وزارت خارج��ه روس��یه در بیانیه ای ب��ه محورهای 
گفت و گوی وزرای خارجه روسیه و ایران اشاره کرد. 

ب��ه گزارش ایس��نا به نق��ل از پایگاه خبری روس��ی 
vestikavkaza، وزارت خارجه روسیه در بیانیه ای اعلام 
کرد سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه گفت و گویی با 
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان داشته است. 
طبق این بیانیه، وضعیت موجود در قره باغ، با توجه به 
تلاش های انجام شده توسط روسیه برای حصول آتش بس 
کامل در منطقه درگیری و ضرورت کمک های بشردوستانه 
به جمعیت غیرنظامیان آسیب دیده از این درگیری مورد 
بحث قرار گرفت. در بیانیه وزارت خارجه روسیه آمده است: 
وزرای خارجه ۲ کشور تبادل نظر کاملی درباره موضوعات 
مهم دیگر از جمله وضعیت سوریه، منطقه خلیج فارس، 

یمن و افغانستان داشتند. 
وزرای خارجه ۲ کش��ور همچنی��ن توجهی ویژه به 
تعامل دوجانبه در عرصه بین المللی درباره مسائل دیگر 
از جمله توافق هس��ته ای داشتند. آنها به تعهد مسکو و 
تهران در زمینه بازگشت هر چه زودتر تمام اعضای این 
توافق به اجرای کامل تعهدات شان تحت توافق هسته ای 

اشاره کردند. 
ظری��ف و لاوروف ع��لاوه ب��ر این درب��اره پروژه های 
چندجانبه همکاری ایران- روس��یه با تمرکز بر تجارت، 
اقتصاد و عرصه های حقوق بش��ری تب��ادل نظر کرده و 
موافقت کردند مذاکرات پیرامون تمام مس��ائل دوجانبه 

را ادامه دهند. 

آگهی عجیب بنیاد مستضعفان
بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی در اقدامی عجیب 8 
صفحه آگهی به روزنامه شرق سفارش داده که در شماره 
دیروز این روزنامه منتشر شده است. با توجه به ماهیت 
این روزنامه و نسبت آن با تفکرات انقلاب اسلامی، به نظر 
می رسد لازم است مسؤولان این بنیاد گزارشی از شیوه و 
هزینه های تبلیغات و رسانه های مرتبط با این بنیاد ارائه 
دهند بویژه دلایل خود از کمک صدها میلیون تومانی به 

این روزنامه هنجارشکن را توضیح دهند.

 دیدار نتانیاهو با بن سلمان
برای ایجاد ائتلاف در برابر ایران بود

یک روزنامه صهیونیس��تی با اشاره به سفر مخفیانه 
نتانیاهو به عربس��تان، دلیل تمایل ولیعهد س��عودی به 
برقراری روابط با رژیم صهیونیستی را تشکیل اتحادی با این 
رژیم در برابر سیاست های دولت جدید آمریکا در قبال ایران 
دانست. به گزارش ایسنا، روزنامه صهیونیستی اسرائیل 
هیوم درباره تمایل محمد بن  سلمان، ولیعهد سعودی به 
برقراری روابط با رژیم صهیونیستی نوشت: بن سلمان بسیار 
درباره آینده بویژه اینکه دولت جدید آمریکا به منافع حیاتی 
آن آس��یب خواهد زد، نگران است. او نگران است دولت 
جو بایدن به توافق هسته ای بازگشته و شرایطی را ایجاد 
کند که تنها منجر به افزایش تمایل تهران برای تضعیف 
حکومت سلطنتی عربستان سعودی شود. این روزنامه در 
ادامه می نویس��د: دیدار مخفی انجام شده میان بنیامین 
نتانیاهو و بن سلمان در شهر جدید نئوم با پس زمینه این 
نگرانی ها انجام شد. ولیعهد سعودی خواستار یک جبهه 
واحد با اسرائیل در برابر دولت جدید آمریکا و رویکرد آن 
نسبت به توافق هسته ای است و بر روابط صمیمانه قبلی 
اسرائیل با بایدن و اطرافیانش تکیه می کند تا به او کمک 
کنند صفحه ای جدید در روابط ریاض - واشنگتن باز کند. 

بازی برجامی اروپا در زمین آمریکا!
دیپلمات آلمانی روز دوشنبه گفت آلمان با روی کار 
آمدن دولت جو بای��دن، رئیس جمهور منتخب آمریکا، 
فرصت جدیدی برای بازگشت به آنچه رویکرد فرااقیانوسی 

متوقف کردن برنامه هسته ای ایران می خواند، می بیند. 
به گزارش خبرگزاری رویترز، این دیپلمات آلمانی - که 
 خواست نامش فاش نشود - گفت: با روی کار آمدن دولت 
جدید آمریکا ما فرصت این را پیدا خواهیم کرد که از برجام 
برای همان چیزی استفاده کنیم که در اصل برای همان 
ایجاد شده است، یعنی محدود کردن برنامه هسته ای ایران. 
این دیپلمات مدعی ش��د: با وجود اینکه ایران تا حد 
زیادی در حال تخطی از تعهدات هسته ای اش است، نیاز 
فوری به آن وجود دارد. او همچنین اظهار کرد ۳ کشور 
اروپایی )آلمان، فرانسه و انگلیس( با دانستن اینکه مذاکرات 
سختی در پیش خواهند داشت، برای دوران دیپلماسی 

سرسختانه ای آماده می شوند. 

اخبار



گ�روه اقتصادی: اظهارات اخیر ربیع��ی مبنی بر دائمی بودن 
یارانه مجلس و هزینه 50 هزار میلیارد تومانی آن با وجود اینکه 
 یارانه مجلس اساسا دائمی نیست و هزینه های آن هم کمتر از

30 هزار میلیارد تومان برآورد ش��ده اس��ت، نشان داد اساسا 
دولتی ها اطلاع دقیقی از جزئیات قانون یارانه تامین کالاهای 
اساسی مجلس شورای اسلامی ندارند و صرفا به دلیل مسائل 

سیاسی با آن مخالفت می کنند. 
لازم به ذکر اس��ت این رفتار در حالی توس��ط دولتی ها رخ 
می دهد که دیروز رهبر حکیم انقلاب در جلس��ه شورای  عالی 
هماهنگی سران قوا بر حمایت از قشرهای ضعیف تاکید کرده 

بودند.
به گزارش »وطن امروز«، با آنکه مردم در بدترین ش��رایط 
معیش��تی پس از پیروزی انقلاب اسلامی قرار دارند و هر روز 
ش��اهد رکوردش��کنی قیمت یکی از کالاهای پرمصرف مردم 
هس��تیم، دولت دس��ت از لجبازی با مجلس در رابطه با یارانه 

تامین کالاهای اساسی برنمی دارد. 
روزهای ابتدایی آبان ماه بود که نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی خبر از طرحی دادند که در آن دولت موظف به پرداخت 
یارانه ای جدید به 60 میلیون ایرانی ) افرادی که پس از افزایش 
قیمت بنزین یارانه معیش��تی دریافت کردند(  شد. چند روزی 
از مطرح شدن کلیت این طرح نگذشته بود که ناگهان صدای 

اعتراض دولتی ها نسبت به چنین طرحی بلند شد. 
آنها معتقد بودند در شرایط کسری بودجه، ایجاد هزینه های 
جدید، دولت را مجبور به خلق پول می کند که نتیجه آن افزایش 
نقدینگی اس��ت و در نهایت چنین طرحی تورم زا خواهد بود. 
البته برخی اقتصاددانان وابسته به دولت و رسانه های زنجیره ای 
نزدیک به آنها هم با این بهانه به ظاهر اقتصادی به جنگ یارانه 

مجلس آمدند. 
پ��س از چند هفته لجبازی دولتی ها با بحث یارانه طراحی 
شده توسط مجلس، بالاخره این یارانه جدید به تایید شورای 
نگهبان رسید و دولت ملزم به پرداخت آن شد. جالب اینجاست 
در همین ایام دولتی ها یارانه جدیدی برای 30 میلیون نفر در نظر 
گرفته اند؛ یارانه ای که قریب به 12 هزار میلیارد تومان هزینه دارد. 

تو باغ نیستی! ■
اما به نظر می رسد داستان لجبازی های دولت با یارانه مجلس 
هنوز به پایان نرسیده دیروز علی ربیعی در این باره اظهاراتی 
را مطرح کرد که نشان داد کوچک ترین اطلاعاتی درباره قانون 

یارانه تامین کالاهای اساسی ندارد. 
وی گفت: مصوبه ستاد ملی کرونا معطوف به افرادی است که 
حقوق بگیر نیستند و درآمد ثابت ندارند و از طرفی این یک یارانه 
جدید نیست، بلکه کمکی برای جبران کاهش درآمد مشاغل 
ناشی از تعطیلات است. این مصوبه برای ۴ ماه و پیش بینی بار 

مالی آن حدود ۸ هزار میلیارد تومان است. 
سخنگوی دولت با طرح نکاتی درباره طرح مجلس گفت: هر 
طرحی که به تصویب برسد قابل احترام است اما درباره طرح 
مجلس نکات زیر قابل بیان اس��ت: 1- بنا بر نظر کارشناسان 
سازمان برنامه و بودجه فقط برای سال ۹۹ یعنی همین امسال 
حدود 50 هزار میلیارد تومان بارمالی دارد. 2- محل تامین بودجه 
این طرح، فروش اموال دولت در بورس دیده شده است. 3- آنچه 
نظر مجلس محترم است یک یارانه دائمی است. امسال از فروش 
اموال دولتی منابع آن تامین می شود، بودجه سال بعد و سال های 
بعد از کدام محل تامین می شود؟ تعادل چند بودجه را به هم 
خواهد زد؟ هزینه این طرح را مردم در کجا باید پرداخت کنند؟ 
۴- یارانه باید هر ماه سر موعد مقرر پرداخت شود ولی در این 
طرح نحوه تامین آن به اما و اگرهای زیادی وابسته است. حال 
اگر منابع تامین نشد و این یارانه پرداخت نشد، چه کسی پاسخگو 
اس��ت؟ 5- بر اساس مصوبه مجلس، سهام های مشخص شده 
برای تامین بودجه این طرح باید در بورس به فروش برس��د و 
اساسا بورس ظرفیت نقد کردن این رقم در 3 ماه را ندارد؟ آیا 
کارشناس��ان بورس این را تایید می کنند؟ از طرفی بورس در 
شرایط خاص قرار دارد؛ عرضه آبشاری سهام آن هم به گونه ای 
که در این مصوبه منظور شده به پایداری بورس آسیب می رساند 

و امکان تحقق هم ندارد. 
وی ادامه داد: دولت به وزارت اقتصاد مجوز عرضه دارا سوم 
را داده است ولی به تعبیر وزیر محترم اقتصاد، به لحاظ رعایت 
شرایط بازار و برای حمایت از ذی نفعان بورس موفق به عرضه 
نش��ده است. با احتیاط باید نس��بت به بورس رفتار شود. این 
اشکالات باید برطرف شود. هر قانونی باید ضمانت اجرایی هم 
داشته باشد. تاکید می کنم مصوبه ستاد ملی کرونا هیچ شباهتی 
یا الگوگیری با طرح مجلس ندارد. معتقدیم با همکاری بین قوا 
و دیدن همه جوانب، قادر خواهیم بهترین دستاوردها را برای 

مردم داشته باشیم. 
اظهارات ربیعی نشان می دهد وی حتی زحمت مطالعه 
قانون یارانه تامین کالاهای اساسی را هم به خود نداده است. 
اعتبار این یارانه تامین کالاهای اساس��ی 30 هزار میلیارد 
تومان است که ربیعی به اشتباه آن را 50 هزار میلیارد تومان 
اعلام می کند. از سوی دیگر اساسا این یارانه برای 6 ماه دوم 
س��ال جاری طراحی ش��ده و دلیل آن هم فراگیری ویروس 
کروناست که باز هم ربیعی به اشتباه آن را دائمی می خواند. 
ربیعی در جای دیگر بدون اینکه اشاره کند هزینه یارانه نقدی 
از چه محلی تامین می شود، می گوید تزریق این رقم در بورس 
باعث ریزش بازار می ش��ود. س��خنگوی دولت فراموش کرده 
اس��ت دولت با فروش سهام عدالت و دیگر سهم های دولتی 
چه بلایی بر سر بازار سرمایه آورده است که چنین موضوعی 

را طرح می کند. 
از س��وی دیگر ربیعی هزینه یارانه دولت را ۸ هزار میلیارد 
تومان برآورد می کند که آن هم 12 هزار میلیارد تومان است. 

تکذیب افزایش دامنه نوسان بورس
مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس درباره شایعه 
افزایش دامنه نوسان گفت: از طرف سازمان بورس، شرکت 
بورس و نیز فرابورس، پیشنهادی برای افزایش دامنه نوسان 
مطرح نشده است. محس��ن خدابخش همچنین انجام 
معاملات الگوریتمی را جز در موارد خاصی تخلف عنوان 
کرد و افزود: در حال حاضر اگر معاملات الگوریتمی جز 
برای بازارگردان ها که مشخص هستند، در موارد دیگری 
استفاده شود، به طور قطع از طرف سازمان بورس با آن 
برخورد می شود. وی اضافه کرد: تاکید سازمان در این باره 
نظارت دقیق است و در صورتی که افرادی اقدام به انجام 
تخلفاتی مانند معاملات الگوریتمی کرده باشند، حداقل 
کدهای آنلاین آنها بس��ته ش��ده و از انجام معاملات به 
طور آنلاین محروم می شوند. مدیر نظارت بر بورس های 
سازمان بورس در رابطه با تصمیمات اخیر سازمان برای 
عمق بخشی به بازار گفت: فعلا تمرکز بورس ها و سازمان 
بورس بر بازارگردانی است و باید بازارگردانی در بورس ها 
به نحو صحیح انجام شود؛ این امر راه افزایش نقدشوندگی 

بازار و حرکت قیمت ها در مدار منطق است. 

 کاهش 19 درصدی ارزش صادرات
 8 ماه امسال نسبت به سال گذشته

رئیس کل گمرک ای��ران گفت: آمار تجارت خارجی 
ایران در ۸ ماه نخست امسال، حاکی از تبادل ۹۷ میلیون 
و ۷00 هزار تن کالا به ارزش ۴۴ میلیارد و 600 میلیون 
دلار است. مهدی میراشرفی با اعلام این خبر بیان کرد: 
میزان واردات کالا در این مدت 21 میلیون و ۸00 هزار 
تن بود که از این رقم 15 میلیون و 200 هزار تن آن را 
کالاهای اساس��ی تشکیل می دهد. وی افزود: ارزش کل 
واردات کالا در این مدت 23 میلیارد و 100 میلیون دلار 
بود که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از لحاظ وزن 
و ارزش به ترتیب یک درصد و 1۸ درصد کاهش نش��ان 
می دهد. رئیس کل گم��رک ایران اضافه کرد: در بخش 
ص��ادرات نیز بیش از ۷5 میلیون ت��ن کالا به ارزش 21 
میلیارد و 500 میلیون دلار صادرات انجام شده که از نظر 
وزنی 1۴ درصد و از حیث ارزش 1۹ درصد در مقایسه با 

مدت مشابه سال قبل کاهش داشته است. 

عدم افزایش قیمت آرد و نان
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با بیان اینکه 
دول��ت به عنوان تأمین کننده گندم که م��اده اولیه نان 
اس��ت هیچ تغییری در قیمت گندم و آرد نداده اس��ت، 
اظهار داشت: گندم با قیمت ثابت و قبلی به کارخانه های 
آرد و نانواخانه ها عرضه می ش��ود و درباره آرد مورد نیاز 
نانوای��ان نیز هیچ گونه افزایش قیمتی نداش��ته ایم. وی 
تصریح کرد: با توج��ه به افزایش هزینه های حمل و نقل 
آرد و دس��تمزد کارگران و سایر نهاده ها و آیتم های مؤثر 
در تولید، به اس��تانداران سراسر کشور اختیار داده شده 
است نسبت به بررسی و آنالیز قیمت تمام شده هر کدام 
از نان ها با هماهنگی س��ازمان حمایت تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان اقدام کنند. مدیرعامل شرکت بازرگانی 
دولتی ایران بیان کرد: استانداران در صورت نیاز به تعدیل 
نرخ با توجه به شرایط متفاوت شهرستان ها، اقدام لازم را 
به عمل می آورند. یزدان سیف تأکید کرد: تداوم فعالیت 
نانوایی ه��ا به عنوان یک واحد فع��ال اقتصادی، نیازمند 

پوشش هزینه های تولید است. 

تشکیل ستاد ویژه در وزارت جهاد 
کشاورزی برای حل مشکل گرانی مرغ

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کش��اورزی 
درب��اره افزایش قیمت مرغ گف��ت: از زمانی که جهش 
قیمت مرغ اتفاق افتاده، ستادی در وزارت جهاد کشاورزی 
تش��کیل شده تا به سرعت این مش��کل برطرف شود. 
مرتضی رضایی افزود: اگر جلوی ضرر و زیان مرغداری ها 
گرفته و قیمت ها هم اصلاح نشود، مرغداری ها گله های 
خود را حذف می کنند. وی افزود: باید صنعت مرغ مادر 
را نجات دهیم، چون اگر جوجه نباشد شاهد این اتفاقات 
خواهی��م بود. رضایی گفت: در تامین نهاده های ذرت و 
کنجاله سویا نسبت به نیاز کشور عقب هستیم که دلیل 

آن هم کاهش تولید است. 

آغاز ثبت نام وام یک میلیونی کرونا
طبق اع��لام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، تمام 
افرادی که در نوبت قبل، وام کرونای معیش��تی دریافت 
کرده اند و درآمد ثابت ندارند، می توانند متقاضی دریافت 
وام یک  میلیون  تومانی باشند. نکته مهم اینجاست که افراد 
دارای درآمد ثابت از جمله کارمندان دولت، شرکت های 
دولت��ی یا نهادهای عمومی غیردولتی، بازنشس��تگان و 
بیمه پردازان سازمان تأمین اجتماعی یا سایر صندوق های 
بازنشس��تگی ش��امل این طرح نمی شوند. گفتنی است 
متقاضیان صرفا باید کد ملی خود را از تلفن همراه ثبت شده 
به نام سرپرست خانوار به سرشماره 636۹ ارسال کنند. 
شهروندان عزیز تنها یک بار پیامک ارسال کنند. مهلت 
متقاضیان وام یک میلیونی برای ارسال پیامک به سر شماره 
636۹ از دیروز سه شنبه ۴ آذر شروع شده و تا سه شنبه 

هفته آینده 11 آذر ادامه خواهد داشت. 

 قیمت بیت کوین
 در یک قدمی 19 هزار دلار

در معاملات دیروز، قیمت بیت کوین برای نخس��تین 
بار در 3 س��ال گذش��ته به مرز 1۹ هزار دلار رس��ید و با 
بیشینه تاریخی خود فاصله کمی دارد. آنطور که رویترز 
گزارش داده است، در معاملات دیروز، قیمت بیت کوین 
3 درصد رشد کرد و به 1۸ هزار و ۹1۸ دلار رسید که در 
3 سال گذشته بی  سابقه است. تنها در ماه نوامبر قیمت 
این ارز مجازی ۴0 درصد رش��د کرده و از ابتدای س��ال 
تاکنون هم 160 درصد رشد قیمت داشته است. افزایش 
تقاضا برای دارایی های با ریس��ک بالاتر به خاطر اجرای 
سیاست های مالی و پولی برای کمک به اقتصاد کشورها 
در راس��تای مقابله با کرونا از جمله دلایلی بود که باعث 
شد شاهد افزایش قیمت بیت کوین در معاملات روزهای 

گذشته باشیم.

اخبار

اقتصادی

عددهای عجیب و آمارهای اشتباه ربیعی درباره یارانه تأمین کالاهای اساسی مجلس

یان نیست! در جر
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در گفت وگو با »وطن امروز«:  دولت به دنبال بهانه تراشی برای اجرا نکردن قانون 

تأمین کالاهای اساسی است

افت شاخص کل بورس
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات دیروز با کاهش 1۸ هزار و 5۹۷ واحدی به رقم یک میلیون و 356 هزار و ۹۴۴ واحد رسید. 

همچنین شاخص کل هم وزن نیز 2۹63 واحد افزایش یافت و به رقم 3۹0 هزار و 5۷0 واحد رسید. در جریان معاملات دیروز بیش از 22/۸ میلیارد برگه 
سهام به ارزش 1۹ هزار و ۸36 میلیارد تومان داد و ستد شد. در پایان، ارزش بازار در بورس تهران به بیش از 5 میلیون و 313 هزار میلیارد تومان رسید. 

چهار شنبه ۵ آذر 1399
وطن امروز     شماره 3081

گروه اقتصادی: قیمت هر کیلو مرغ با 
افزایش انفجاری در روزهای اخیر، دیروز 
در برخی فروش��گاه های تهران به ۴0 هزار تومان هم رس��ید! 
دولت که از ماه ها قبل با مدیریت اشتباه خود در تخصیص ارز 
به نهاده ها و توزیع نامناسب آنها، موجب گرانی مرغ شده است، 
 حال با هدف کاهش قیمت آن، اقدام به توزیع مرغ با قیمت
1۸ هزار و 500 تومان در میادین میوه و تره بار تهران کرده است؛ 
اقدامی که مانند سایر اقدام های تهی از تدبیر دولت نظیر توزیع 
سبد کالا، موجب ازدحام جمعیت در مقابل فروشگاه ها، آن هم 

در شرایطی که شیوع کرونا به اوج خود رسیده، شده است. 
به گزارش »وطن امروز«، قیمت مرغ هر روز با شکستن 
رکوردهای قبلی اش، در حال نزدیک شدن به قیمت گوشت 
قرمز اس��ت. افزایش قیمت عجیب و غریب هر کیلو مرغ در 
روزهای گذش��ته همچنان ادامه دارد تا جایی که دیروز در 
برخی از فروشگاه های شهر تهران این رقم به ۴0 هزار تومان 
نیز رسید. قیمت هر کیلوگرم مرغ که اردیبهشت ماه سال جاری 
به 10هزار و 500 تومان رسیده بود، 2۸0 درصد افزایش قیمت 
را تنها در ۷ ماه تجربه کرد تا یکی از کم سابقه ترین رکوردهای 
افزایش قیمت را به نام خود ثبت کند. مدیریت اشتباه دولت 
در تخصیص ارز به نهاده ها و ترخیص و توزیع نامناسب آنها 
در ماه های گذشته، از اصلی ترین دلایل گرانی مرغ است. در 
همین راستا نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی 
در واکنش به گرانی بی سابقه مرغ در بازار به تسنیم گفت: با 
توجه به اینکه به هشدار های مکرر تولیدکنندگان و رسانه ها 
درباره کمبود نهاده های دامی توجه نشد با کاهش جوجه ریزی 
و تولید مرغ و بحران کنونی مواجه شدیم. حبیب اسدالله نژاد 
گفت: در شرایطی که با کمبود و گرانی نهاده ها روبه رو هستیم، 
میل مرغداران به تولید و جوجه ریزی کاهش یافته و منجر به 
کمبودی شده که اکنون در بازار با آن مواجه هستیم و مرغ در 
بازار با قیمت هایی عرضه می شود که مورد تایید ما هم نیست. 
نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی ادامه داد: 
در حال حاضر کماکان 50 درصد نهاده های دامی مرغداران به 
نرخ مصوب تامین نمی شود که این امر هزینه تولید کنندگان را 
بشدت بالا برده است. وی با بیان اینکه در این شرایط قیمت 

تمام شده هر کیلوگرم مرغ زنده برای تولید کننده به 1۹ هزار 
تومان افزایش یافته است، تصریح کرد: تفاوت قیمت مرغ زنده 
با مرغ گرم نیز در بازار زیاد شده است. اسدالله نژاد گفت: مرغدار 
50 درصد مرغ زنده تولید خود را به نرخ مصوب و با قیمت های 
1۴ هزار و ۴00 تومان و 13 هزار و 100 تومان تحویل می دهد 
و مابقی تولید خود را در بازار آزاد به فروش می رساند تا بتواند 
زیانش را جبران کند. این مقام مسؤول اظهار داشت: مرغ گرم 
را 22 هزار تومان از مرغداران خریداری می کنند و در صورتی 

که همین قیمت را نیز تبدیل به مرغ گرم کنیم قیمت مرغ 
حدود 32 هزار تومان می شود نه 36 هزار تومان یا ۴0 هزار 

تومانی که در برخی فروشگاه ها به فروش می رسد. 
وی با بیان اینکه قیمت مرغ را دلال ها و واسطه ها تعیین 
می کنند، تاکید کرد: دلال ها و واسطه ها قیمت مرغ را با توجه به 
شرایط حاکم بر بازار تعیین می کنند. اسدالله نژاد گفت: خواسته 
ما آن است که همه مردم به این کالای اساسی دسترسی پیدا 
کنند؛ با اختصاص تمام نیاز نهاده های مرغداران با نرخ مصوب، 

مرغ نیز به این نرخ در بازار عرضه شود و این قیمت های مرغ 
در بازار مورد رضایت ما نیز نیست.

 این مقام مسؤول اظهار داشت: در بسیاری از فروشگاه های 
تهران مرغ به قیمت 3۸ هزار تومان و حتی ۴0 هزار تومان 
و در شهرستان به طور متوسط به قیمت 35 هزار تومان به 
فروش می رس��د که این قیمت ها نیازمند اصلاح است. وی 
درباره راهکارهای تعدیل قیمت مرغ گفت: می توان با تامین 
صددرصد نهاده مرغداران، تمام مرغ تولیدی آنها را دریافت 
کرد تا در درازمدت با تامین به موقع نهاده های دامی، انگیزه 

برای افزایش جوجه ریزی و تولید بالا  رود.
 نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوش��تی 
ادامه داد: بر این اس��اس می توان کل مرغ تولیدی را در 
اختی��ار کش��تارگاه ها قرار داد تا تحت نظ��ارت، در بازار 

توزیع شود. 

توزیع مرغ  ارزان تر توسط دولت موجب ازدحام جمعیت در شرایط کرونایی شده است

صف بی تدبیری
قیمت هر کیلو مرغ با رسیدن به ۴0 هزار تومان رکورد تازه ای را به ثبت رساند

گزارش

با افزایش بی سابقه قیمت مرغ، دولت با هدف کنترل و کاهش 
قیمت آن، اقدام به توزیع مرغ در میادین میوه و تره بار استان 
تهران کرده است؛ اقدامی که مانند سایر اقدامات تهی از تدبیر 
دولت نظیر توزیع سبد کالا، موجب ازدحام جمعیت در مقابل 
فروشگاه ها، آن هم در شرایطی که شیوع کرونا به اوج خود رسیده 
و هر روز قربانیان بیشتری می گیرد، شده است. مدیرعامل شرکت 
پشتیبانی امور دام استان تهران با اشاره به جزئیات عرضه مرغ 
گفت: عرضه گوشت مرغ در میدان میوه  و تره بار سطح شهر تهران 
به قیمت کیلویی 1۸ هزار و 500 تومان آغاز شده و بزودی قیمت 

مرغ در مغازه های سطح شهر هم کاهش می یابد. رضا سالمی گفت: پس از افزایش قیمت ها 
2 کار عمده را برای پایین آوردن قیمت انجام می دهیم؛ نخست اینکه توزیع مرغ گرم را از 
روز شنبه در میادین میوه و تره بار استان تهران با کیلویی 1۸ هزار و 500 تومان آغاز کردیم 
و در روزهای بعدی این توزیع را در فروشگاه های زنجیره ای و صنوف منتخب سطح شهر 
انجام خواهیم داد. به گفته سالمی، این مرغ ها از استان های شمالی به تهران منتقل شده 
و در سطح استان تهران توزیع می شود. مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام استان تهران 
اقدام دوم را عرضه گس��ترده مرغ منجمد عنوان کرد و گفت: توزیع مرغ منجمد را 3 تا 5 

برابر افزایش داده ایم و در حال حاضر 300 تن و در روزهای 
آینده 500 تن در تهران به قیمت عمده فروشی 1۴ هزار یا 
خرده فروشی 15 هزار تومان توزیع می  کنیم. سالمی در عین 
حال تأکید کرد قیمت مرغ در میدان بهمن تهران به صورت 
عمده فروشی به 25 هزار تومان کاهش یافته است. وی به 
مردم توصیه کرد هیچ نگرانی ای از تأمین مرغ نداشته باشند 
و عرضه مرغ کیلویی 1۸ هزار و 500 تومان در میادین میوه 
و تره بار ادامه دار خواهد بود و به خاطر مسائل کرونا نیاز به 
ازدحام و شلوغی نیست و همچنین نیازی به ذخیره سازی 
بیش از اندازه هم وجود ندارد. مردم به اندازه نیاز بخرند و نگران کمبود بازار نباشند. سالمی 
در پاسخ به این سوال که اگر قیمت مرغ در میادین میوه و تره بار کیلویی 1۸ هزار و 500 
تومان است، چرا در سطح شهر به 2 برابر قیمت به فروش می رسد، گفت: در روزهای آتی 
این قیمت متعادل خواهد شد. وی در عین حال دلیل افزایش اخیر قیمت مرغ را کاهش 
جوجه ریزی در مهرماه عنوان کرد که اثرات آن اکنون ظاهر شده است. سالمی گفت: اواخر 
شهریور قیمت جوجه بسیار پایین آمد و برای مرغداران صرفه اقتصادی نداشت که تخم مرغ 

نطفه دار را وارد دستگاه کرده و جوجه تولید کنند.

صف خطرناک مرغ!

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
در گفت وگو با »وطن امروز«:

 اظهارات سخنگوی دولت
درباره طرح تأمین کالاهای 

اساسی صحت ندارد
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس درباره 
سخنان علی ربیعی، سخنگوی دولت مبنی بر بار مالی 50 
هزار میلیارد تومانی طرح تامین کالاهای اساسی مجلس 
به »وطن امروز« گفت: میزان هزینه مورد نیاز برای تامین 
منابع طرح تامین کالاهای اساسی مجلس، 30 هزار میلیارد 
تومان است و سخنان سخنگوی دولت حقیقت ندارد. دولت 
درخواستی را برای افزایش حقوق بازنشستگان به مجلس 
شورای اسلامی ارسال کرده است اما مجلس آن را منوط به 
پرداخت منابع مورد نیاز برای تامین منابع کالاهای اساسی 
کرده است، زیرا با شرایط اقتصادی حال حاضر کشور، حمایت 

از اقشار آسیب پذیر، در اولویت مجلس قرار دارد. 
مجتبی رضا خواه ضمن تکذیب سخنان ربیعی درباره 
هدف مجلس برای پرداخت یارانه دائمی گفت: طرح تامین 
کالاهای اساسی صرفا برای 6 ماه دوم امسال است و برای 
سال آینده با توجه به شرایط همان سال تصمیم گیری خواهد 
شد.  وی ادامه داد: بنده بسیار برای دولت متاسفم که برای 
پرداخت یارانه به ثروتمندان هیچ مشکلی ندارد اما به مردم 
و قشر مستضعف که می رسد، بهانه تراشی می کند و نگران 
بودجه می ش��ود. این روش دولت بر خلاف عقل، عدالت و 
امنیت کشور است. متاسفانه در عمل هم یارانه ها را طوری 
تنظیم کرده است که ثروتمندان منفعت بیشتری نسبت 
به اقش��ار نیازمند از آن می برند.  نماینده مردم تهران در 
مجلس اظهارات سخنگوی دولت درباره عدم امکان فروش 
ام��وال دولتی در 3 ماه آینده را ناصحیح دانس��ت و گفت: 
موارد مش��خصی از اموال دولت که برای فروش در بورس 
در طرح مجلس آمده اس��ت، مانند سهام پالایشی دولت، 
س��هام بانکی و بیمه، خریداران مناسبی دارد و در صورتی 
که دولت اقدام به فروش این س��هام کند، به دلیل افزایش 
سهام شناوری این شرکت ها، با افزایش عمق بورس، پایداری 

آن هم بیشتر می شود. 
رضاخواه درباره سخنان ربیعی مبنی بر اینکه اگر دولت 
نتواند منابع این طرح را در موعد مقرر از فروش اموال خود 
در بورس تامین کند، از کجا باید مبلغ یارانه کالاهای اساسی 
را برای مردم واریز کند، گفت: بنده از دولت سوال می پرسم 
که منابع پرداخت یارانه 100 هزار تومانی به یک سوم افراد 
جامعه و برای ۴ ماه را که رئیس جمهور وعده آن را داد، از 
کجا قرار است تامین کند؟ از همان محل هم یارانه کالاهای 
اساسی را برای مردم واریز کند و پس از فروش اموالش در 
بورس، آن را جایگزین کند.  عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس ادامه داد: این سخنان صرفا بهانه هایی برای 
اجرا نکردن طرح مجلس است و حرف های کارشناسی نیست. 
دولت همه چیز را هر روز گران می کند اما هیچ فکری به حال 
معیشت مردم نمی کند. وقتی هم که مجلس برای کمک به 
معیشت مردم، بویژه اقشار نیازمند ورود پیدا می کند، نگران 
بودجه می شود. این چه منطقی است که دولت نمی فهمد 
ب��ا توجه به افزای��ش هزینه های زندگی، م��ردم در تامین 
معیشت شان دچار مشکل شده اند و باید حتما حمایت شوند؟
وی در انتها تاکید کرد: امیدوارم دولت روش اشتباه خود 
را اصلاح کند، زیرا در صورتی که بخواهد از اجرای این طرح 
خودداری کند، عواقبی را در همین طرح برای اس��تنکاف 
دول��ت از اجرای ط��رح در نظر گرفته ایم. همچنین از قوه 
 قضائیه هم می خواهیم در صورت عدم اجرای این طرح از 

سوی دولت، قاطعانه با آن برخورد کند.
مقایسه یارانه مجلس شورای اسلامی و یارانه پیشنهادی جدید مطرح شده توسط دولت

یارانه پیشنهادی جدید دولتیارانه مجلسعنوان

1۲ هزار میلیارد تومان30 هزار میلیارد تومانمیزان اعتبار

۴ ماه پایانی سال 699 ماه دوم سال 99بازه زمانی اجرا

30 میلیون نفر60 میلیون نفردربرگیری جمعیتی

نقدکالاییجنس یارانه

مشخص نیستفروش اموال مازاد دولتیمنابع

 ۴0 میلیون نفر، 60 هزار تومان میزان یارانه )هر نفر(
100 هزار تومان۲0 میلیون نفر، 1۲0 هزار تومان



ورود سامانه بارشی جدید به کشور
مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان هواشناسی از 
ورود سامانه بارشی جدید به کشور از اواخر امروز )۵ آذر( خبر 
داد و گفت: در پی ورود این سامانه بارشی به کشور در بیشتر 
مناطق بارش باران یا برف خواهیم داش��ت. صادق ضیاییان 
در گفت  و گو با ایسنا گفت: تا روز پنجشنبه )۶ آذر( فعالیت 
سامانه بارشی به کل نوار غربی و دامنه های جنوبی البرز واقع 
در استان های قزوین، البرز و تهران کشیده می شود و بارندگی 
در این مناطق تشدید خواهد شد. وی با بیان اینکه طی این 
مدت بارش در ارتفاعات زاگرس، البرز مرکزی و در شمال غرب 
کشور به  صورت برف خواهد بود، اظهارکرد: طی روز جمعه 
)۷ آذر( جز نوار شرقی در سایر مناطق کشور سامانه بارشی 
فعال خواهد بود همچنین بارش در سواحل غربی خزر، جزایر 
واقع در خلیج فارس و استان های خوزستان، فارس، بوشهر، 
کهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال وبختیاری، جنوب اصفهان 
و شرق لرستان شدت بیشتری دارد. مدیرکل پیش بینی و 
هشدار سریع سازمان هواشناسی با بیان اینکه طی روز شنبه 
)۸ آذر( رگبار باران و رعد و برق در غرب، جنوب غرب و مرکز 
کش��ور ادامه دارد، اظهار کرد: طی این روز برای استان های 
البرز، قزوین، تهران، اردبیل، اصفهان و ش��مال فارس بارش 

پراکنده پیش بینی می شود. 

هشدار پلیس درباره سودجویی 
کلاهبرداران از متقاضیان وام کرونا

مسؤول اطلاع رسانی پلیس پیشگیری تهران بزرگ نسبت 
به س��ودجویی برخی افراد برای کلاهبرداری از متقاضیان 
دریاف��ت وام یک میلیون تومانی و کمک هزینه ۱۰۰ هزار 
تومانی کرونا هشدار داد. سروان محمدجواد اینانلو در گفت وگو 
با تسنیم، ضمن هش��دار درباره احتمال سودجویی برخی 
کلاهبرداران در پی اعلام سرشماره برای دریافت وام کرونا، 
اظهار کرد: با توجه به آغاز ثبت نام دریافت وام یک میلیون 
تومانی و کمک هزینه ۱۰۰ هزار تومانی مربوط به مشاغل برای 
افراد فاقد درآمد ثابت، باید متذکر شد که این ثبت نام صرفا 
از سرش��ماره ۶3۶9 صورت می گیرد. مسؤول اطلاع رسانی 
پلیس پیشگیری تهران بزرگ افزود: ثبت نام باید توسط خود 
شهروندان واجد شرایط انجام شود و شهروندان کد ملی خود را 
به این سرشماره اعلام کنند. وی متذکر شد: شهروندان مراقب 
پیامک هایی باشند که احتمال دارد توسط افراد سودجو به آنها 
ارسال شود و به هیچ عنوان اطلاعات شخصی و فردی خود 
مانند کد ملی، شماره شناسنامه و شماره حساب بانکی را به 

سایر افراد و سرشماره های غیر اعلام نکنند.

 مناف هاشمی: شهروندان تهرانی
 باید ۵ هزار تومان پول بلیت بدهند

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران با اشاره به 
س��ن ناوگان حمل و نقل عمومی گفت: در حوزه واگن 4۰۰ 
دستگاه نیازمند به روز رسانی هستند، در حوزه اتوبوسرانی هم 
۶۰ درصد اتوبوس ها فرسوده هستند و با 4۰ درصد از آنها 
می توان تا 4 الی ۵ س��ال دیگر کار کرد. سیدمناف هاشمی 
با بیان اینکه شرایط خوبی در حوزه حمل و نقل عمومی در 
طول ۱۰ س��ال گذشته نداشته ایم، گفت: 4۰ هزار تاکسی 
فرسوده هستند همچنین در حال حاضر ۲۵۰ کیلومتر مترو 
داریم که باید به بیش از ۵۰۰ کیلومتر برسد اما طی ۲۵ سال 
گذشته منابعی که دولت باید اختصاص می داد و قیمت بلیت 
تمام شده ای که مردم باید پرداخت می کردند هیچ  کدام به 
سرانجام نرسیده است. وی با بیان اینکه طی ۱۰ سال آینده 
در حوزه اتوبوسرانی به ۱۰ هزار اتوبوس احتیاج داریم، گفت: 
مبلغ مورد نیاز برای تهیه اتوبوس ها ۵۰ هزار میلیارد تومان 
است و اگر این مبلغ را با مبلغ راه اندازی خط مترو یکی کنیم 
و آن را 3۰۰ هزار میلیارد تومان در نظر بگیریم نیازمند سالانه 
3۰ هزار میلیارد تومان پول هستیم. هاشمی تصریح کرد: مبلغ 
تمام شده یک بلیت برای ما ۱۵ هزار تومان است اما از مسافر 
هزار تومان گرفته می ش��ود؛ یا باید قیمت واقعی بلیت را از 
مردم بگیریم که فرمانداری  با این موضوع مخالفت می کند 
یا باید دولت این پول را جبران کند که البته دولت هم آن را 
جبران می کند. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران 
گفت: ما برای بودجه کل کشور پیشنهادی را دادیم و گفتیم 
که اگر قرار است ظرف ۱۰ سال آینده برنامه حمل و نقل تهران 
را درست کنیم به سالانه ۱۵ هزار میلیارد تومان پول احتیاج 
داریم و دولت باید در قانون بودجه سنواتی سهم خود را قائل 
ش��ود. نمی گوییم که تمام پول قیمت واقعی بلیت را مردم 
بدهند اما بالاخره باید در حد ۵ هزار تومان را مردم بدهند. 
در حال حاضر شهروندی که در منطقه یک سوار تاکسی های 
اینترنتی می شود و به منطقه ۲۲ می رود، ۵۰ هزار تومان پول 
می دهد اما با مترو فقط هزار و خرده ای تومان پول می پردازد.

کاهش چشمگیر مصرف گوشت و برنج 
بین 70 درصد خانوارهای بیکارشده

نتای��ج نظرس��نجی اخی��ر مؤسس��ه عال��ی پژوه��ش 
تأمین اجتماعی در حوزه بیمه بیکاری نشان داد ۶۲ درصد 
متقاضی��ان دریافت مقرری بیمه بیکاری، در طول ماه های 
گذشته مجددا مشغول به کار شدند و 3۸ درصد متقاضیان 
نیز همچنان بیکار هستند. به گزارش »وطن امروز«، مؤسسه 
عال��ی پژوهش تأمین اجتماعی در ادامه انجام پژوهش های 
نظرسنجی  و افکارسنجی در حوزه رفاه و تأمین اجتماعی در 
سال جاری درباره مسائل مهم حوزه رفاه و سیاست گذاری 
اجتماعی، ۲ نظرسنجی مختلف را درباره موضوع بیمه بیکاری 
در شرایط شیوع ویروس کرونا در کشور به پایان برد. در این 
نظرس��نجی بیش از 93 درصد بیکارشدگان ابراز داشته اند 
که در ایام بیکاری مجبور شده اند هزینه های زندگی خود و 
خانواده شان را کاهش دهند. بیش از ۷۶ درصد آنان مجبور 
به کاهش هزینه های مواد خوراکی خانواده شان در این دوره 
زمانی شده اند. مطابق نتایج این پژوهش، مصرف گوشت قرمز 
حدود ۷۲ درصد از خانواده های افراد بیکارشده، کاهش جدی 
پیدا کرده  است و حدود ۱۵ درصد خانواده های بیکارشدگان، 
حتی پیش از دوره بیکاری نیز توان خرید گوش��ت قرمز به 
صورت ماهانه را نداشته اند. حدود ۷۶ درصد خانواده ها دچار 
کاهشی محسوس در مصرف مرغ، حدود ۷۱ درصد خانواده ها 
کاهش در مصرف برنج و ۶۱ درصد خانواده ها دچار کاهش 
مصرف در لبنیات ش��ده اند و حدود 4۲ درصد خانواده های 
بیکارش��دگان، کاهش در مصرف تخم مرغ را در دوره شیوع 
ویروس کرونا تجرب��ه کرده اند. همچنین حدود ۷۰ درصد 
خانواده ها کاهش در مصرف ماهانه  میوه را گزارش کرده اند. 

اخبار

اجتماعی

گروه اجتماعی: با وجود اینکه سخنگوی دولت محدودیت های 
جدید کرونایی را تلویحا موفقیت آمیز می داند اما متخصصان 
معتقدند کاهش مراجعه به بیمارستان ها ربطی به محدودیت های 

جدید ندارد.
ب��ه گزارش »وطن  امروز«، متخصصان و مس��ؤولان وزارت 
بهداش��ت همچن��ان معتقدند تعطیلی مطل��ق می تواند آمار 
مرگ ومیر کرونا را در کشور کاهش دهد. علی ربیعی، سخنگوی 
دولت دیروز درباره آخرین وضعیت محدودیت ها در کشور گفت: 
ش��واهد و آمارهای روزهای اول و دوم اجرای این طرح نش��ان 
می دهد در تهران حدود ۲۸۰ هزار مسافر در مترو و اتوبوس ها 
کاهش داشته ایم. به رغم این، مراعات بیشتر بین مردم باید لحاظ 
شود. در کل کشور در روز اول این طرح متوسط تردد ساعتی 
وس��ایل نقلیه نسبت به مشابه هفته قبل 3۸/3 درصد کاهش 
داش��ته است و اس��تفاده از خودروهای شخصی نیز 3۲درصد 
کاهش نشان می دهد.  سخنگوی دولت ضمن تشکر از نیروی 
انتظامی در اجرای این طرح، تاکید کرد: مطمئنا در اجرای این 
طرح برای مردم هم مشکلاتی پیش خواهد آمد. هر طرحی با 
هر پیش بینی نیازمند اصلاح، ترمیم و تکمیل است. همکاران ما 
در قرارگاه عملیاتی به طور مداوم شیوه اجرا و نواقص را بررسی 
و اصلاح خواهند کرد. مطابق وعده ای که داده شده بود، تست 
روزانه کرونا از 4۰ هزار به ۶۰ هزار رسیده و در هفته آینده نیز 
به ۱۲۰ هزار خواهد رسید، چرا که رعایت پروتکل ها و تست و 

قرنطینه مبتلایان مهم ترین راهکار مبارزه با کروناست«.
در حالی که سخنگوی دولت از آمارهای خوب محدودیت ها 
سخن می گوید، عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا از کاهش 
مراجعه به مراکز درمانی خبر می دهد اما محدودیت ها را عامل 
این اتفاق نمی داند. دکتر مسعود مردانی در این باره گفت: بر 
اساس آخرین آمار موجود، مراجعه مبتلایان به ویروس کرونا به 

مراکز درمانی حدود 3۰ تا 4۰ درصد در مقایسه با هفته گذشته 
کاهش یافته است. وضعیت اپیدمی کرونا در حال فروکش است 
و ارتباط��ی به اجرای طرح جدید ندارد، بلکه نتیجه همکاری 

خوب مردم مبنی بر رعایت پروتکل های بهداشتی است. 
وی با بیان اینکه اجرای طرح جدید برای کاهش و کنترل 
بیماری کرونا بسیار خوب به نظر می رسد، اظهار داشت: نتیجه 
بسیار خوب اجرای این طرح از حدود 3 هفته دیگر مشخص 
خواهد شد و پیش بینی می کنم اجرای آن نتایج بسیار مثبتی 

به دنبال خواهد داشت. 
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در پاسخ به این 
س��وال که آیا تمدید تعطیلی همه دستگاه ها برای هفته سوم 
ضروری است یا نه، گفت: تمدید تعطیلی هفته سوم بستگی 
به روند بیماری خواهد داش��ت که به نظرم شاهد کاهش این 

بیماری خواهیم بود.  

دولت جریمه ■
با آنک��ه محدودیت های بس��یاری اعمال ش��ده اما همچنان 
متخصصان تعطیلی را مؤثرترین راه کاهش آمار مرگ ومیر کرونایی 
می دانند. در 4 روز اجرای محدودیت ها، همچنان شهرهای قرمز 
ش��لوغ است و هیچ نش��انه ای از تعطیلی دیده نمی شود. وسایل 
حمل و نقل عمومی همچنان ش��لوغ است و بانک ها فعال است و 
ناهماهنگی زیادی در تصمیمات مشاهده می شود. توزیع استانی 
روزنامه ه��ا به علت عدم هماهنگی با پلیس راهور و فرمانداری ها 
متوقف ش��ده است. همچنین ناهماهنگی ها و ممنوعیت تردد از 
ساعت ۲۱ موجب شده صاحبان مشاغل ضروری نیز با مشکل مواجه 
شوند. مثلا متصدیان داروخانه ها، فروشگاه ها و پرسنل بیمارستانی 
نیز نمی توانند از ساعت ۲۱ در شهر تردد کنند تا همچنان شاهد 
بی تدبیری در این زمینه باشیم، البته دولت در زمینه جریمه کردن 
عزم جدی دارد بوده و جرایم سنگین کرونایی تا حدودی اعمال شده 

است. در این باره پلیس نظارت بر اماکن عمومی پایتخت از پلمب 
۱۱ واحد صنفی و صدور 4۱ جریمه 3۰۰ هزار تومانی خبر داد. 

ماموران نظارت بر اماکن پلیس امنیت عمومی، از ۱4 هزار و 3۸ 
واحد صنفی در نقاط مختلف شهر تهران بازدید به عمل آوردند و 

۱۱ واحد صنفی متخلف با دستور قضایی پلمب شد. 
بر پایه این گزارش، دوم آذرماه ماموران معاونت نظارت بر اماکن 
عمومی طی تعامل با سایر پایگاه های ده گانه پلیس امنیت عمومی 
پایتخت در راستای ارتقای امنیت اجتماعی و سلامت عمومی مردم 
و جلوگیری از شیوع ویروس کرونا و با توجه به محدودیت های شدید 
در سطح شهر تهران از واحد های صنفی نقاط مختلف پایتخت بازدید 
کردند. گفتنی است در این طرح مأموران معاونت نظارت بر اماکن 
عمومی از ۱4هزار و 3۸ واحد صنفی بازدید کردند و ۶9 متصدی 
متخلف واحد های صنفی اخطار کتبی دریافت کردند و 4۱ واحد 
صنفی نیز به دلیل عدم رعایت کامل پروتکل های بهداشتی جریمه 
3۰۰هزار تومانی شدند. بنا بر این گزارش، با هماهنگی های قضایی، 
۱۱واحد صنفی که هیچ توجهی به پروتکل های بهداشتی نداشته 
و سلامت جامعه را به خطر انداخته بودند، پلمب شدند. به ۷ هزار 
و ۱۲4 مراجعه کننده به واحدهای صنفی که بدون ماسک در این 
واحد ها حضور داشتند هم تذکر لسانی استفاده از ماسک داده شد.

همچنین رئیس پلیس تهران وضعیت تردد خودروهای غیربومی 
را که سال ها در تهران ساکن هستند و تردد دارند در تعطیلات ۲ 
هفته ای پایتخت تشریح کرد. سردار حسین رحیمی در گفت   و گو 
با تس��نیم، درباره وضعیت تردد خودروهای با پلاک غیربومی که 
سال ها در تهران ساکن هستند و تردد دارند و اکنون با تعطیلی ۲ 
هفته ای و منع رفت و آمد روبه رو شده اند، اظهار کرد: رانندگان این 

خودروها باید ۲ هفته تحمل داشته باشند. 
رئیس پلیس تهران بزرگ افزود: به طور مثال وقتی هزاران واحد 
صنفی را برای جلوگیری از ش��یوع بیماری و شیوع ویروس کرونا 
تعطیل می کنیم رانندگان اینگونه خودروها نیز باید کمک کنند 
تا مانع شیوع بیشتر این بیماری شویم. وی خاطرنشان کرد: این 
خودروها در صورت تردد در تهران جریمه می شوند و نرم افزار به 

نحوی طراحی شده که آنها را نیز اعمال قانون می کند. 
رحیمی در پاس��خ به پرسشی درباره چگونگی دریافت مجوز 
تردد در ساعات محدودیت های کرونایی گفت: مجوز تردد از سوی 
فرمانداری ها صادر می ش��ود و متقاضیان باید برای درخواست به 
فرمانداری ها مراجعه کنند. وی درباره اینکه چگونه می توان پس 
از جریمه نسبت به پاک کردن این جریمه اقدام کرد، گفت: معیار 
پلیس لیستی است که ازسوی فرمانداری اعلام می شود، بنابراین اگر 
خودرویی جریمه شده و پس از آن، مجوز تردد را دریافت کرده باشد 
می تواند پس از دریافت مجوز فرمانداری به دفاتر ده گانه رسیدگی به 
تخلفات رانندگی مراجعه کرده و درخواست پاک شدن جریمه خود 
را ثبت کند و در آنجا پس از بررسی مجوز ارائه شده و درخواست ها 
تصمیم گیری می شود. رحیمی با بیان اینکه انصافا مردم همکاری 
خوبی با پلیس داشته اند، گفت: بیش از 9۵ درصد مردم و صنوف با 
پلیس همکاری کردند و در مواردی که چند مغازه باز کردند عمدتا 

برای شرایط اضطراری و در حد چند دقیقه بوده است. 
وی ادامه داد: بنا بر آمارهای ما از زمان اجرای طرح محدودیت 
تردد تاکنون بیش از ۷۰ درصد ترددها در شهر کاهش داشته است 
به طوری که در شب گذشته )دوشنبه( شاهد کاهش ۷۶ درصدی 

تردد بین ساعت ۲۱ تا 4 صبح بودیم. 
رحیمی افزود: همچنین در طول روز نیز در معابر بین 3۰ 
تا 4۰ درصد کاهش تردد داش��تیم، حتی در برخی موارد نیز 
بیش از ۵۰ درصد کاهش تردد در یکس��ری معابر و ساعات را 

تجربه کردیم. 

کاهش ۳۵ درصدی ترددهای جاده ای
رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک راهور ناجا از کاهش 3۵ درصدی تردد در جاده ها خبر داد. سرهنگ احمد شیرانی در گفت وگو با مهر اظهار کرد: 
طرح جلوگیری از شیوع ویروس کرونا چند روزی است اجرا شده که در هفته اول می توان کاهش 3۵ درصدی تردد خودروهای شخصی در جاده ها را 
اعلام کرد. وی افزود: دوربین های شهری و جاده ای ترددهای غیرمجاز را ثبت می کنند و اگر راننده ای تخلف کند، پلاک آن خودرو را ثبت خواهند کرد. 

چهار شنبه ۵ آذر 1۳99
وطن امروز     شماره ۳081

قاچ��اق معک��وس دارو حاص��ل از ارز 
اختصاص یافت��ه ب��ه آن دیگر موضوعی 
نیست که کسی بخواهد منکر آن شود و کارشناسان، نمایندگان 
مجلس و مسؤولان سازمان غذا و دارو این پدیده را تأیید کرده اند. 
همچنین تمام این افراد قبول دارند قاچاق معکوس دارو حاصل 

اختلاف قیمت زیاد اقلام دارو در داخل و خارج کشور است. 
سامه یح نجف آبادی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسلامی در میزگردی با موضوع ارز دارو گفت: »ما اطلاع 
داریم که یک پس��ر در ایران بعد از تماس تلفنی با پدرش در 
خارج از کشور لیست خرید دارو را دریافت می کرد و آن پسر 
از داروخانه های مختلف تعداد بالایی دارو خریداری کرده و به 
داخل چمدان ریخته و به آن کشور ارسال می کرد و مجددا این 
کار در چند هفته بعد تکرار می شد و تمام این مشکلات به دلیل 

ارز 4۲۰۰ تومانی است«.
این روند در حالی طی می شود که هنوز عده ای با حذف یا 
تعدی��ل ارز 4۲۰۰ تومانی مخالفت می کنند. فرامرز اختراعی، 
رئیس هیأت مدیره سندیکای تولیدکنندگان مواد اولیه شیمیایی 
اظهار کرده است: »متأسفانه علاوه بر رسانه های معاند، دلالان 
دارو به واسطه اینکه آزاد شدن نرخ ارز برای آنها منافعی دارد 

دنبال این مقوله هستند«.
منابع ارزی برای تأمین کالای قاچاق ■

اختراعی در حالی حذف ارز 4۲۰۰ تومانی دارو را خواسته 
دلالان می داند که علی رضایی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی عنوان کرده است: »اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی 
به دارو، زمینه ساز رانت و فساد شده است. علاوه بر این به دلیل 
قیمت پایین دارو در ایران که ناشی از دریافت ارز یارانه ای است، 
زمینه قاچاق دارو فراهم شده است. مدل فعلی مدیریت بازار دارو 
به ضرر مردم است و از مصرف کننده های واقعی حمایت نمی شود. 
علاوه بر این در تأمین منابع ارزی کشور هم به مشکل خورده ایم«.

همچنین حسین رئیسی، نماینده مردم هرمزگان در مجلس 
ش��ورای اس��لامی درباره حذف ارز 4۲۰۰ تومانی دارو گفت: 

»اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی به 
دارو دست مایه افراد فرصت طلب 
قرار گرفته است. در حال حاضر 
قیمت دارو در کشور به دلیل ارز 
یارانه ای آن پایین تر از کشورهای 
همسایه است. این موضوع زمینه 
قاچاق دارو از کش��ور را فراهم 

کرده است«.
نش�ت ۴0 میلی�ون دلاری  ■

انسولین از زنجیره توزیع
اظهارات فوق به وضوح نشان می دهد نظر نمایندگان مجلس 
با اختراعی متفاوت است. برای بررسی صحت گفته های طرفین 
می توان به عنوان نمونه وضعیت تخصیص ارز 4۲۰۰ تومانی به 
انسولین در چند سال اخیر را بررسی کرد. در واقع اگر حذف 
ارز 4۲۰۰ تومانی آنچنان که گفته ش��د خواست دلال هاست 
پس باید در حال حاضر روند تخصیص آن به نفع مصرف کننده 

صورت گیرد. 
هادی اسماعیلی، کارشناس اقتصاد سلامت در رابطه با روند 
واردات دارو گفت: »طبق آمار ما امسال در ۶ ماه اول حدودا ۸۲ 
میلیون دلار انسولین از گمرک ترخیص شده است درحالی که 
سال گذشته ۷3 میلیون دلار وارد شده بود؛ یعنی امسال یک 
افزایش ۱3 درصدی را هم در زمینه  ترخیص گمرک داشتیم. 
از طرف دیگر در سال گذشته ۸۷ میلیون دلار انسولین از طریق 

بیمه ای به فروش رفته است«.
وی ادامه داد: »یعنی در سال گذشته نه تنها تمام انسولینی 
که وارد ش��ده است از طریق مجرای بیمه ای به فروش رسیده 
اس��ت، بلکه حتی ما مقداری انس��ولین هم در انبارها داشتیم 

ک��ه در بازار عرضه کرده ایم و از 
طریق مجرای بیمه ای به فروش 

رفته است«.
ای��ن کارش��ناس اقتص��اد 
سلامت اظهار کرد: »آمار امسال 
نش��ان می دهد از ۸۲ میلیون 
دلار انسولین وارداتی فقط 39 
میلی��ون دلار از آن از طری��ق 
فروش بیمه ای در داروخانه ها به 
فروش رفته است؛ این آمار به ما نشان می دهد که انسولین از 

زنجیره  تأمین و توزیع خود نشت کرده است«.
پوشش بیمه ای؛ راهکار خروج از بحران دارو ■

اظهارات فوق به وضوح نشان می دهد بر خلاف آنچه در ابتدا 
گفته شد این دلال ها و قاچاقچیان دارو هستند که از وضعیت 
فعلی نفع می برند. علی رضایی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی راهکار را حذف ارز 4۲۰۰ تومانی دیده و گفته 
است: »ارز 4۲۰۰ تومانی دارو باید حذف شود و مابه التفاوت آن 
با ارز نیمایی به بیمه های خدمات درمانی داده شود تا پوشش 
بیمه ای خود را افزایش دهند و مردم به صورت شفاف با دفترچه 

بیمه داروهای خود را تهیه کنند«.
همچنین حسین رئیسی، نماینده مردم هرمزگان در مجلس 
شورای اسلامی اظهار کرد: »یکی از راه هایی که می شود جلوی 
قاچاق دارو را گرفت این است که ارز 4۲۰۰ تومانی حذف شود و 
مابه التفاوت آن با ارز نیمایی به صورت ریالی به بیمه های خدمات 
درمانی پرداخت شود. در صورت عملیاتی شدن این موضوع یارانه 
دارو به مصرف کننده های واقعی اصابت می کند، دچار کمبود دارو 

نمی شویم و منابع ارزی کشور را هم هدر نمی دهیم«.

با صرفه جویی ها می توان هزینه های بیمه را پوشش داد ■
البته انتقال مابه التفاوت حذف یا تعدیل نرخ ارز 4۲۰۰ تومانی 
به بیمه برای حمایت از مصرف کننده با چالش هایی روبه رو است. 
داریوش چیوایی، کارشناس اقتصاد سلامت در این رابطه می گوید: 
»اگر حاکمیت قصد تعدیل یا حذف ارز 4۲۰۰ تومانی را دارد باید 
با تکمیل تیتک و تخصیص منابع نشان دار فروش ارز به بیمه ها، 
از م��ردم حمایت کند«. وی همچنین یکی دیگر از چالش های 
جایگزینی حمایت بیمه ای به جای ارز 4۲۰۰ تومانی را افزایش 
مارجین دارو عنوان کرد و گفت: »نرخ مارجین می تواند با توجه 
به افزایش قیمت کمی تعدیل شود تا افزایش هزینه کنترل شود«.
چیوایی ادامه داد: »بالاخره تولید کننده یا داروخانه ای که از دارویی 
که با نرخ 4۲۰۰ بوده ۱۵ درصد سود می گرفته، حالا فرض کنید 
که بخواهد از دلار ۲۵ هزار تومانی هم باز ۱۵ درصد سود بگیرد 
که خب! این رقم مارجین، سود را زیاد می کند و می توان آن را 
تعدیل کرد. البته از طرفی با توجه به صرفه جویی قابل توجهی 
که با حذف رانت و فساد بالای ارز 4۲۰۰ تومانی می شود می توان 
حاشیه س��ود را نیز تغییر نداد«. این کارشناس اقتصاد سلامت 
همچنین در رابطه با صرفه جویی حاصل از تغییرات فوق گفت: 
»در صورت تخصیص ارز نزدیک به آزاد یا نیمایی به واردکننده 
می توانیم بگوییم آن انگیزه ای که برای قاچاق وجود دارد از بین 
م��ی رود. طبق برخی برآوردها 3۰ درصد فروش دارویی که الان 
وجود دارد مربوط به همین قاچاق است. در نتیجه در صورت تغییر 
این سیاست 3۰ درصد از مصرف دارو کاسته می شود«. اظهارات 
فوق نشان می دهد حذف ارز 4۲۰۰ تومانی نه تنها سودی برای 
دلال های دارو در پی ندارد، بلکه بازار قاچاق معکوس به کشورهای 
همسایه را نیز کساد خواهد کرد. در واقع جایگزین کردن حمایت 
بیم��ه ای به جای حمایت دلاری از مصرف کننده به دلیل حذف 
واسطه های انسانی می تواند حجم فساد در سیستم توزیع را بسیار 
کاهش دهد. همان طور که ذکر شد دولت با ایجاد این تغییر نه تنها 
می تواند هزینه های بسیار و ناموفق ارز 4۲۰۰ تومانی را پایان دهد، 

بلکه به صورت بهینه و هدفمند از مصرف کننده حمایت کند.

جدیدترین آمار وزارت بهداشت نشان 
می دهد همچنان تعداد فوتی های روزانه 
کرونا نگران کننده است. سخنگوی وزارت بهداشت روز گذشته 
درب��اره اخرین آمار مبتلایان به کرونا توضیح داد: از دیروز تا 
امروز 4 آذر 99 بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی ۱3 هزار 
و ۷۲۱ بیمار جدید مبتلا به »کووید-۱9« در کشور شناسایی 

شدند که ۲ هزار و ۸۰۱ نفر از آنها بستری شدند. 
سیماس��ادات لاری گفت: مجموع بیماران »کووید-۱9« 
در کشور به ۸۸۰ هزار و ۵4۲ نفر رسید. متاسفانه در طول 
۲4 ساعت گذشته 4۸3 بیمار »کووید-۱9« جان خود را از 
دست دادند و مجموع آمار جان باختگان این بیماری به 4۵ 

هزار و ۷3۸ نفر رسید. 
به گفته لاری، خوشبختانه تاکنون ۶۱۷ هزار و ۷۱۵ نفر از 

بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. ۵۸۲4 
نفر از بیماران مبتلا به »کووید-۱9« در وضعیت شدید این 
بیماری تحت مراقبت قرار دارند. سخنگوی وزارت بهداشت 
گفت: تاکنون ۵ میلیون و ۸۷۱ هزار و 9۸ آزمایش تشخیص 

»کووید-۱9« در کشور انجام شده است. 
وی هشدار داد: استان های تهران، اصفهان، قم، آذربایجان 
شرقی، خراسان جنوبی، س��منان، قزوین، لرستان، اردبیل، 
خوزستان، کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، 
زنجان، ایلام، خراسان رضوی، مازندران، چهارمحال و بختیاری، 
البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، خراس��ان ش��مالی، 
همدان، یزد و کردستان در وضعیت قرمز قرار دارند. استان های 
هرمزگان، فارس، گلستان و سیستان و بلوچستان نیز در وضعیت 

نارنجی و زرد قرار دارند. 

قاچاق معکوس دارو   نتیجه  اختلاف قیمت زیاد اقلام دارویی در داخل و  خارج کشور  است

و؟! حذف یا حفظ ارز دار

۴8۳ بیمار کرونایی دیگر در کشور طی ۲۴ ساعت  جان باختند

تداوم  اعلام آمارهای نگران کننده

گزارش

درمان

آمار مبتلایان،  درگذشتگان، بستری شدگان و بهبودیافتگان کرونا در 11  روز  اخیر

تعداد بهبودیافتگانمیزان بستری روزانهتعداد فوتی هاتعداد مبتلایانروز

۲۴11۲0۳۴۵۲۲۵09610۵ آبان

۲۵1۲۵۴۳۴۵9۲۵۴۴6071 آبان

۲61۳0۵۳۴86۳1۳۳۵881 آبان

۲71۳۳۵۲۴8۲۳079607۵ آبان

۲81۳۴۲1۴80۲8۳76۲09 آبان

۲91۳۲۲۳۴76۲9۳867۲1 آبان

۳01۳۲60۴79۳0۴۴۵۳۲1 آبان

1۲9۳1۴۳1۲1۵۵7111اول آذر

۲1۳0۵۳۴7۵۲1607۳09 آذر

۳1۲۴60۴۵۳۲7۴۴6961 آذر

۴1۳7۲1۴8۳۲8017۳09 آذر

    مسأله تعطیلی و توانایی دولت     
رئیس بخش عفونی بیمارس�تان لقمان حکیم گفت: تعطیلی قطعی ۲ تا ۳ هفته ای تهران و برخی ش�هرهای پرخطر با 
وضعیت قرمز کرونایی بی شک باعث کاهش شدید انتقال ویروس کرونا در سطح کشور می شود و آمار ابتلا و مرگ و میر را در 
سطح وسیعی پایین می آورد. البته پس از قرنطینه تهران و شهر های پرخطر باید برنامه ریزی های اصولی انجام شود تا دوباره 
شیوع این بیماری در جامعه گسترش نیابد.  دکتر شروین شکوهی در گفت وگو با »وطن امروز« با بیان اینکه محدودیت های 
نصف و نیمه در شرایطی که کرونا روزانه بین ۴۵0 تا ۴80 نفر را از بین می برد، تاثیر گذاری خود را دارد اما کافی نیست. البته 
باید به این نکته توجه کرد که دولت گویا توانایی مدیریت کشور را در صورت قرنطینه کامل از جنبه های مختلف اقتصادی، 
اجتماعی و معیشتی ندارد.  متخصص بیماری های عفونی تصریح کرد: مراجعه بیماران کرونایی به مراکز درمانی همچنان 
بالاست و آزمایش کرونای خیلی ها مثبت می شود. این در حالی است که اکنون به طور قطع پیگیری ای درباره بیمارانی که 
تست آنها مثبت شده است و باید قرنطینه شوند تا جامعه به این بیماری آلوده تر نشود وجود ندارد. اعمال جریمه سنگین 

برای کرونایی هایی که تست آنها مثبت شده ضروری است. 

رئیس بخش عفونی بیمارستان لقمان حکیم در گفت وگو با »وطن امروز«:  دولت توانایی مدیریت کشور در زمان قرنطینه کامل را ندارد

ادامه ناهماهنگی ها
 همچنان در اعمال محدودیت های کرونایی آشفتگی زیادی وجود دارد



 این دیپلمات کارکشته آمریکایی که سال ها به عنوان معاون 
وزیر در وزارت خارجه این کشور فعالیت کرده و در مجلس سنا 
نیز به عنوان دبیر کمیته روابط خارجی سابقه حضور و فعالیت 
داشته، از جمله سیاستمدارانی است که با نام گلوبالیست ها یا 
طرفداران همکاری آمریکا با سازمان های جهانی و کشورهای 
متحد آمریکا در موضوعات مختلف بین المللی شناخته می شوند. 
او کس��ی است که رسانه های آمریکایی بیان می کنند بهترین 
گزینه برای نش��ان دادن میزان تفاوت دیدگاه های سیاس��ت 
خارج��ی دولت بای��دن با دولت ترامپ اس��ت و هر چه دولت 
ترامپ به آن باور داش��ت و در عرصه سیاس��ت خارجی توسط 
پمپئو دنبال می ش��د، دقیقا همان مسائلی است که بلینکن و 
بایدن اعتقاد دارند از آنها باید در عرصه بین المللی حذر کرد. با 
این حال بسیاری او را با عنوان یکی از حامیان جنگ در طول 
تاریخ فعالیتش در مناصب مختلف می دانند. سال 2003 که جو 
بایدن به عنوان سناتور در مجلس سنای آمریکا باید به جنگ 
علیه عراق رأی می داد، این بلینکن بود که به عنوان مشاور او، 
بایدن را قانع کرد در جهت حمایت از جنگ رأی دهد. بعدها 
در زمان دولت اوباما نیز بلینکن به عنوان معاون وزیر خارجه از 
طرفداران حمله به لیبی و سوریه بود. او با این حال معتقد است 
در تمام اموری که آمریکا با آنها درگیر است )مانند مسأله ایران، 
موضوع کره شمالی، تغییرات آب و هوایی، بحران های بین المللی، 
مسائل تجاری یا رابطه با چین( آمریکا باید با کمک متحدان خود 
در دنیا اهداف و منافعش را به پیش ببرد و بر اساس معاهده ها 
و عهدنامه های بین المللی و همکاری با سازمان های بین المللی 

به جای تسلط بر جهان، بر جهان مدیریت کند. 
بهبود رابطه با اتحادیه اروپایی؛ اولویت دولت بایدن

نگاهی به فعالیت و سابقه تحصیلاتی بلینکن نشان می دهد 
رویکرد اصلی بایدن در سیاس��ت خارجی، برقرار کردن دوباره 
رابطه  با اتحادیه اروپایی است که ترامپ بشدت به آن ضربه وارد 
کرده و بنیان های اصلی آن را ویران کرده است. بلینکن که در 

دوران کودکی بعد از طلاق والدینش، به همراه مادر و همس��ر 
آمریکایی-لهس��تانی اش، راهی اروپا شد، تحصیلات خود را در 
پاریس آغاز کرد و در آنجا زبان فرانسوی را بخوبی فراگرفت. در 
واشنگتن او را به عنوان فردی می شناسند که تشخیص لهجه 
آمریکایی اش در زمان صحبت به زبان فرانس��وی بسیار سخت 
است. او در یک مدرسه 2 زبانه در پاریس تحصیل کرد و بعد 

برای تحصیلات بعدی در رشته حقوق به هاروارد رفت. 
او پس از مدتی کار وکالت، به س��بب آش��نایی با جو بایدن 
به مدت 6 دوره در مجلس س��نا به عنوان دستیار ارشد بایدن 

فعالیت کرد و سال 2002 به عنوان کارمند کمیته روابط خارجی 
سنا مشغول فعالیت شد. بایدن نیز در آن سال ها یعنی از سال 
1997 تا سال 2008 که به عنوان معاون رئیس جمهور انتخاب 

شد، در این کمیته فعالیت کرد. 
یکی دیگر از دوستداران اسرائیل در کابینه بایدن

ب��ا آنک��ه انتظار می رف��ت دونالد ترامپ ب��ه دلیل حمایت 
سرس��ختانه اش از نتانیاهو و سیاست های پایدارش در حمایت 
از منافع رژیم صهیونیس��تی در منطقه، ش��انس این را داشته 
باش��د رأی یهودی��ان و لابی صهیونیس��تی در آمریکا را از آن 
خ��ود کند، آمارها نش��ان داد 71 درصد یهودیان آمریکایی به 
بای��دن رأی داده ان��د. جدا از مواضع جدی بایدن در حمایت از 
رژیم صهیونیستی که از ابتدای دوران فعالیت کاری اش در سنا 
تا همین امروز نیز ادامه دارد، به نظر می رس��د سیاست گذاران 
در رژیم صهیونیستی قمار خوبی روی بایدن انجام دادند، زیرا 
دس��تیاران و معاون��ان بایدن از جمله کام��لا هریس و آنتونی 
بلینکن، هر دو از حامیان سرسخت رژیم صهیونیستی و اهداف 
این رژیم در منطقه هستند. موضوع حمایت بلینکن از منافع 
صهیونیس��ت ها تا حد زیادی با نوع حمایت دیگر اعضای تیم 
بای��دن از این رژیم متفاوت اس��ت، زیرا همان طور که پیش از 
این توضیح داده ش��د، بلینکن ب��ه دلیل ارتباط نزدیکی که با 

پدرخوانده اش که یک یهودی لهستانی- آمریکایی است، دارد، 
به طور ویژه ای از اسرائیل حمایت کرده است. البته پدر و مادر 
او نیز یهودی هس��تند. پدرخوانده او در گفت و گویی با روزنامه 
واشنگتن پست در سال 2013 بیان کرده است آنتونی بشدت 
به وقایعی که در دوران نوجوانی پدرخوانده اش بر او گذشته بود، 
علاقه داشته و می خواسته همه چیز را بداند. پدرخوانده او نیز 
ماجراهای زنده ماندنش در هلوکاست را برای او تعریف می کرده 
است و به همین دلیل است که او نگاه دیگری به وقایع جهانی 
دارد. او بیان کرده است زمانی که او درباره سلاح های شیمیایی 
در س��وریه نگران است، به این دلیل است که یاد اتاق های گاز 

نازی ها می افتد که تمام خانواده اش را نابود کردند.
حامی مداخله نظامی در سوریه و لیبی

ش��اید همین تجربیات باش��د ک��ه بلینکن را ب��ه یکی از 
سیاستمدارانی تبدیل کرده است که خواستار مداخله نظامی 
آمریکا در کشورهای مختلف است. زمانی که او به عنوان معاون 
وزیر خارجه در زمان اوباما فعالیت می کرد، خواهان حضور و بروز 
بیشتر آمریکا و درگیر شدن این کشور در مسأله سوریه شده 
بود و از حامیان سرسخت حمله به لیبی نیز بود. او اعتقاد دارد 
دیپلماسی نیازمند ابزارهای بازدارندگی است و نیروی نظامی 
می تواند به دیپلماسی مؤثر کمک کند. او معتقد است در سوریه 

به دلیل اینکه آمریکا سعی داشت از رخ دادن اتفاقی مانند عراق 
خودداری کند، کار چندانی انجام نداد و همین مسأله منجر به 

بی تحرکی آمریکا در این موضوع شد. 
خدمت در دولت؛ بیزینس خانوادگی بلینکن ها

آنتونی بلینکن نخس��تین فرد از خانواده اش نبوده است که 
به کاخ س��فید و رئیس جمهور مستقر خدمت می کرده است؛ 
پ��در او »دونالد بلینکن« در دولت کلینتون به عنوان س��فیر 
آمریکا در مجارس��تان مشغول فعالیت بوده و همسرش نیز به 
عنوان نویسنده متن سخنرانی در شورای امنیت ملی آمریکا و 
همچنین برنامه ریز فعالیت های هیلاری کلینتون به عنوان بانوی 
اول آمریکا در دولت بیل کلینتون فعالیت می کرده است. »ایوان 
رایان« همسر آنتونی بلینکن در طول دوران کمپین انتخاباتی 
کلینتون به عنوان رابط او با س��نا فعالیت می کرد و زمانی که 
بایدن به عنوان معاون اول فعالیت خود را در کاخ س��فید آغاز 
کرد، او نیز به عنوان دستیار معاون رئیس جمهور در امور بین 
دولتی در فاصله سال های 2013 تا 2017 انتخاب شد. خواهر 
ناتنی آنتونی بلینکن نیز به عنوان مدیر ارتباطات شورای امنیت 
ملی در زمان کلینتون فعالیت می کرده اس��ت. عموی بلینکن 
نیز به عنوان سفیر آمریکا در بلژیک فعالیت کرده و پدرخوانده 

او نیز مشاور جان اف کندی بوده است. 

وزیر خارجه آینده آمریکا پسرخوانده یک یهودی حامی سرسخت رژیم صهیونیستی است

آنتونی بلینکن؛ یار غار جو

سیاست

دستیاران دیروز بایدن در سنا، وزرای امروز کابینه اش می شوند؟

همه لژیونرهای کاخ سفید

چهار شنبه ۵ آذر 1399
وطن امروز     شماره 3081

ثمانه اکوان: بیش��تر کارمندان بایدن در دوران سناتوری اش، 
حالا قرار اس��ت او را در کابینه اش نیز یاری دهند و به وزرای 
احتمالی اش تبدیل شده اند. »برایان مک کئون« حالا احتمال 
می رود به عنوان معاون سیاست گذاری در وزارت دفاع مشغول 
فعالیت شود، »آوریل هین« که احتمالا به عنوان وزیر دفاع یا 
رئیس سازمان های اطلاعاتی آمریکا مشغول فعالیت خواهد شد 
و »تد کافمن« مشاور ارشد بایدن حالا احتمالا در سمت رئیس 
کارکنان کاخ سفید مشغول فعالیت خواهد شد، همگی از کسانی 
هستند که در دوران سناتوری بایدن، به عنوان مشاور و دستیار 
او در کنگره فعالیت می کردند. با موافقت ترامپ برای اجرای 
کارهای مربوط به انتقال دولت به دولت بایدن، حالا کمپین 
بایدن کم کم در حال پرده برداری از وزرایی است که احتمالا در 
کابینه او مسؤول تنظیم سیاست های خارجی اش خواهند بود. 

با این حال آنطور که رسانه ها هم مطرح کرده بودند، در دوران 
رقابت های انتخاباتی حدود 2 هزار نفر از کارشناس��ان مسائل 
نظامی، سیاس��ت خارجی و دفاعی با کمپین بایدن در قالب 
20 تیم کارشناسی همکاری می کردند و حالا باید منتظر ماند 
و دید از بین این افراد و سایر کارشناسانی که وظیفه هدایت 
این تیم های بزرگ را بر عهده داشتند، کدام شان می توانند به 
کاخ سفید و کابینه بایدن راه پیدا کنند و پیشینه هر کدام در 
نوع مواجهه با مسائل جهانی بویژه نوع مقابله با ایران چه بوده. 
در این گزارش به برخی اسامی و افرادی اشاره شده است که 
بیشترین شانس را برای همراهی بایدن در کاخ سفید دارند و 
به پیشینه هر کدام از آنها و اعتقادات شان در عرصه سیاست 

خارجی پرداخته شده است. 

بلینکن در اتاق بیضی کاخ سفید، ایستاده در کنار بایدن

    برجام و ایران؛ ابهام بزرگ دولت بایدن     
بلینکن همان زمان که ترامپ اعلام کرد آمریکا را از برجام بیرون می آورد، مخالفت خود را با این کار اعلام کرد و در سخنرانی 
خود در آوریل سال گذشته میلادی در مجمع امنیتی آسپن گفت: »اگر ایران به رعایت دقیق تعهداتش بازگشت، برای ادامه 
توافق هسته ای و مستحکم تر کردن و طولانی تر شدن آن تلاش می شود.« اما معنای واقعی مستحکم شدن و طولانی تر شدن 
همان چیزی بود که از ابتدای اجرایی شدن برجام همواره مدنظر دولت های دموکرات و جمهوری خواه آمریکا بوده است. منظور 
از مستحکم تر شدن وارد شدن مباحث مرتبط با فعالیت های منطقه ای ایران و همچنین فعالیت های موشکی ایران در این توافق 
و در عین حال منظور از طولانی تر ش��دن آن، طولانی تر ش��دن زمانی است که پرونده هسته ای ایران می تواند به حالت عادی 

بازگشته و محدودیت ها علیه این برنامه برداشته شود.

با توجه به سن بالای بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا، 
»جیک سالیوان« کسی که او به عنوان مشاور امنیت ملی اش 
برگزیده، یکی از جوان ترین اعضای کابینه اش است. ویژگی بارز 
دیگر او اما شهرت او به عنوان »مرد پشت پرده گفت و  گوهای 
آمریکا و ایران« است. او در سال هایی که دولت اوباما مشغول 
گفت  و گو و رایزنی با ایران با رسیدن به برجام بود، به عنوان 
مشاور تیم گفت و گو کننده و از عواملی بود که در گفت و گوهای 
محرمانه ای��ران و آمریکا و همچنین بعد از آن در مذاکرات 
علنی در پایتخت های اروپایی همواره همراه تیم مذاکره کننده 
آمریکایی بود. آنطور که »دیوید سنگر« از روزنامه نگاران روزنامه 
نیویورک تایمز در همان زمان گفت و گوهای هسته ای نیز مطرح 
کرده، او کسی بود که کار ارتباط و هماهنگی تیم مذاکره کننده 
هس��ته ای آمریکا با کارشناسان اس��رائیلی را انجام می داد و 
جایی در گفت و گو با یکی از خبرنگاران آمریکایی بیان کرده 
بود در طول مذاکرات همواره از هتل محل اقامت نمایندگان 
اسرائیل و مشاوران آمریکا تا هتلی که مذاکرات در آن انجام 
می ش��د، مشغول رفت وآمد بود تا بتواند در جریان آخرین و 
دقیق ترین جزئیات قرار گرفته و آنها را به تیم مشاوران ارائه 
دهد. او در شهریورماه سال 99 در گفت و گو با اندیشکده شورای 
آتلانتیک ضمن تاکید بر تشکیل ائتلاف های داخلی در آمریکا، 
بر بازگش��ت مجدد واشنگتن به قدرت خود در سازمان های 
بین المللی و همچنی��ن اتحادهای بین المللی تاکید کرده و 
خواستار احیای جایگاه این کشور در میان کشورهای دنیا بویژه 
از طریق بازگشت به پیمان های جهانی و منطقه ای شد. او در 
این باره بیان کرده است: »پیوستن به توافق اقلیمی پاریس 
و تلاش برای تقویت آن، بازگشت به توافق جامع قدرت های 
هسته ای جهان با ایران )برجام(، سازمان دهی دموکراسی های 
جهان، تخلیه نیروهای آمریکا از افغانستان و بررسی مجدد 
روابط چین- آمریکا برخی از اولویت های نخست دولت جو 

بایدن، نامزد دموکرات ها در این کشور خواهد بود«.
او همچنین از کسانی است که اعتقاد دارند آمریکا باید در 

مقابل قدرت روزافزون چین، از خود واکنش نشان دهد. در 
ضمن او بر اهمیت همکاری شبکه شرکای جهانی آمریکا در 
مواجهه با رقابت روزافزون با چین و روسیه نیز تأکید کرده 
است. به نظر می رسد او یکی از افرادی است که انتظار می رود 
سیاست های ترامپ در مقابل چین را ادامه داده و در عین حال 
در مقابله با روس��یه نیز واکنش های جدی تر و تهاجمی تری 
را از خود نش��ان دهد. او بیان کرده است تجربه قبلی بایدن 
برای جلوگیری از اقدامات تهاجمی رهبران روسیه و همزمان، 

پیگیری حوزه های منافع متقابل، سودمند خواهد بود. 
س��الیوان با این حال بر این عقیده است که تنها نباید به 
سیاس��ت خارجی توجه داشت و ضرورت بازیابی قدرت نرم 
آمریکا در دنیا که توسط ترامپ کاملا از بین رفته بود، نباید 
دولتمردان آمریکایی را از نگاه به داخل این کشور باز دارد. او 
بر همین اساس گفته است اگر دولت جدید در منابع قدرت 

داخلی خود از جمله در زیرس��اخت ها، ن��وآوری، کارگران، 
سیس��تم مهاجرت و دموکراسی س��رمایه گذاری نکند، در 
سیاست خارجی موفق نخواهد شد. سالیوان همچنین بیان 
کرده اس��ت آمری��کا باید کارهای بس��یاری در داخل انجام 
دهد سپس به سیاست خارجی بپردازد که مبارزه با کرونا و 

نژادپرستی از جمله آنهاست. 
او درباره نوع مواجهه دولت بایدن با ایران نیز معتقد است 
ایالات متحده باید به توافق هسته ای با ایران بازگردد تا بتواند 
از این طریق به فعالیت های ایران در منطقه بویژه همسایگانش 
بپردازد و سعی در حل اختلاف آنها داشته باشد. او معتقد است 
بستن پرونده هسته ای ایران، تنها راه برای وارد شدن به مباحث 
دیگر است و تا تکلیف آن مشخص نشود نمی توان درباره سایر 
اقدامات ایران در منطقه اقدامی انجام داد. او با این حال مانند 
س��ایر مشاوران بایدن به این سوال که آیا بازگشت به توافق 

هسته ای با ایران، به معنای بازگشت به توافق سال 2015 است 
یا اینکه آمریکا به دنبال راهی برای ایجاد تغییرات در آن است، 
پاسخ نداده و تنها بیان کرده است مرحله اول تشویق ایران 
به بازگشت به تعهداتش در برجام است تا بتوانیم پس از آن 
این کشور را دوباره وادار کنیم پیرامون توافق هسته ای بعدی 
با آمریکا وارد مذاکره با این کشور شود. سالیوان البته در این 
باره پا را فراتر می گذارد و پیشنهاد می کند برای شروع هر دو 
طرف باید در انتظارات شان تجدیدنظر کنند و گام به گام سعی 
کنند از تنش ها بکاهند. او در جایی بیان کرده است آمریکا 
همچنین باید 12 خواس��ته را که پمپئو به صورت عمومی 
مطرح کرده بود، به عنوان پیش ش��رط برای پیشرفت کار با 
ایران کنار بگذارد. او در ادامه خاطرنشان می کند: »ایرانی ها 
هم باید واقع بینانه تر عمل کنند، زیرا تصور اینکه ایالات متحده 
تحریم های قابل توجهی را رفع می کند، بدون اطمینان از اینکه 
ای��ران بلافاصله مذاکرات پیرامون توافقی را آغاز می کند که 
دست کم برنامه زمانی توافق را گسترش می دهد و موضوعاتی 
مثل راستی آزمایی و موشک های بالستیک بین قاره ای را شامل 

می شود، اشتباه است«.
هیلاری کلینتون در کت��اب خاطرات خود تحت عنوان 
»گزینه های دشوار« به وضوح نشان می دهد جیک سالیوان، 
دستیار جوان او در تدارکات روند تعامل، نقش محوری داشته 
اس��ت. آنطور که در کتاب کلینتون آمده، سالیوان تابستان 
سال 2010 مامور رایزنی برای آزاد کردن 3 جوان کوهنورد 
آمریکایی می شود که به دلیل جاسوسی در مرزهای ایران و 

عراق در ایران در بازداشت بودند. 
ج��ان کری نیز در کتاب خاط��رات خود به نقش جیک 
سالیوان در شکل گیری این کانال محرمانه ارتباط با ایران از 
طریق عمان اشاره کرده است. در آن زمان، جیک سالیوان و 
پانیت تالوار به عنوان اعضای تیم مذاکرات محرمانه آمریکا با 
ایران برای ارتباط با مقامات ایرانی به جای هتل های لوکس 
در عمان در یکی از خانه های خالی متعلق به سفارت آمریکا 

ساکن شدند. هر چند به گفته جان کری آنها در آن زمان هنوز 
ناشناخته بودند و خبرنگاران و ماموران اطلاعاتی به سختی 

ممکن بود رد آنها را  زده یا آنها را شناسایی کنند. 
جیک سالیوان به عنوان یکی از مخالفان تصمیم ترامپ 
برای خروج از توافق هسته ای با ایران، همان زمان در مقاله ای 
برای »آتلانتیک« نوشت: تحریم ها علیه ایران تنها در صورتی 
موفق خواهد بود که از حمایت جهانی برخوردار باشند و بتوانند 
حمایت شریکان تجاری ایران را جلب کنند. به نظر می رسد 
راهبرد اصلی دولت بایدن و مش��اوران سیاست خارجی اش 
همراهی با اتحادیه اروپایی برای بالا بردن میزان فشارها علیه 
ایران در جهت رسیدن به توافق هسته ای جدید مدنظر آمریکا 
باشد و به همین دلیل نخستین گام برای جلب نظر ایران جهت 
موافقت با مذاکره مجدد بر سر برنامه هسته ای اش، بازگشت 
آمریکا به برجام به گونه ای است که همچنان هیچ اقدامی هم 

در جهت اجرای تعهداتش در برجام انجام ندهد. 
سالیوان هم مانند بلینکن در اردوگاه حامیان اسرائیل قرار 
دارد. او به عنوان مشاور سیاست خارجی مبارزات انتخاباتی 
بایدن در ماه سپتامبر در مصاحبه با یاهونیوز در اظهارنظری به 
تمجید از نقش دولت ترامپ در کمک به مذاکرات عادی سازی 
روابط میان رژیم صهیونیس��تی و ام��ارات پرداخت و آن را 
دستاوردی مثبت برای سیاست خارجی رئیس جمهور آمریکا 
خواند. همان طور که پیش از این نیز بایدن ش��خصا مطرح 
کرده بود، احتمال اینکه دولت جدید ایالات متحده بخواهد 
اقداماتی را که ترامپ برای رژیم صهیونیستی انجام داده است 
نفی کرده یا در سیاست هایش تجدیدنظر کند، بسیار کم است. 
بایدن اعلام کرده است نه سفارت آمریکا را دوباره به تل آویو 
بازمی گرداند و نه مخالف عادی سازی روابط اسرائیل با اعراب 
منطقه است. سالیوان پا را از این نیز فراتر گذاشته و مطرح 
می کند عادی  سازی روابط با اسرائیل از جمله اقداماتی بود که 
در زمان دولت اوباما پایه های آن در سیاست خارجی آمریکا بنا 
نهاده شد و در دوره دولت بایدن نیز این کار ادامه خواهد یافت.

  بایدن نه تنها شخصا اعلام کرده است نه سفارت آمریکا را دوباره به تل آویو بازمی گرداند و نه مخالف عادی سازی روابط اسرائیل با اعراب منطقه 
خواهد بود بلکه 2 مرد کلیدی دیپلماسی خارجی او نیز معتقدند روند عادی  سازی روابط کشورهای عربی با اسرائیل در دولت ترامپ از جمله اقداماتی 

بوده که در زمان دولت اوباما پایه های آن در سیاست خارجی آمریکا بنا نهاده شد و در دولت بایدن نیز این کار ادامه خواهد یافت

بلینکن در صحنه معروف منسوب به رصد عملیات کذایی ترور بن لادن در اتاق عملیات کاخ سفید

 لیندا توماس گرینفیلد

نماینده آمریکا در سازمان ملل

آوریل هین

مدیر اطلاعات ملی

 آنتونی بلینکن

یر خارجه وز

جان کری

دستیار بایدن در امور تغییرات  اقلیمی

جیک سالیوان

مشاور امنیت ملی

و مایورکاس آلخاندر

وزیر امنیت داخلی

آیا در کاخ سفید بحران های داخلی بر سیاست خارجی  تقدم پیدا خواهد کرد؟

ونده ایران در شورای امنیت ملی آمریکا جیک سالیوان؛ مسؤول پر



 دعوای مدیریتی استقلال و فولاد
در فوتبال برتر

مدیران ۲ باشگاه استقلال و فولاد در برنامه فوتبال 
برتر علیه یکدیگر صحبت کردند که هر کدام به نحوه 
مدیریت دیگری انتقادات شدیدی داشتند. اتفاقاتی که 
در دیدار اخیر فولاد خوزستان و استقلال تهران رخ داده 
بود، موجب شد برنامه فوتبال برتر شبکه ۳ در بخشی 
از برنام��ه به این موضوع بپ��ردازد و با برقراری ارتباط 
تصویری با احمد مددی، سرپرس��ت باشگاه استقلال 
و س��عید آذری، مدیرعامل باش��گاه فولاد، در این باره 
س��والاتی را مطرح کند. احم��د مددی در گفت وگوی 
اس��کایپی با برنامه فوتبال برتر با بیان اینکه اظهارات 
اخیر سعید آذری بیشتر فرافکنی بود، ابراز کرد: دوست 
داش��تم ایشان حقایق را می گفت و فرافکنی نمی کرد. 
آذری در این مدت چندین بار علیه مدیریت باش��گاه 
صحبت کردند. من از ایش��ان سوال دارم؛ در تیم هایی 
ک��ه بودند، چه منبع��ی از درآمدزایی ایجاد کردند که 
حالا مدعی نحوه مدیریت اس��تقلال هس��تند و راجع 
به مدیریت این باشگاه حرف می زنند؟ او درباره اینکه 
فولادی ها عنوان کردند جواد نکونام گزینه سرمربیگری 
اس��تقلال بوده اس��ت، گفت: چه کسی با جواد نکونام 
درباره سرمربیگری استقلال صحبت کرده؟ تا جایی که 
من به  عنوان مسؤول اجرایی باشگاه در جریان هستم، 
هیچ یک از اعضای هیأت مدیره با جواد نکونام صحبتی 
نکرده اند و از ابتدا مدنظر ما فکری بود. سرپرست باشگاه 
استقلال تاکید کرد: سعید آذری برای چه چیزی محروم 
شد؟ اگر محبت کنند پاسخ را در همین برنامه بگویند 
تا همه چیز روشن شود. دلیل محرومیت سعید آذری 

در کمیته اخلاق چه بوده است؟ 
س��عید آذری، مدیرعامل باش��گاه ف��ولاد نیز در 
گفت وگ��وی تصویری با برنامه فوتبال برتر ابراز کرد: 
آقای مددی! شما آنقدر استرس داشتید که با ۱۰-۱۲ 
دس��تمال کاغذی عرق خود را پاک می کردید. ضمنا 
شما در جایگاهی نیستید که بگویید چرا کمیته اخلاق 
من را محروم کرد. او یادآور شد: سوابق شما )مددی( 
را که می خواندم یک آدم فرهنگی هستید و سردبیر 
روزنامه های مختلف بودید. شما صورت مسأله را پاک 
نکنی��د. به جای اینکه بگویید الفاظ محمود فکری را 
شنیدیم و نگران آن باشید، نگران بقیه تیم ها هستید. 
ش��ما نگران دیگران نباشید. ما رفتیم و در شهرهای 
دیگر بازی کردیم و دیگر تیم ها نیز آمدند و مشکلی 

نداشتند. 
آذری خطاب به مددی گفت: شما درباره این مسأله 
غیراخلاقی مربی خودتان باید صحبت کنید، مس��ائل 
ف��ولاد را من مدیری��ت می کنم و نگ��ران بقیه تیم ها 
نباش��ید. من انتظار داشتم به  عنوان یک آدم فرهنگی 
خودتان در ش��ب بازی این کار را می کردید. وقتی هم 
فیلم بیرون آمد، خود محمود فکری از همه  ش��ما در 
مورد این قضیه بیشتر متاسف بود ولی از شما هیچ گونه 
ابراز تاسف نمی بینیم. شما هنوز نتوانستید به خودتان 
 مسلط باشید. مدیرعامل باشگاه فولاد ادامه داد: در این

یک��ی، دو روز فکری صحبت��ی نکرده اما جناب مددی 
توهین ناموس��ی ب��ه ما را به کوه یخ تش��بیه می کند. 
اگر توهین به نوامیس بازیکنان و مربیان که برای من 
توهین تلقی می شود را به کوه یخ تبدیل می کنید، الفاظ 

توهین کننده را به چه چیزی تشبیه می کنید؟
البته این پایان کار نبود، چرا که بعد از وقفه ای مجددا 
طرفین روی خط آمدند و باز همان اتهامات را این بار با 

دوز بیشتری نثار یکدیگر کردند. 
 

 تارتار و دستیارانش 
از هدایت پیکان استعفا کردند

س��رمربی تیم فوتبال پیکان با این تیم خداحافظی 
کرد. به گزارش فارس، مهدی تارتار که حدود ۲۰ روز 
قبل به عنوان سرمربی جدید تیم پیکان جانشین عبدالله 
ویسی شد و همراه با این تیم در ۲ هفته ابتدایی لیگ 
برتر یک باخت و یک برد به دست آورد، در پایان تمرین 
دیروز خودروسازان با بازیکنانش خداحافظی کرد. مهدی 
تارتار در گفت وگو با فارس تایید کرد به دلیل مس��ائل 

فنی قادر به ادامه همکاری با این تیم نیست. 

اخبار

ورزشی
محمد خادم درگذشت

محمد خادم، پیشکسوت باسابقه کشتی ایران و پدر امیررضا و رسول خادم در 85 سالگی به دیار باقی شتافت. حاج محمد خادم ازغدی، پیشکسوت کشتی ایران، مربی 
سابق تیم ملی و پدر امیررضا و رسول خادم، قهرمانان جهان و المپیک و روسای سابق فدراسیون کشتی صبح دیروز به دیار باقی شتافت. خادم متولد سال ۱۳۱4 در 
مشهد که در کارنامه افتخاراتش مدال نقره مسابقات کشتی آزاد جهان در سال ۱96۲ تولیدوی آمریکا را داشت، به دلیل نارسایی قلبی درگذشت. 

آغ��از  ت��ا  س��ال   ۲ فاصل��ه  در 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، این کشور 
تورنمنت ه��ای مهمی را میزبانی می کند. پس از اینکه 
بازی های منطقه غرب لیگ قهرمانان آس��یا به صورت 
متمرکز با موفقیت در این کش��ور به انجام رسید، حالا 
نوبت به دیدارهای منطقه شرق آسیا رسیده و البته این 

موضوع با جنجال هایی نیز همراه بوده است. 
اما در کنار این جنجال ها، اتفاقات جالبی هم رخ داده 
که بش��دت مورد توجه هواداران فوتبال در کشورهای 
شرق قرار گرفته است. در تورنمنت جاری، قطری ها روی 
۲ موضوع تاکید ویژه داش��تند؛ ابتدا موضوع سرمایش 

استادیوم ها و دیگری مسأله ترمیم چمن. 

موض��وع نخس��ت از آن 
جه��ت اهمیت دارد که قطر 
جزو کش��ورهای گرمسیری 
است و کش��ورهای مختلف 
جام جهانی  بازی های  نگران 
در این کشور بودند اما حالا 
با امکاناتی که برای تهویه هوا 
به وجود آمده، هیچ نگرانی از 

این بابت وجود نخواهد داشت. در طول بازی های لیگ 
قهرمانان آسیا هم کمیته برگزاری جام جهانی هر بازی 
با یک دماسنج، اختلاف هوای داخل استادیوم و خارج 
از آن را نشان می دادند تا توانایی خود را به رخ بکشند.  

درباره موضوع دوم قطری ها 
ادعای خاص و عجیبی دارند. 
برگزاری ۲ روز یک بار بازی 
در استادیوم های این کشور 
)و ۲ ب��ازی در ی��ک روز( و 
در عین حال حفظ کیفیت 
چمن، سبب تعجب بسیاری 
از طرفداران ش��ده اما حالا 
مسؤولان این کشور به شکلی جالب از راز خود رونمایی 
کرده ان��د. ویدئوی چند ثانیه ای مربوط به ترمیم چمن 
ورزش��گاه »اجوکیش��ن« که در ش��بکه های اجتماعی 
چینی منتشر ش��ده، حدود ۱5 میلیون بار دیده شده 

و ب��ه پربازدیدترین ویدئوی مربوط به جام جهانی بدل 
ش��ده اس��ت. در این ویدئو ۲ نفر از کارکنان استادیوم 
اجوکیش��ن، بخش��ی از چمن ورزش��گاه را با دستگاه 
خاص ج��دا می کنند و به خودروی��ی انتقال می دهند 
ت��ا با تابش نور مصنوعی خورش��ید، وضعیت آن بهبود 
یابد و آماده بازی بعد ش��ود. بنابراین به نظر می رس��د 
قطری ه��ا با گام های مثبت و همچنین نمایش توانایی 
خود، توانسته اند بدبینی بخشی از جامعه جهانی نسبت 
به میزبانی این کشور از جام جهانی را تغییر دهند، البته 
هنوز جام جهانی باش��گاه ها و جام کنفدراسیون ها باقی  
مانده و کشور قطر با میزبانی این رقابت ها، بیش از پیش 

آماده جام جهانی خواهد شد. 

ادامه از صفحه اول
محل مصرف منابع تأمین شده؟ ■

تعیین محل هزینه کرد منابع به دست آمده از مسیرهای 
فوق اما اهمیت بسیاری دارد. اگر این منابع صرف هزینه های 
جاری شود، نتیجه ای جز تشدید کسری بودجه ندارد، چنانکه 
اکن��ون دولت منابع حاصل از ف��روش اوراق بدهی را عموما 
صرف هزینه های جاری می کند. سیاست درست، تبدیل این 
منابع به سرمایه های مولد است. تبدیل این منابع به سرمایه  

مولد اما نیاز به تعیین اولویت های سرمایه گذاری دارد. دولت 
به عنوان بازیگر عمده اقتصاد کشور و حافظ منافع عمومی 
می بایست از طریق سرمایه گذاری در زیرساخت های کشور، 
زمینه را برای رش��د اقتصادی فراهم کن��د. موارد متعددی 
در کش��ور وجود دارد که در صورت س��رمایه گذاری دولت، 

می تواند ثروت قابل توجهی را نصیب کش��ور کند. ساخت و 
تکمیل کریدور شمال-جنوب، تکمیل زنجیره پتروشیمی، 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر، افزایش کمی و کیفی بنادر و 
هوشمندسازی فرآیندهای مختلف کشور از طریق سامانه ها،  
تنها برخی از مواردی است که نیازمند سرمایه گذاری دولت 

اس��ت. اینگونه سرمایه گذاری های دولت، جریانی از ثروت را 
تا س��ال ها برای کشور و دولت ایجاد می کند. نمونه بارز این 
سرمایه گذاری را می توان در سرمایه گذاری دولت در ساخت 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس مشاهده کرد. این پالایشگاه پس 
از بازگشت تحریم های یکجانبه آمریکا در سال 97 علاوه بر 
اینکه کش��ور را از واردات س��وخت بی نیاز کرد، درآمد ارزی 
قابل توجهی را نصیب کشور کرد که تحریم آن برای دشمن 

تقریبا غیرممکن است.

مرتض�ی احمدی: خش��م و بداخلاقی 
حالا ۲ عنصری اس��ت که در رگ های 
فوتبال ایران جریان دارد و باشگاه ها آن را از طریق مصاحبه ها 
و بیانیه های شان به جامعه پمپاژ می کنند. براستی مسؤول این 
اتفاقات ضدفرهنگی کیست؟ هر چه بر عمر مسابقات لیگ برتر 
فوتبال ایران افزوده می شود، عمر بداخلاقی ها و خشم باشگاه ها 
ب��ه هفته های ابتدایی تقلیل پیدا می کند. لیگ برتر به عنوان 
ویترین فوتبال باشگاهی ایران که باید محلی برای لذت بردن و 
سرگرمی مردم و هوادارانش باشد، به سرکردگی خود باشگاه ها، 
مربیان و بازیکنان چنان خشمی را به جامعه پمپاژ می کند که 
تاثیرات اجتماعی و فرهنگی آن شاید حتی تا سال ها باقی بماند. 
اتفاقا همین ۲ هفته نخست لیگ برتر شاید نمونه بسیار خوبی 

از ماهیت و ذات فوتبال ایران باشد 
که به یک رویه و عرف در جامعه 
تبدیل ش��ده است. اعتراض های 
درگیری های  باش��گاه ها،  پیاپی 
مربیان و مدیران در ورزش��گاه ها 
بیانیه های  و رس��انه ها، ص��دور 
پیاپی و کری خوانی های بی پایه 
و اس��اس که با چند برابر قدرت 
اصلی خ��ود در فضای مجازی و 

بین هواداران بازنشر داده می شود، فوتبال ایران را به »ناکجاآباد« 
کش��انده اس��ت. صرف نظر از تاثیر پررنگ فضای کلی جامعه 
در این بداخلاقی ها و نقش باش��گاه ها که هر کدام پیش��وند 

»فرهنگی« را یدک می کش��ند، 
می توان این پرسش را مطرح کرد 
 که سایر نهادها و متولیان فوتبال

چه کار می کنند؟ چرا س��ازمان 
لی��گ ب��ه عن��وان برگزار کننده 
مس��ابقات لی��گ برتر اق��دام و 
پیش بینی خاصی برای جلوگیری 
از این اتفاقات ندارد. فدراس��یون 
فوتبال در سال های اخیر به جای 
فرهنگ سازی، بر جنبه تنبیهی و قضایی ماجرا متمرکز شده 
اس��ت و درمان را جایگزین پیشگیری کرده؛ در حالی که این 
اقدامات انضباطی هم تاثیری در رویه غلط فوتبال ایران نداشته 

و صرفا به درآمدزایی فدراس��یون فوتبال کمک کرده اس��ت! 
باشگاه ها نشان داده اند برای رسیدن به عنوان قهرمانی، کسب 
سهمیه آسیا یا سقوط نکردن به لیگ دسته اول دست به هر 
کاری می زنند و برای شان هدف، وسیله را توجیه می کند. این 
عزم در باشگاه های ما برای جلوگیری از بداخلاقی ها وجود ندارد 
و آنها حتی ثابت کرده اند در اش��تباهات، گاهی پشت مربی و 
بازیکن خود در می آیند. تکلیف سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال 
هم که مشخص است و اگر اقدامی هم می شود، تاثیرگذار نبوده 
است. براس��تی برای پایان دادن به این وضعیت و آرام کردن 
آتشفشان خشم و هیاهو، برای بازگرداندن فوتبال ایران به مسیر 
اخلاقی، برای کاهش تنش ها و درگیری ها و در یک کلام برای 

لذت بردن هواداران از این فوتبال چه کارهایی لازم است؟

جامجهانی

نگاه

یادداشت

تیم فوتبال پرسپولیس در هفته دوم لیگ برتر بیستم به 
نخس�تین برد خود رسید و توانست با یک  گل از سد صنعت 
نفت آبادان عبور کند. قرمزها این روزها با وجود آنکه مهره های 
زیادی را خیلی زود خریداری کردند اما با کمبود بازیکن مواجه 
هستند. پس از محرومیت آل کثیر و رفتن خلیل زاده، این تیم 
در ۲ پست دفاع و مهاجم بازیکن شاخصی ندارد؛ پرسپولیسی 
که ۳ هفته دیگر باید در فینال لیگ قهرمانان آسیا حاضر شود 
و این کمبود بازیکن ممکن است برای آنها دردسرساز شود. 
»وطن امروز« برای بررس�ی وضعیت پرس�پولیس با سهراب 

انتظاری، پیشکسوت این باشگاه گفت و گو کرد. 
***

  پرسپولیس توانست در هفته دوم لیگ برتر به نخستین برد 
خود در لیگ بیستم برسد؛ بازی با صنعت نفت چطور بود؟

الان اوایل فصل اس��ت و نمی توان توقع داشت تیم ها بازی 
زیبای��ی را انجام دهند. آنه��ا در 6-5 هفته اول تنها به دنبال 
امتیاز گرفتن هس��تند و اقتص��ادی بازی می کنند، چون تازه 
از ش��رایط بدنسازی خارج شده اند. پرسپولیس به دلیل اینکه 
بازی آسیایی داشته، همچنان روند خوب خودش را ادامه داده 
است. به نظرم پرسپولیس بد بازی نکرد و صنعت نفت آمده بود 
یک امتیاز کسب کند. پرسپولیس موقعیت های خوبی داشت و 

مستحق پیروزی بود. 
  در این بازی پرسپولیس مهاجم شاخصی نداشت و مهدی 
عب�دی، بازیکن جوان�ان تیم در ترکیب اصل�ی قرار گرفت؛ 

به نظر ش�ما تیم بزرگی مثل پرسپولیس نباید به فکر خرید 
مهاجم بزرگ می بود؟

با نظر شما موافقم. تیم بزرگی مثل پرسپولیس، بازیکنان 
بزرگ هم می خواهد، البته بی احترامی به بازیکنان جوان تیم 
نش��ود. پرسپولیس به یک مهاجم ششدانگ نیاز دارد. مقابل 
صنعت نفت آبادان هم موقعیت های  زیادی خلق شد اما به گل 
منتهی نشد. ما آخر این ماه باید در فینال لیگ قهرمانان بازی 
کنیم که قطعا این همه موقعیت ایجاد نمی شود و باید از کمترین 
موقعیت ها بهترین استفاده را کرد. مهدی عبدی بازیکن جوانی 
اس��ت و فکر می کنم خوش شانس است که دارد فیکس بازی 
می کند. به او می خواهم بگویم این فرصت را غنیمت بشمارد. 
شانس فیکس شدن در خانه هر بازیکنی را نمی زند. اگر نتواند 
توانایی خودش را نش��ان دهد، این ش��انس و فرصت از دست 
م��ی رود. اگر عب��دی بتواند یکی دو گل در لیگ بزند، قطعا با 
انگیزه بیشتر در فینال آسیا بازی خواهد کرد. به هر حال اگر 
ما بخواهیم با همین نفرات و بدون مهاجم ششدانگ مسیر را 
ادامه دهیم، به چالشی بزرگ برخواهیم خورد. امیدوارم تدبیری 
اندیشیده شود که پرسپولیس بتواند بازیکن آزاد خریداری کند. 

  مهدی خانی به کار پرسپولیس می آید؟
نمی توان بازیکنی را که در شهرخودرو بازی کرده با بازیکنی 
که در پرسپولیس بازی می کند، مقایسه کرد؛ بازی کردن در 
تیم های بزرگ ش��رایط متفاوت��ی دارد. امیدوارم مهدی خانی 
خودش را سریع تر با تیم وفق دهد و بتواند به کمک پرسپولیس 

بیاید. 
  پرسپولیس خیلی زود خریدهایش را انجام داد اما با وجود 
خریدهای خوب، تیم در ۲ پس�ت دفاع و حمله دچار کمبود 

بازیکن شده است. 
ببینید! سیدجلال حسینی برای فوتبال ایران خیلی زحمت 
کشیده است اما به نظر من یک فوتبالیست باید در اوج فوتبالش 
را کنار بگذارد و راه را برای جوانان باز کند. سیدجلال قرار نیست 
تا 5۰ س��الگی بازی کند. متأسفانه پرسپولیس دست و بالش 
بسته است و ناچار است با رفتن خلیل زاده از تیم، از او استفاده 
کند. بازیکن هر چقدر هم خوب باشد توانایی زمان ۳۰ سالگی 
خود را ندارد. به نظر من سیدجلال باید فینال لیگ قهرمانان 
را به عنوان بازی خداحافظی انتخاب کند. ما قطعا برای ادامه 
راه به مدافع نیاز داریم، اگرنه به مشکل می خوریم. ۲ بازی ای 
که از پرسپولیس دیدیم برخلاف بازی در لیگ قهرمانان آسیا، 
شاداب بازی نکرد. ما هم در پست دفاع و هم در پست حمله 

نیاز به بازیکنان جدید داریم. 
  صحب�ت از لی�گ قهرمانان آس�یا کردید؛ فک�ر می کنید 
پرسپولیس بتواند این  بار از سد شرقی ها عبور کند و قهرمان 

این رقابت ها شود؟
پرسپولیس کار واقعاً سختی در فینال لیگ قهرمانان خواهد 
داشت اما قهرمانی دور از دسترس نیست. این دیدار تک بازی 
و به نظرم بهترین فرصت برای قهرمانی در آسیا همین امسال 

است. با غیرت بازیکنان قهرمانی امکان پذیر خواهد بود. 
  مدیریت جعفر سمیعی را در پرسپولیس چطور می بینید؟

من اصلا ایشان را نمی شناسم. ما دقیقا از چاله افتادیم به 
چاه. این تغییرات فرقی به حال پرسپولیس نکرده و همه این 
انتخاب ها با نظر وزیر ورزش اس��ت. آنطور که من ش��نیده ام 
سمیعی مدیر حراست وزارت ورزش بوده است و فکر می کنم 
او نمی داند مدیریت کردن در پرس��پولیس چگونه اس��ت. به 

نظرم وضعیت پرسپولیس بدتر هم خواهد شد. ما سرمایه های 
خوبی امثال دادکان، مایلی کهن، کلان��ی، پروین و... را داریم 
که فوتبالی هستند اما از آنها استفاده نمی کنیم. فکر می کنم 
با وجود مدیرانی که در پرسپولیس هستند، اتفاق مثبتی در 

تیم نخواهد افتاد. 
  در خبرها شنیدیم حکم پرونده گابریل کالدرون، مربی فصل 
گذشته پرسپولیس هم بزودی صادر می شود؛ این همه بدهی 

ناشی از چیست؟
وقتی یک نفر را به عنوان مدیر انتخاب می کنید باید از او 
حساب و کتاب بخواهید. هر مدیری که به این تیم می آید، بدهی 
به جا می گذارد و می رود. هیچ موقع از مدیر س��وال نمی شود 
درآمد و هزینه های باش��گاه در زمان ش��ما چقدر بوده است؟ 
کسی از انصاری فرد و رسول پناه و مدیران فصول گذشته سوالی 
کرده است؟ متأسفانه هر کسی می آید، ساز خودش را می زند و 
می رود. هیچ  موقع حسابرسی در باشگاه انجام نمی شود، چون 
وزارت خودش این مدیران را انتخاب کرده و هیج موقع چاقو 
دسته خودش را نمی برد. چرا پرسپولیس به عنوان تیمی بزرگ 

باید این همه بدهی و مشکلات داشته باشد؟
   با این حجم از بدهی، به نظر ش�ما وزارت ورزش به وعده 

خود عمل می کند و امسال سرخابی ها خصوصی می شوند؟
من س��ال 8۰ به پرسپولیس آمدم و از آن زمان می گفتند 
این تیم قرار اس��ت خصوصی ش��ود. ۲۰ س��ال از آن ماجرا 
گذش��ته و همچنان تیم دولتی است. من فکر نمی کنم حالا 
حالاها پرسپولیس و استقلال خصوصی شوند. آنها دارند با این 
صحبت ها هواداران را بازی می دهند. مطمئن باشید این ۲ تیم 

خصوصی نخواهند شد.

گفت وگوی »وطن امروز« با سهراب انتظاری درباره وضعیت پرسپولیس
 و پیشنهاد او به سیدجلال

بعد از فینال 
خداحافظی کن!

چهار شنبه ۵ آذر 1۳99
وطن امروز     شماره ۳081

چه کسی مسؤول این چهره زشت است؟

»فوران« بداخلاقی

قطر چگونه بدبینی جهانی را تغییر داد؟

میزبان لایق

منطق سرمایه گذاری دولت در زمان تحریم

زهرهفلاحزاده
خبرنگارورزشی



انتخاب��ات  گ�روه بین المل�ل: 21 روز بع��د از برگ��زاری 
ریاس��ت جمهوری آمریکا، دونالد ترامپ دیروز در توئیتی از 
رئیس سازمان خدمات عمومی آمریکا خواست روند انتقال 
قدرت را انجام دهد. هرچند با این توئیت به نظر می رسید 
وی ب��ا انتقال قدرت به بای��دن در 20 ژانویه موافقت کرده 
است؛ اما ترامپ در توئیتی دیگر تلویحا اعلام کرد این دستور 
به معنای تأیید نتایج انتخابات نیست. وی در توئیتر نوشت: 
»به یاد داشته باشید سازمان خدمات عمومی فوق العاده بوده 
و امیلی مورفی، وظیفه اش را عالی انجام داده ولی سازمان 
خدمات عمومی تعیین نمی کند چه کس��ی رئیس جمهور 

بعدی ایالات متحده خواهد بود«. 
روند انتقال قدرت پروس��ه ای اس��ت که بر اس��اس آن 
بخش های مختلف دولت آمریکا از جمله بخش های امنیتی و 
دفاعی به رئیس جمهوری منتخب آمریکا تا مدت باقیمانده تا 
20 ژانویه گزارش هایی درباره اوضاع و روند کاری خود ارائه 
می کنند. در همین ارتباط رسانه های آمریکا دیروز گزارش 
دادند س��ازمان خدمات عمومی آمریکا به جو بایدن اطلاع 
داده آماده پیشبرد روند انتقال قدرت است. بر اساس قوانین 
آمریکا، رئیس سازمان خدمات عمومی آمریکا مرجع اصلی 
تایید آغاز روند انتقال قدرت در آمریکاست و خودداری این 
سازمان با استدلال تداوم مباحث شکایت های انتخاباتی تا 

دیروز سبب گله مندی چندباره بایدن هم شده بود. 
با این حال س��ازمان خدمات عمومی آمریکا در نامه ای 
به تیم بایدن اعلام کرده او در انتخابات برنده ش��ده است. 
»امیلی مورفی« رئیس  این سازمان به بایدن گفته می تواند 
رون��د انتقال قدرت را آغ��از کند. ماجرای موافقت ترامپ با 
انتقال قدرت مثل خیلی اتفاقات دیگر با یک توئیت آغاز شد 
که وی نوش��ت: می خواهم از امیلی مورفی، رئیس سازمان 
خدمات عمومی به خاطر فداکاری سرسختانه و وفاداری اش 
به کشورمان تشکر کنم. او مورد آزار، تهدید و سوءاستفاده 

قرار گرفته است و من نمی خواهم شاهد وقوع این اتفاقات 
ب��رای او، خانواده اش و کارکنان س��ازمان خدمات عمومی 
باش��م. پرونده ما با قدرت ادامه دارد و ما این مبارزه خوب 
را ادامه می دهیم و معتقدم پیروز می ش��ویم. با وجود این، 
من در راس��تای منافع کشورم، توصیه کرده ام امیلی و تیم 
او کارهای لازم درباره پروتکل های اولیه را انجام دهند و به 

تیم خودم هم گفته ام همین کار را انجام دهند. 
واکنش تیم بایدن ■

در پ��ی این بیانی��ه تیم انتقال قدرت ج��و بایدن اعلام 
کرد اکنون که س��ازمان خدمات عموم��ی آمریکا پیروزی 
بایدن در انتخابات ریاس��ت جمهوری را تأیید کرده ، اعضای 
این تیم طی روزهای آت��ی با مقام های دولت فدرال دیدار 
خواهن��د کرد. ی��ک مق��ام آمریکایی ه��م در گفت وگو با 
خبرگزاری آسوشیتدپرس تصریح کرد تصمیم ترامپ برای 
آغاز روند انتقال قدرت به بایدن بعد از شکست تلاش های 
تیم حقوقی اش در برگرداندن نتیجه انتخابات به نفع او در 
ایالت های کلیدی گرفته ش��د. هرچند ساعتی قبل تر از آن 
هم مقام های مس��ؤول انتخابات در ایالت میشیگان نتیجه 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا را تأیید و جو بایدن را در 

این ایالت برنده اعلام کردند. 
هدف ترامپ چیست؟ ■

دعوت به ش��ورش، دعوت به برگزاری تجمعات خیابانی 
و نگه داش��تن هواداران در کف خیابان سناریوهایی بود که 
برخی تحلیلگ��ران معتقد بودند ترام��پ از آنها در صورت 
شکست در انتخابات استفاده خواهد کرد. این اتفاق نه تنها 
نیفت��اد، بلکه ترامپ حالا می کوش��د حضور خود در آینده 
سیاست آمریکا را تضمین کند. اگر چه به نظر می رسد روند 
انتقال قدرت به بایدن از دیروز آغاز شده اما اینگونه به نظر 
می رسد که ترامپ با دوراندیشی سیاسی خود راه متفاوتی 
را در پیش گرفته که هم اعتراض خود به سیستم انتخاباتی 

را حفظ کند و هم خود را در مقابل ساختار قرار ندهد. 
ترامپ حتی اگر 4 سال دیگر بخواهد به قدرت بازگردد، 
ب��از از ام��روز جو بایدن جوان تر اس��ت و همین هم او را به 

انتخابات 2024 آمریکا امیدوارتر می کند. 
بحث دیگری نیز این روزها مطرح است و آن اینکه یکی از 
دلایل عجله ترامپ برای تخلیه سربازان آمریکا از افغانستان 
و عراق و کاهش تعداد س��ربازان مستقر در این 2 کشور به 
2500 نف��ر و برنامه خروج کامل نظامیان تا ماه مه  س��ال 

2021 همان چیزی است که از آن به عنوان تله ای تاریخی 
برای بایدن نام برده می ش��ود. بایدن حالا با موافقت ترامپ 
20 ژانویه وارد کاخ سفید می شود اما در نخستین روز خود 
باید تصمیم بگیرد آیا به حرف متحدان آمریکا برای افزایش 
نظامیان آمریکایی در عراق و افغانستان گوش کند یا آنکه 
به سیاس��ت ترامپ ادامه دهد. با توجه به مخالفت گسترده 
مردم آمریکا با ادامه حضور نظامیان آمریکایی در افغانستان 
و عراق، بای��دن اگر آنچنان که در طول مبارزات انتخاباتی 
از مخالفت خود با خروج س��ربازان آمریکایی گفت، بخواهد 
تعداد سربازان را اضافه کند، آن وقت ترامپ به قهرمانی در 
چش��م مردم آمریکا تبدیل خواهد شد. ترامپ انگار حساب 
ویژه ای روی این موضوع باز کرده و آن را دور از دس��ترس 

خود نمی بیند. 
ترامپ: هرگز به شکست اعتراف نمی کنم ■

اگر چه ترامپ دس��تور آغاز روند انتقال قدرت به بایدن 
را صادر کرده اما همزمان اعلام کرده از طریق ساختارهای 
قانون��ی آمری��کا به اعتراض خود به نتیج��ه انتخابات ادامه 
می دهد. به مفهوم دیگر ترامپ که در 21 روز گذشته بارها 
از تقلب در انتخابات س��خن گفته، همچنان معتقد اس��ت 
بایدن با تقلب سیستماتیک توانسته الکترال های بیشتری 
را کسب کند اما در مقام عمل از همان روز اول تلاش کرد 
اعتراض خود را در چارچوب های قانونی آمریکا پیش ببرد. 
ترام��پ بعد از آنکه به ص��ورت توئیتری موافقت خود با 
آغ��از روند انتق��ال را اعلام کرد، در چند توئیت بعدی خود 
انتخابات آمریکا را بار دیگر فاسد خواند. رئیس جمهور آمریکا 
در توئیت دومش نوش��ت: آنچه به سازمان خدمات عمومی 
اجازه داده شده انجام دهد، کار مقدماتی با دموکرات هاست 
و این موضوع باید با ادامه پیگیری موارد مختلف شکایت های 
حقوقی ما از تقلب و تخلف در انتخابات انجام  شود؛ انتخاباتی 
که به عنوان فاس��دترین انتخابات در تاریخ سیاسی آمریکا 
ثبت خواهد شد. ما داریم با بیشترین سرعت پیش می رویم. 
هرگ��ز نتایج ]برآمده از[ آرای تقلبی و دومینیون )نرم افزار 

جنجالی انتخابات( را تایید نخواهم کرد. 
حمل��ه لفظ��ی دوب��اره ترام��پ ب��ه انتخاب��ات اخی��ر 
ریاست جمهوری آمریکا و اشاره او به نرم افزار دومینیون در 
حالی اس��ت که پیش از این »سیدنی پاول« از اعضای تیم 
وکلای رئیس جمهور آمریکا گفته بود افشاگری هایی وجود 
دارد ک��ه می گوید نرم افزار رأی گیری ش��رکت دومینیون، 
میلیون ها رأی ترامپ را حذف کرده است. این در حالی است 
که سازمان امنیت زیرساخت و فضای سایبری وزارت امنیت 
داخلی آمریکا ادعاها علیه این نرم افزار را رد و نقایصی که در 
آن رخ داده را ناشی از خطای انسانی توصیف کرده است. این 
سازمان همچنین اعلام کرده هیچ شواهدی از حذف یا گم 
 شدن یا تغییر آرای انتخاباتی توسط این نرم افزار وجود ندارد. 

وزیر خارجه عراق به مسکو رفت
فؤاد حس��ین، وزیر خارجه عراق دیروز به مسکو رفت 
و با سرگئی لاوروف همتای روس خود دیدار کرد. احمد 
الصحاف، سخنگوی وزارت خارجه عراق اعلام کرد حسین 
به دعوت همتای روس خود به مسکو رفته است. وی در 
ادامه گفت:  هیأت همراه ترکیبی از مسؤولان وزارت  خارجه، 

نفت،  بازرگانی و کمیته روابط خارجی است. 

 ورود یک کاروان نظامی ترکیه
 به سوریه

منابع خب��ری معارض از ادامه رون��د تقویت مواضع 
نظامیان ترکیه در استان ادلب واقع در شمال غرب سوریه 
خبر می دهند. پایگاه خبری معارض »جس��ر« به نقل از 
شاهدان عینی گزارش داد یک کاروان نظامی متعلق به 
ارتش ترکیه، پس از عبور از گذرگاه مرزی کفرلوسین در 
مرزهای مشترک با سوریه، وارد این کشور شد. این شاهدان 
گفتند این کاروان صبح دیروز از شهرک »المسطومه« در 
ادلب عبور کرد و مقصد آن، جنوب ادلب بوده اس��ت. به 
گفته این افراد، بیشتر این کاروان از سلاح های سنگینی 
مانند تانک و نفربر تشکیل شده بود. به گزارش این پایگاه، 
تجهیزاتی که ارتش ترکیه اخیرا وارد س��وریه کرده، در 
مقرهای نیروهای این کش��ور در منطقه »جبل الزاویه« 

توزیع شده است. 

معاون غنی: آمریکا به طالبان 
اعتماد به نفس کاذب داده است

امرالله صالح، معاون اول رئیس جمهوری افغانستان در 
واکنش به تشدید خشونت ها از سوی طالبان تاکید کرد 
روش غلط مذاکرات 2 سال اخیر دوحه به رهبری آمریکا 
به طالبان اعتمادبه نفس کاذب داده  است. صالح دیروز گفت 
تحقیقات پیرامون حملات راکتی به شهر کابل ادامه دارد 
و در روزهای آینده نتایج آن در اختیار رس��انه ها و مردم 
قرار خواهد گرفت. وی افزود: متاسفانه جنگ شدت گرفته 
و روش غلط و اشتباه آمیز مذاکرات در 2 سال گذشته با 
گروه تروریستی طالبان در دوحه باعث شد که این گروه 
به جای فکر کردن به صلح، صاحب اعتماد به نفس کاذب 

شود و سطح خشونت را بالا ببرد. 

 جوزف بورل: جنگ در افغانستان
 باید فورا متوقف شود

رئیس دفتر معاونت سازمان ملل متحد در افغانستان 
دیروز در دومین روز »کنفرانس ژنو 2020« گفت سطح 
خش��ونت ها در افغانستان بسیار زیاد است و باید کاهش 
یابد. دبرا لاینز افزود: مردم افغانس��تان ش��اهد فساد در 
دستگاه های اداری هستند و این موضوع باید پایان یابد. 
نماینده سازمان ملل با تاکید بر اینکه گفت  وگوهای صلح 
یک کار دشوار است، تصریح کرد: ما از مذاکره کنندگان 
2 هی��أت می خواهیم که در میز گفت وگوها بمانند. وی 
در ادامه س��خنان خود با اعلام حمایت س��ازمان ملل از 
افغانس��تان، خاطرنش��ان کرد: مردم افغانستان نیازمند 
حفظ دستاوردهای گذشته هستند و جامعه جهانی نیز 
از این اقدام حمایت خواهد کرد و افغانستان باید به جلو 
قدم بگذارد و هیچ گاه به عقب بازنخواهد گش��ت. جوزف 
بورل، مسؤول سیاس��ت خارجی اتحادیه اروپایی نیز در 
این کنفرانس مجازی گفت: سطح خشونت در افغانستان 
افزایش یافته و نیاز است همین الان جنگ در این کشور 
متوقف ش��ود. وی در ادامه تاکید کرد که دستاوردهای 
دموکراتی��ک از جمله حقوق زن��ان باید در آینده حفظ 
شود. در نشست 2020 افغانستان، برنامه تعهدات مالی و 
حمایت  سیاسی کشورهای کمک کننده برای 4 سال آینده 
روشن می شود اما برخی از این کشورها، میزان کمک های 
یک ساله خود را نیز اعلام می کنند. از افغانستان تنها وزرای 
خارجه و دارایی در مقر برگزاری کنفرانس حضور می یابند 
و این نشست از سوی وزرای خارجه افغانستان و فنلاند 

رهبری می شود. 

 تأیید حضور 2 هزار داعشی
 در شمال بابل و بغداد

 وزیر دفاع عراق دیروز تایید کرد که هنوز دست کم 
2 هزار داعشی در شمال بابل، بغداد و مناطق آزادشده 
حضور دارند. گروه اطلاعاتی الصقور وابس��ته به وزارت 
کشور عراق نیز در گزارشی، تداوم فعالیت بقایای داعش 
در این کشور را تایید کرد و گفت که این گروه طی تنها 
10 ماه گذش��ته، 11 هزار متهم تحت تعقیب جنایات 
تروریس��تی، کیفری، قتل، جعل، اخاذی الکترونیکی و 
مواد مخدر را دستگیر کرده است. جمعه عناد السعدون، 
وزیر دفاع عراق همچنین گفت دست کم 2 هزار داعشی 
در ش��مال بابل، بغداد و مناطق آزادشده حضور دارند. 
بخش اعظم این افراد را محلی ها تشکیل می دهند که در 
نزدیکی روستاهایی که شاهد حملات تروریستی هستند، 
ساکن شده اند. به نوشته المعلومه، وی گفت: داعش از 
سلاح های پیش��رفته ای چون سلاح های تک تیراندازی 
که می تواند هدف را از فاصله 2 کیلومتری نشانه بگیرد، 
برخوردار است. عناد تایید کرد ۹0 درصد عملیات های 
تروریستی به دلیل اهمال نیروهای امنیتی و شهروندان با 
موفقیت انجام می شود. با این وجود تسلط داعش بر این 
مناطق غیرممکن است اما نیروهای ارتش نمی توانند همه 
مناطق در عراق بویژه مناطق صحرایی را تحت کنترل 

کامل خود داشته باشند. 

 سقوط یک بالگرد
 در جنوب فلسطین اشغالی

برخی منابع صهیونیستی دیروز گزارش دادند که یک 
بالگرد در منطقه میشمار هانیگیف در جنوب فلسطین 
اشغالی سقوط کرده است. مرکز پخش رادیویی- تلویزیونی 
رژیم صهیونیستی در این باره گزارش داد نیروهای امدادی 
پس از دریافت گزارش در محل حاضر شده اند. گزارش های 
اولی��ه حاکی از آن اس��ت که این بالگرد غیرنظامی بوده 
اس��ت. پایگاه خبری »ش��هاب« نیز گ��زارش داد در پی 
سقوط بالگرد یادشده 2 نفر مجروح شده اند که حال آنها 

بسیار وخیم است. 

دور دنیا

بین الملل

 رئیس جمهور آمریکا دیروز  از موافقت خود
 با آغاز روند انتقال قدرت به بایدن خبر داد

عقب نشینی 
تاکتیکی 

؟ ترامپ
ترامپ: این انتخابات به عنوان فاسدترین انتخابات در تاریخ سیاسی آمریکا ثبت خواهد شد، ما  هرگز نتایج 

 ]برآمده از[ آرای تقلبی  را تایید نخواهیم کرد
باراک اوباما، رئیس جمهوری پیشین آمریکا هم اعلام کرد تغییر فوری برخی سیاست های ترامپ امکان ندارد

نتانیاهو: بزودی به بحرین سفر می کنم
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی دیروز از تصمیم خود برای سفر به بحرین خبر داد. به 

گفته نخست وزیر رژیم صهیونیستی، آل خلیفه از وی دعوت رسمی کرده تا به بحرین سفر کند. این در 
حالی است که سفر نتانیاهو به عربستان سعودی با واکنش های منفی زیادی مواجه شده است. 

چهار شنبه ۵ آذر 1399
وطن امروز     شماره 3081

گروه بین الملل: پ��س از اذعان وزیر انرژی 
عربس��تان سعودی به حمله موشکی یمن 
به تأسیسات نفتی آرامکو در جده و اعلام هشدارهایی درباره 
اینکه این اقدام امنیت انرژی را هدف قرار داده است، مقامات 
یمنی صراحتا اعلام کردند هر هدفی را برای حمله به عربستان 
و کشورهای متجاوز عضو ائتلاف مشروع می دانند. نکته جالب 
توجه در این حمله دقت بالای موشک قدس2 بود که به گفته 
مقامات انصارالله، این موشک برای هدف قرار دادن ایلات در 

سرزمین های اشغالی است. 
اذعان وزیر سعودی به هدف قرار گرفتن آرامکو در جده ■

به گزارش »وطن امروز«، شامگاه دوشنبه چند ساعت پس 
از انتشار خبر حمله موشکی یمن به تأسیسات نفتی آرامکو 
در جده، وزیر انرژی عربستان سعودی به هدف گرفته شدن 
مخازن نفتی این کشور در شمال جده اذعان کرد. این اعلام 
پس از آن است که »یحیی سریع« سخنگوی نیروهای مسلح 
یمن، بامداد دوشنبه اعلام کرد یگان موشکی ارتش یمن موفق 
شده است با موشک هدایت پذیر »قدس 2« ایستگاه توزیع 
تأسیسات نفتی آرامکو در عربستان سعودی را هدف بگیرد. 
به گفته وزیر انرژی س��عودی، انصارالله محل توزیع تولیدات 
نفتی جده را هدف قرار داده اس��ت. بعد از اذعان وزیر انرژی 
عربستان به حمله موشکی انصارالله به تأسیسات نفتی آرامکو 
در جده، ائتلاف س��عودی نیز حمله انصارالله به تأسیس��ات 
توزی��ع فرآورده های س��وختی رژیم س��عودی را تایید کرد. 
سخنگوی ائتلاف سعودی بدون اشاره به محاصره و حملات 
به مراکز و زیرساخت های یمن، حملات انتقام جویانه انصارالله 

را تروریستی)!( قلمداد و ادعا کرد این حمله تنها توانمندی 
عربستان را هدف قرار نداده بلکه امنیت انرژی جهانی را هدف 
گرفته است. ائتلاف سعودی در عین حال ایران را به حمایت از 
انصارالله متهم کرد و مدعی شد ایران انصارالله را به سلاح های 
دقیق از نوع کروز و پهپادهای حامل بمب مجهز کرده است. 

صنعا: همه اهداف ما در کشورهای ائتلاف متجاوز، مشروع است ■
در پ��ی این حمله موش��کی و در واکنش به موضع ائتلاف 
سعودی، »عبدالعزیز بن حبتور« نخست وزیر دولت نجات ملی 

یمن با تبریک عملیات منحصر به فرد نیروهای مسلح یمن در 
هدف گرفتن تأسیس��ات نفتی آرامکو با موشک »قدس2« در 
گفت وگو با ش��بکه »المس��یره« اعلام کرد: تمام اهداف ما در 
کشورهای متجاوز، مشروع است. بن حبتور تأکید کرد اگر کسی 
خواهان صلح است باید از جنگ و محاصره دست بردارد، ادامه 
محاصره بدون پاس��خ باقی نمی ماند. وی ادامه داد: کشورهای 
ائتلاف متجاوز فرودگاه های ما را بسته  اند و فرودگاه های شان را 
برای دشمن صهیونیستی و عادی سازی روابط با آن باز کرده اند. 

بن حبتور تأکید کرد ایستادگی ملت یمن همچنان مانعی در 
مسیر عادی سازی تحقیرآمیز روابط عربی- صهیونیستی است. 

هدف نهایی قدس 2 ایلات است ■
علاوه بر نخس��ت وزیر دولت نج��ات ملی یمن، »عبدالوهاب 
المحبشی« عضو دفتر سیاسی جنبش انصارالله یمن هم گفت: 
موشکی که پالایش��گاه آرامکو در شهر جده عربستان سعودی 
را هدف گرفت در اصل برای ایلات )در س��رزمین های اش��غالی 
فلسطین( در نظر گرفته شده است. »عبدالوهاب المحبشی« در 
گفت وگو با شبکه المیادین گفت: »موشکی که جده را هدف گرفت، 
ارتقا خواهد یافت تا برد آن به بندر ایلات )فلسطین اشغالی( برسد«. 

مقام یمنی: توقف درگیری ها منوط به پایان تجاوز است ■
»نصرالدین عامر« معاون وزیر اطلاع رسانی دولت نجات ملی 
یمن ضمن تکذیب شایعات درباره مذاکرات محرمانه صنعا با 
عربستان سعودی گفت »از زمان آغاز تجاوز ]سعودی[، تماس 
مستمری از طریق میانجی ها وجود داشته است... ولی به این 
میزان که در رس��انه های ریاض از آن سخن گفته می شود، 
نرسیده است«. این مسؤول یمنی درباره از سرگیری حملات 
نیروهای یمنی به عمق عربستان سعودی تصریح کرد: »جنگ 
همچنان ادامه دارد. هیچ آتش بس یا توافقی در این نوع وجود 
ندارد که جنگ متوقف شود«. وی تأکید کرد: »آنچه تعیین 
می کند که چه زمانی متوقف کنیم یا چه زمانی بمباران کنیم، 
تداوم این تجاوز و همچنین محاس��بات نظامی، راهبردی و 
تاکتیکی اس��ت«. این مس��ؤول یمنی در پایان تصریح کرد 
گلوله باران مجدد عمق عربستان، در چارچوب عملیات تاکتیکی 
و جنگی است که در گرو محاسبات طرف های زیادی قرار دارد.

گروه  بین الملل: آتش بس در قره باغ برقرار 
شده است اما تبعات این مناقشه همچنان 
دامنگیر ارمنستان و مقامات دولت آن است. پس از برکناری وزیر 
دفاع و استعفای وزیر خارجه ارمنستان در یک هفته گذشته، دیروز 
معاون وزیر دفاع ارمنستان نیز برکنار شد. این در حالی است که 

رئیس جمهور ارمنستان خواستار انحلال کابینه شده است. 
نخست وزیر ارمنستان معاون وزیر دفاع را برکنار کرد ■

به گزارش »وطن امروز«، »نیکول پاش��ینیان« نخس��ت وزیر 
ارمنستان، دیروز )سه شنبه( »گابریل بالایان« معاون وزیر دفاع را از 
سمت خود برکنار کرد. روز جمعه گذشته نیز »آرمن سرکیسیان« 
رئیس جمهور ارمنستان ۳ وزیر کابینه پاشینیان را برکنار کرد. در 
این دستور »دیوید تونویان« وزیر دفاع، »فیلیکس تسولاکیان« 

وزیر ش��رایط بحرانی و »زارویی باتویان« وزیر کار برکنار ش��دند. 
پیش از آن رسانه ها از استعفای »زهراب مناتساکانیان« وزیر خارجه 
ارمنستان تحت فشار »نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان خبر 
داده بودند. در پی تشدید اعتراضات در ارمنستان در پی توافق با 
جمهوری آذربایجان درباره منطقه »قره باغ کوهستانی«، »آرمن 
سرکیسیان« رئیس جمهور ارمنستان دوشنبه هفته گذشته طی 
یک سخنرانی، بر لزوم استعفای دولت و برگزاری انتخابات زودهنگام 
تأکید کرده بود اما این س��خنان با مخالفت نخس��ت وزیر مواجه 

شد و او از عزم خود برای ماندن در قدرت و حفظ دولت صحبت کرد. 
نگرانی از افزایش حضور نیروهای بین المللی در قره باغ ■

در حالی که نگرانی ها از ابتدا درباره حضور نیروهای بیگانه در 
منطقه قره باغ وجود داشت، اکنون »پیتر ماورر« رئیس کمیته 
بین المللی صلیب س��رخ در مصاحبه ای از تصمیم این سازمان 
ب��رای افزای��ش 4 برابری اعضای تیم صلیب س��رخ در منطقه 
مورد مناقشه قره باغ خبر داد. این اعلام افزایش نیرو پس از آن 
صورت گرفته است که اخباری مبنی بر انفجار مین های کنار 

جاده ای در منطقه مخابره ش��ده است. این در حالی است که 
یگان مهندس��ی ارتش روسیه در حال پاکسازی مناطق آلوده 
به مین اس��ت.  رئیس کمیته بین المللی صلیب سرخ در ادامه 
گف��ت: با افزایش یافتن نزاع و درگیری در قره باغ، این منطقه 
نیازمند این اس��ت که ما تلاش های بیش��تری در آنجا داشته 
باشیم. بودجه تیم صلیب سرخ در قره باغ پیش از درگیری در 
آنجا 10 میلیون فرانک س��وییس بود اما برای سال آینده 45 
میلیون فرانک ش��ده اس��ت و این یعنی ما باید حضور خود را 
در قره باغ 4 برابر کنیم. این در حالی است که این درگیری ها 
پایان یافته است. نگرانی ها درباره حضور نیروهای صلیب سرخ 
بر اساس تجربه حضور کلاه سفیدها در سوریه و تحولات پس 

از آن است.

سعودی ها حمله موشکی مقاومت یمن به تأسیسات نفتی خود را تأییدکردند

وش آتش  در آرامکو خر

پس از برکناری  وزیر دفاع و  استعفای وزیر خارجه ارمنستان، نخست وزیر این کشور معاون وزیر دفاع را برکنار کرد

تبعات ادامه  دار مناقشه قره باغ برای منطقه

یمن

قره باغ

    پنتاگون: همه منابع و خدمات را در دسترس تیم انتقالی بایدن قرار  می دهیم     
اندکی بعد از آنکه سازمان خدمات عمومی آمریکا اعلام کرد روند انتقال قدرت به بایدن را آغاز کرده است، وزارت دفاع 
آمریکا هم در بیانیه ای اعلام کرد: بر اساس تشخیص رئیس اداره کل خدمات عمومی آمریکا، پنتاگون با تیم بایدن- هریس و 
فردی که آنها به عنوان رئیس تیم بررسی آژانس وزارت دفاع تعیین کرده اند، تماس گرفت. طبق اساسنامه، سیاست پنتاگون 
و تفاهمنامه میان کاخ سفید و تیم بایدن-هریس، ما فورا اجرای برنامه مان برای حمایت از تیم انتقالی بایدن را آغاز خواهیم 
کرد. به گفته پنتاگون، نیروی ضربت انتقالی وزارت دفاع تمام ارتباطات این وزارتخانه با تیم بایدن-هریس را برنامه ریزی 
و هماهنگ خواهد کرد. در ادامه این بیانیه آمده است: وزارت دفاع آماده ارائه خدمات و پشتیبانی های پس از انتخابات به 
روشی حرفه ای، منظم و کارآمد است به طوری که متناسب با انتظارات عمومی از این وزارتخانه و تعهد ما به امنیت ملی باشد.

تغییر فوری در سیاست های 
ترامپ امکان ندارد

ب�اراک اوبام�ا، رئیس جمهوری پیش�ین آمریکا 
ک�ه حالا مع�اون خ�ود را در کاخ س�فید می بیند، 
ای�ن روزها تلاش زیادی می کن�د تا انتظارات مردم 
آمری�کا از بایدن را تعدیل کن�د. وی در گفت و گو با 
واشنگتن پس�ت گفته تغییر سیاس�ت های دونالد 
ترامپ توس�ط جو بایدن زمانبر اس�ت و فورا اتفاق 
نخواهد افت�اد.  اوباما به چرخش هایی که در دوران 
ترامپ رخ داده اش�اره کرد و گفت: چنین اقداماتی 
می توان�د موانعی بر س�ر راه ورود به توافقات ایجاد 
کند، به گونه ای که نمی توان کاملا اطمینان داش�ت 
آیا دولت بعدی این سیاس�ت ها را تغییر خواهد داد 
یا خیر؟ وی گفت: لطماتی وارد شده که خارج شدن 

از آنها زمانبر خواهد بود.



فرهنگوهنر
حضرتامیرالمؤمنین)ع(:

جوينده ادب، دورانديش تر از جوينده طلاست.

امینخیام:پنجم آذرماه، سالروز ارتحال آیت الله شیخ علی 
سعادت پرور )پهلوانی تهرانی( است که از حلقه اول شاگردان 
مرحوم علامه طباطبایی بودند. فقیهی عارف و سالکی واصل 
ک��ه رهبر حکیم انقلاب ایش��ان را نمونه واقعی زهد و تقوا 

معرفی کردند. 
به گزارش »وطن امروز«، هجرت علامه طباطبایی به شهر 
مقدس قم، آغازگر فصل جدیدی در تاریخ حوزه علمیه بود. 
از سرچش��مه زلال قل��ب و روح علامه طباطبایی، رودهای 
ش��فاف و پربرکتی در فضای حوزه علمیه منشعب شد که 

یکی از آنها مرحوم شیخ علی سعادت پرور بود. 
حضرت آیت الله سعادت پرور )قدس سره(، از جمله عالمان 
وارسته و بزرگی بود که با اشتیاق، همت و استقامت والا، گام 
در طریق روحانی و س��فر معنوی نهاده و در منزل توحید، 

تمکن پیدا کرده بود. 
استاد پهلوانی تهرانی )قدس سره( توجه خاصی به تهذیب 
نفس و مسائل سیر و سلوکی طلاب داشت و عمر شریف خود 
را وقف این مسؤولیت الهی کرده بود. ایشان در این راه که راه 
انبیا و اولیا است، از هیچ تلاش و کوششی فروگذار نمی کرد. 
همت والای این عالم وارس��ته تا جایی بود که حتی در 
روزهای کهولت و بیماری نیز به هیچ وجه، ارتباط سلوکی، 
درس و جلس��ات معنوی و روحانی خود را تعطیل نکرد و 
تا آخرین روزهای عمر ش��ریفش با ش��ور و اشتیاق و تعهد 
الهی، با مهر و محبت وصف ناش��دنی، به تربیت ش��اگردان 

خود ادامه داد. 
حضرت آیت الله خامنه ای در نشستی با جمعی از اساتید 
ح��وزه علمیه که پس از وفات آیت الله س��عادت پرور برگزار 
شد، در توصیف سیره معنوی این عارف پارسا اظهار داشتند: 
طه��ارت و پاکیزگی واقعی را آش��یخ علی آقای پهلوانی در 
طول 80 سال زندگی خود گذراند و زهد و تقوای واقعی و 
بی رغبتی به دنیا به معنای حقیقی کلمه در این مرد وجود 
داشت. اینها خوبان زمان ما هستند و ما آنها را نمی شناسیم. 
ما وقتی در جریان معمولی زندگی دنیا سیر می کنیم خیال 
می کنیم همه دنیا همین است در حالی که در این عمق ها 
چیزها هس��ت و الان هم هس��ت. در روای��ت آمده »إنَّ الله 

أخَفی أرَبعهٌ فی اربعه«؛ خداوند ۴ چیز را در ۴ چیز مخفی 
نگه داش��ته است. یکی همین است که بندگان خاص خود 
را در بین آحاد مردم پنهان کرده اس��ت، می آیند و در بین 
جمعیت می نشینند و آدم با آنها صحبت می کند، هر چند 
به باطن ش��ان راه پیدا نمی کند، در حالی که آن باطن یک 
دریا اس��ت، یک غوغایی است که گردون ها و گیتی هاست 

مرغ دل را. 
رهبر معظم انقلاب افزودند: مرحوم آشیخ علی آقا در خانه 
نشسته بود و مریدان و دوستان ایشان سراغ شان می رفتند و 
همین راه را ذره ذره در دل اینها هم باز می کرد و هر کسی 
به قدر استعدادش بهره می برد. اخوی خودم نقل می کردند 
که به مشهد رفته بودم دیدم آشیخ علی آقا آنجاست، گفتم 
ما بیرون مش��هد هستیم شما هم تشریف می آورید؟ گفت 

نه. گفتم هوای مش��هد خیلی گرم اس��ت شما هم تشریف 
بیاورید. گفت نه می ترسم چیزی تقسیم کنند من نباشم.

پایمواعظآیتاللهسعادتپرور ■
اگرچه در این مجال کوتاه فرصت پرداختن به آموزه ها و 
تعالیم این عارف پارسا و سالک واصل وجود ندارد اما برای 
اینکه رشحاتی از نورانیت آن پیر روشن ضمیر بر روح ما هم 
بتابد، برخی از مواعظ آیت الله سعادت پرور را در اینجا متذکر 
می شویم که سخن خوبان، غذای روح و جان آدمی است.

*ای عزیزان من! از هواپرستی کناره گیرید تا همه چیز 
به شما داده شود و بدانید آنچه در هواپرستی می جویید در 

ترک هوا یافت می شود. 
*ای عزیزان من! از همسرتان تشکر کنید هر چند غذایی 
که پخته ش��ور یا بد شده اس��ت. وقتی از غذا ابراز رضایت 

می کنید همس��رتان خوشحال می شود و این باعث رشد و 
پیش��رفت معنوی شما می ش��ود. یک بار من در جوانی در 
خانه با خانواده بداخلاقی کردم در عالم معنا به من گفتند 

20 سال ناله های تو بی اثر شد.
*ای عزیزان من! از کوچکی این اندیشه را در سر داشته 
باشید که تمام قدرت ها در کف عنایت حق است، هیچ کس 
نمی تواند اگر خدا نخواهد به من صدمه ای زند، من باید به 
وظیفه ام عمل کنم، ولو عالم با من دشمن شوند، اگر چنین 
شدید آن وقتی که به مقام و ریاست رسیدید یا آنکه وظیفه 

بزرگی برای شما پیش آمد، از عمل باکی ندارید. 
*ای عزیزان من! اگر می توانید در شبانه روز چند ساعتی 
یا لااقل 5 دقیقه را هم به فکر خود باشید، تا بر شما روشن 
ش��ود چه کاره هس��تید، برای چه هستید، کجا می روید تا 

عمر به غفلت نگذرد. 
*ای عزی��زان من! در امر ازدواج آنقدری که باید به فکر 
نجابت طرف باش��ید، به فکر جهات دیگر نباشید؛ چنانچه 
توانستید جمع بین نجابت و جهات دیگر بنمایید، چه بهتر 
و الا نجابت مقدم اس��ت. پس از ازدواج، دختران شما باید 
مراعات ش��وهران خود کنند و پس��ران ش��ما باید مراعات 
زناش��ویی بنمایند. زناش��ویی و ش��وهرداری هزاران شرط 
دارد، به کتبی که وظایف هر دو را نوشته اند رجوع نمایید.
*ای عزیزان من! در مقابل ش��یطان به واجبات و ترک 
معاصی بپردازید، هنگامی که قدرت معنوی تان افزوده شد 

به ترک مکروهات و انجام مستحبات بپردازید. 
*ای عزیزان من! اگر عم��ری بی خلوص، اعمال خود را 
انجام بدهید، مثل حیوانی هس��تید که برای روغن کش��ی 
شب و روز دور خود می چرخد اما راهی را طی نکرده است.
*ای عزیزان من! در عبادات مقید باشید به کیف نه کم.
*ای عزیزان من! اگر نفس را آزاد گذاشتید و مراقب آن 
نبودید و محاسبه اعمال نکردید و دوش به دوش غفلت عمر 

را گذراندید، از سوءخاتمه بترسید.
*ای عزیزان من! هیچ زمان از قبر و قیامت نترسید، بلکه 
از اعمال خود باید ترس��ید که شما را به چه خطرها بعد از 

این عالم مبتلا می کند. 

مصطفی رحماندوست، شاعر، نویسنده و مترجم کودک 
و نوجوان در یادداشتی درگذشت حجت الاسلام و المسلمین 
محمدحسن راستگو، مجری و کارشناس برنامه های کودک 

در دهه60 را تسلیت گفت. 
به گزارش »وطن امروز«، رحماندوست در بخشی از این 
یادداشت آورده است: من در برنامه کودک تلویزیون مسؤولیت 
داشتم و راستگو را نمی شناختم. یک روز دیدم آخوند جوان 
کوتاه قدی یکراست آمد کنارم نشست و سلام علیکم و بعد 
گفت من آمده ام برای بچه ها برنامه اجرا کنم. آن روزها کاملا 
اوضاع انقلابی بود. منش��ی داشتم ولی قاعده بر این بود که 
منشی مانع ورود کسی نشود. گفتم: آقاجان سن و سالی هم 
نداری که بگویم حاج آقا این کارها به شما نیامده. تلویزیون 
و تولی��د در آن دس��تگاه، حرفه ای تخصصی اس��ت. همین 

که دوربین را از اس��تودیو خارج 
کرده اید کافی است. لطفا بروید 

درس تان را بخوانید. 
اما راستگو میدان را خالی نکرد 
و گف��ت: من حاض��رم با بهترین 
هنرپیش��ه ها و مجری��ان برنامه 
کودک مسابقه بدهم و فی البداهه 

برنامه اجرا کنم. 
راس��تگو دلش می خواست با 

عب��ا و عمامه برنامه اش را اجرا کند، آن هم هفتگی و مرتب 
و با حضور بچه ها و پخش مس��تقیم. من می گفتم فقط یک 
بار اجرا کن آن هم تولیدی نه پخش مس��تقیم که فیلمش 
امکان ویرایش داشته باشد و حتما با لباس عادی. اختلاف نظر 

ما باعث ش��د که برنامه ای تولید 
نشود. 

دو، س��ه هفته بع��د آمد و به 
اجرای بدون عبا و قبا و عمامه و 
همچنین به تولیدی بودن برنامه، 
نه پخش مستقیم آن تن در داد. 
من و همراهان��م هم قول دادیم 
که اگر برنامه اش را پخش کردیم 
و گرفت »چند برنامه دیگر!« هم 
ادامه بدهیم. چند جلسه با پیراهن شلوار اجرا کرد. یواش یواش 
وسط برنامه نصف لباسش را پوشید و خلاصه در برنامه اعلام 

کرد روحانی است. 
با هم دوس��ت ش��دیم. خیلی هم دع��وا می کردیم چون 

اختلاف سلیقه داشتیم. همدیگر را دوست داشتیم. مرا دعوت 
می کرد برای طلبه های نوآموز کلاس های ادبیات کودکان یا 
قصه گویی درس بدهم. به خانه هم می رفتیم. با هم تا صبح 

آتاری و... بازی می کردیم. 
جز این روزگار اخیر که پس از درگذشت ناگهانی همسرش 
دل و دماغی نداشت، با هم زیاد درددل می کردیم و به خاطر 

اختلاف سلیقه ها، به پر و پای هم می پیچیدیم. 
حیف شد که رفت. حالا حالاها جای کار داشت. 

او که کار خداپسندانه اش را کرد و رفت اما اینها را برای 
آنهایی می گویم که از امروز در اندوه از دست رفتنش اشک 
تمساح می ریزند و دیروز در پی این بودند نام و نانش را آجر 
کنند. خوب اس��ت کرونا هست و مراسمی برای جولان این  

گونه ها اتفاق نمی افتد.

گروهفرهنگوهنر:کرونا تبدیل به بلای جان سینمای 
ایران شده است و متاسفانه برخی پیشکسوتان سینمای 
ایران را در مدت اخیر از ما گرفته است. کامبوزیا پرتوی از 
چهره های باسابقه سینمای ایران که تاثیر زیادی در حوزه 
سینمای کودک و البته ارتقای جایگاه فیلمنامه نویسی در 
سینمای ایران داشت، متاسفانه روز گذشته بر اثر ابتلا به 

بیماری کرونا به دیار باقی شتافت. 
نس��رین مرادی، همسر این کارگردان در گفت وگو با 
رس��انه ها تایید کرد کامبوزیا پرتوی صبح روز سه شنبه 
)۴ آذرماه( در بیمارستان »دی« از دنیا رفت. پرتوی که 
به دلیل عمل قلب به بیمارس��تان مراجعه کرده بود، به 

دلیل ابتلا به کرونا در بیمارستان درگذشت. 
»گلن�ار«و»گرب�هآوازهخ�وان«یادگاریهاییبرای ■

سینمایکودک
یکی از پایه های س��ینمای کودک در سینمای بعد از 
انقلاب بدون ش��ک کامبوزیا پرتوی بود. او در س��ال های 
ابتدایی دهه های 60 و 70 نقش بسیار پررنگی در تولید 
فیلم های ش��اخص س��ینمای کودک داش��ت. »ماهی«، 
»گلنار« و »گربه آوازه خوان« ۳ س��اخته سینمایی او در 
ده��ه 60 بود که نه تنها در آن دوره از س��وی مخاطبان 

کودک مورد توجه واقع ش��د، بلکه بعدها 
نیز در زمره ش��اخص ترین آثار سینمای 

کودک در ایران قرار گرفت. 
پرت��وی س��ال 67 فیلم س��ینمایی 

»گلن��ار« را س��اخت. ای��ن فیل��م 
زن��ده  بازیگ��ر  از  اس��تفاده  ب��ا 
و نقش پردازان��ی ک��ه پوش��ش 
حیوان��ات ب��ر تن داش��تند به 
خاطر برخورداری از موس��یقی 

متن بس��یار پرتحرک و 

طراحی صحنه و قصه جالبی که داش��ت تا س��ال ها بعد 
مورد توجه مخاطبان بود؛ بویژه موسیقی متن این فیلم 
که از جمله موس��یقی های ماندگار س��ینمای ایران شد. 
»گرب��ه آوازه خوان« دیگر تجربه این کارگردان در حوزه 
س��ینمای کودک در دهه 60 بود که 2 س��ال بعد تولید 
ش��د و آن نیز مورد توجه مخاطبان قرار گرفت و بعدها 

نیز بارها و بارها بازپخش شد. 
»افسانه دو خواهر«، »ننه لالا و فرزندانش«، »علی و 
دنی« دیگر تجربه های او در عرصه سینمای کودک بود 
که یا توس��ط خودش کارگردانی ش��د یا فیلمنامه آن از 
سوی پرتوی نوش��ته شد. مدتی پیش در سی وششمین 
دوره جش��نواره فیلم های کودک و نوجوان از تلاش های 

کامبوزیا پرتوی در عرصه سینمای کودک تقدیر شد. 
حکایتیکعمرفیلمنامهنویسی ■

اما پرتوی در کنار کارگردانی، قطعا نقش بسیار مهمی 
در حوزه فیلمنامه نویسی داشت و بسیاری از آثار شاخص 
سینمای ایران که توسط کارگردان های صاحب نام ساخته 
ش��دند، با فیلمنامه ای از کامبوزیا پرتوی جلوی دوربین 
رفته اند. هر چند پرتوی در مقاطعی از فعالیتش به دلیل 
همکاری با فیلمسازان پرحاشیه  ای همچون جعفر پناهی 
خود را وارد حاش��یه های اشتباه کرد اما او قطعا 
یکی از مهم ترین فیلمنامه نویسان سینمای 

بعد از انقلاب به شمار می آید. 
»م��ن تران��ه 15 س��ال دارم«، 
»دیش��ب بابات��و دی��دم آی��دا«، 
»هر ش��ب تنهایی« و »شب« ۴ 
همکاری مش��ترک او با رسول 
صدرعامل��ی بود ک��ه همگی 
در زم��ره آثار مه��م کارنامه 
صدرعامل��ی ق��رار می گیرن��د 
و  منتق��دان  توج��ه  م��ورد  و 

مخاطبان قرار گرفت. 
پرتوی ۴ بار موفق به دریافت 
سیمرغ بلورین بهترین فیلمنامه 
در جش��نواره فیلم فجر شد و از 
این نظ��ر در این زمینه رکورددار 

اس��ت. من ترانه 15 س��ال دارم، کافه ترانزیت، فراری و 
کامیون، ۴ اثری هس��تند که س��یمرغ بهترین فیلمنامه 

جشنواره فیلم فجر را برای پرتوی به ارمغان آوردند. 
او در کن��ار فیلمنامه نویس��ی در حوزه کارگردانی نیز 
بارها ش��انس خ��ود را امتحان ک��رد و تجربیات موفق و 
البته شکس��ت خورده ای نیز در این حوزه داشت. »کافه 
ترانزیت« یکی از مهم ترین این تجربیات بود که درخشش 
آن بر اعتبار کارنامه کاری پرتوی افزود. این فیلم علاوه بر 
گرفتن جایزه بهترین فیلمنامه بیست و سومین جشنواره 
فجر، س��یمرغ بهترین بازیگ��ر نقش اول زن را هم از آن 
خود کرد. »کافه ترانزیت« نماینده ایران برای جوایز اسکار 

در سال 2007 بود. 
یکتجربهمتفاوتوماندگاردرکارنامهپرتوی ■

ف��ارغ از هم��ه این تجربی��ات اما آنچه ن��ام پرتوی را 
در این س��ینما مان��دگار کرد، تجربه ن��گارش فیلمنامه 
فیلم س��ینمایی »محمد رسول الله)ص(« در کنار مجید 
مجی��دی و حمی��د امجد بود. از ابتدا ق��رار بود مخاطب 
جهانی در فیلم محمد رس��ول الله)ص( جلوه ای رحمانی 
از پیامبر را ببیند. برای همین به نویسندگانی فکر شد که 
توانایی خلق چنین فضا و موقعیت هایی را داشته باشند. 

جس��ت وجوها، گروه سازنده را به کامبوزیا پرتوی رساند 
که علاوه بر مهارت در فیلمنامه نویس��ی، در چند پروژه  
بین المللی با فرانسوی ها همکاری کرده بود. پرتوی به یاد 
می آورد که علیرضا رضاداد، یکی از تهیه کنندگان اجرایی 
فیل��م، با او تماس گرفت و به او پیش��نهاد همکاری داد. 
پرت��وی خود درباره این همکاری گفته بود: »همکاری با 
مجید مجیدی بس��یار ش��یرین بود، فرصت بسیار خوبی 
بود برای من و مجیدی، که یکدیگر را به چالش بکشیم 

و مدام درباره کار با هم حرف بزنیم«.
ه��ر چن��د انتقاداتی به ش��یوه روایت فیل��م »محمد 
رس��ول الله)ص(« و عدم انس��جام روایت آن وارد ش��د و 
نگاه ه��ای متفاوتی درباره کیفیت این کار وجود داش��ت 
اما بدون ش��ک این پروژه با وج��ود همه ضعف هایی که 
در ش��یوه پرداخت و ابعاد فنی و تکنیکی داشت، یکی از 
مهم ترین و ماندگارترین آثار کارنامه کاری پرتوی به شمار 
می آید که جایگاهی ویژه در تاریخ سینمای ایران دارد. 
بر اساس هماهنگی های به عمل آمده با خانه سینما، 
پیکر این کارگردان سینما امروز )پنجم آذرماه( با حضور 
خانواده اش در بهشت زهرا)س( و بدون برگزاری مراسمی 

در قطعه هنرمندان به خاک سپرده خواهد شد.
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شکنجههایگوانتانامو
با»موریتانیایی«بهاسکاررسید

فیلم »موریتانیایی« درباره فجایع زندان گوانتانامو 
در دقیقه ۹0 وارد رقابت اسکار شد. به گزارش ورایتی، 
»اس تی اک��س فیلمز« تصمیم گرفته اس��ت با درامی 
تاثیرگذار در دقیقه ۹0 وارد رقابت اسکار شود. این درام 
با عنوان »موریتانیایی« که پیش تر با عنوان »زندانی 
760« خوانده ش��ده بود، س��اخته کوین مک دونالد، 
کارگردان اس��کاتلندی است. این فیلم قرار است 10 
فوریه 2021 اکران شود و می تواند در زمان رقابت های 
دیرهنگام، همان تاثی��ری را بگذارد که زمانی »عزیز 
میلیون دلاری« گذاشته بود. گروه بازیگران این فیلم 
ش��امل جودی فاستر، طاهر رحیم، بندیکت کامبربچ 
و شایلین وودلی است. فیلم »موریتانیایی« با الهام از 
یک داس��تان واقعی ساخته ش��ده و روایتگر ماجرای 
محمدو ولد الصلاحی با بازی رحیم است که بیش از 
10 س��ال بدون هیچ اتهام و محاکمه ای توسط دولت 
آمریکا در بازداش��تگاه گوانتانامو اس��یر بود و شکنجه 
ش��د. او که همه امیدش را از دست داده بود با یافتن 
وکیلی به نام نانس��ی هولاندر با بازی جودی فاستر و 
دستیار او، تری دونکن با بازی وودلی برای رسیدن به 
عدال��ت تلاش می کند. در این راه آنها با موانع قانونی 

بی شماری مواجه می شوند. 

»آنشب«و»شهابحسینی«
جایزهگرفتند

فیلم سینمایی »آن شب« ۳ جایزه 
اصلی س��ی ونهمین دوره جشنواره 
فیلم ترسناک مولین دو ری اسپانیا را 
دریافت کرد. به گزارش ایرنا، در این 
جشنواره که از مهم ترین جشنواره 
فیلم های ژانر وحش��ت در جهان اس��ت، جوایز بهترین 
کارگردانی، بهترین بازیگری مرد و بهترین فیلمنامه به 
کورش آهاری، میلاد جرموز و ش��هاب حس��ینی تعلق 
گرفت. »آن شب« که در آمریکا فیلمبرداری شده است، 
نخستین فیلم بلند کورش آهاری با بازی شهاب حسینی 
است. داستان فیلم درباره زوج جوانی است که به همراه 
دختر یک   ساله ش��ان، خود را محبوس در هتلی قدیمی 
می یابند. »آن شب« فیلمی به کارگردانی کورش آهاری، 
نویسندگی کورش آهاری و میلاد جرموز و تهیه کنندگی 

محمد درمنش محصول سال 1۳۹8 است. 

عارف12سالهبهچاپسومرسید
چاپ س��وم کتاب »عارف 12 ساله« خاطرات شهید 
نوجوان رضا پناهی همزمان با هفته بسیج توسط انتشارات 
شهیدکاظمی روانه بازار شد. رضا سال ۴8 در شهرستان 
کرج متولد ش��د. در 12 س��الگی خانواده را راضی کرد 
ب��ه جبهه برود. پ��س از جلب رضایت پدر و مادرش فرم 
تقاضای اعزام به جبهه را پر کرد ولی به خاطر سن کم از 
رفتن او ممانعت شد، شناسنامه اش را دستکاری کرد تا 
توانست وارد جبهه شود. او در 27 بهمن سال 1۳61 در 
جبهه قصرشیرین به فیض شهادت نائل شد. در قسمتی از 
وصیتنامه صوتی شهید رضا پناهی آمده است: »آرزوی من 
پیروزی اسلام و ترویج آن در تمام جهان است و امیدوارم 
که روزی به یاری رزمندگان، تمام ملت ها زیر سلطه آزاد 
شوند...«. چاپ سوم کتاب »عارف 12 ساله« به کوشش 
سیدحسین موسوی در قطع رقعی و 80 صفحه همزمان 
با هفته بسیج توسط انتشارات شهید کاظمی منتشر شد. 

جشنوارهایبامحوریت
سردارسلیمانیباجایزهاعزامبهسوریه

جشنواره نقاشی و پوستر با محوریت 
شهیدان مقاومت بویژه سردار سلیمانی 
و ابومهدی المهندس برگزار می شود. 
همزمان با س��الروز ش��هادت سردار 
حاج قاسم سلیمانی و همراهان ایشان، 
مس��ابقه ای هنری با محوریت ش��هیدان مقاوم��ت برگزار 
می ش��ود. به گزارش »وطن ام��روز«، به نفرات برگزیده  این 
فراخوان هدایایی تقدیم خواهد ش��د و نفرات اول تا س��وم 
جهت رونمایی از آثار و ش��رکت در مراسم سالگرد شهادت 
ش��هیدان حاج قاس��م س��لیمانی و ابومهدی المهندس به 
زی��ارت حضرت زینب کبری)س( در س��وریه نائل خواهند 
 ش��د. علاقه مندان برای کس��ب اطلاع بیش��تر به س��ایت
www.moghavemat.info مراجعه کنند یا با شماره های 

021881۴1175- 0۹012۹۳6556 تماس بگیرند. 

بخشخیابانی»مقاومت«
تعطیلنمیشود

مدیر اجرایی جش��نواره تئاتر »مقاومت« با اش��اره به 
برگ��زاری بخش خیابانی این دوره جش��نواره در تهران 
از برنامه ریزی مناس��ب برای رعایت کامل شیوه نامه های 
بهداشتی و نحوه استقرار گروه ها خبر داد. به گزارش »وطن 
امروز«، توحید معصومی به مهر گفت: طبق صحبت ها و 
هماهنگی های انجام شده مقرر بود بخش خیابانی جشنواره 
تئاتر »مقاومت« از 16 تا 21 آذرماه در شیراز برگزار شود 
اما با توجه به ش��یوع موج سوم کرونا و مسافت طولانی 
برخی از شهرها تا شیراز، به درخواست گروه های نمایشی 
تصمیم گرفته شد این بخش همزمان با برگزاری آنلاین 
اواخر آذرماه به صورت زنده در تهران برگزار ش��ود. دبیر 
اجرایی جشنواره متذکر شد: البته برگزاری زنده این بخش 
منوط به بهتر شدن شرایط بعد از 2 هفته تعطیلی است. 
اگر مجددا وضعیت قرنطینه تمدید یا تشدید شود طبیعی 
است که باید از شیوه دیگری برای برگزاری این بخش بهره 
برد. امکان تعویق طولانی و تعطیلی این بخش در دستور 
کار ما نیست و در نهایت اگر برگزاری زنده میسر نشود باید 
از طرح های جایگزین صرفا برای داوری آثار استفاده کنیم 

که زحمات چندماهه هنرمندان به ثمر برسد. 
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کارگردان »محمد رسول الله)ص(« 
در پی درگذش��ت کامبوزیا پرتوی، 
فیلمنامه نوی��س این اثر س��ینمایی 
یادداش��تی نوش��ت. ب��ه گ��زارش 
»وط��ن ام��روز«، مجی��د مجیدی، 
کارگردان »محمد رس��ول الله)ص(« 
در پی درگذش��ت کامبوزیا پرتوی، 

فیلمنامه نویس این اثر س��ینمایی، یادداش��تی نوشت. 
در این یادداش��ت آمده اس��ت: »کامبوزیا پرتوی رفت 
و ما حتی نمی توانیم او را باش��کوه به خانه ابدی بدرقه 
کنیم. وقتی ش��نیدم کامبوزیا پرتوی همسفر مرگ شد 
خیلی افس��وس خوردم، که اولا خیل��ی زود ما را ترک 

ک��رد، دوما در طول این چند س��ال 
به دلیل مریض��ی روزهای خوبی را 
س��پری نک��رد و از آن بدت��ر که در 
روزهای س��ختی به سر می بریم که 
حتی نمی توانیم او را باشکوه به خانه 

ابدیش همراهی کنیم. 
پرتوی رفت ولی آثار ارزشمند او 
همیشه در سینمای ایران به یادگار خواهد ماند. امیدوارم 
کامبوزیای عزیز! برای سال هایی که به عشق پیامبر)ص( 
قلم زدی و مرا در ساخت فیلم »محمد رسول الله)ص(« 
یاری کردی، این خدمت به پیامبر مهربانی ها شفیع تو 

در آخرت باشد«.

پی درگذشت کامبوزیا پرتوی          دل نوشته مجید مجیدی در 


